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DISPOSICIONS GENERALS

Decrets de l’Alcaldia

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2003
(Transferències)

(Aprovades per decret de l’Alcaldia de data 27 d’octubre de 2003)

Expedient núm. 3-110/2003

Partida Tipus Descripció Altes Baixes
65101 9901 46910 MC7 Grans obres territorialitzables 300.000,00
63108 0101 43230 MC8 Adeq. i reformes edificis municipals 300.000,00

300.000,00 300.000,00

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2003
(Transferències)

(Aprovades per decret de l’Alcaldia de data 4 de novembre de 2003)

Expedient núm. 3-103/2003

Partida Tipus Descripció Altes Baixes
48900 0301 44210 MC7 Altres transferències 571.168,85
22727 0301 44210 MC8 Neteja i recollida residus sòlids 571.168,85
22700 0607 17110 MC7 Neteja edificis i locals 8.239,15
48954 0607 12110 MC8 Conveni Universitat Politècnica Catalunya 8.239,15

579.408,00 579.408,00

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2003
(Transferències)

(Aprovades per decret de l’Alcaldia de data 4 de novembre de 2003)

Expedient núm. 3-112/2003

Partida Tipus Descripció Altes Baixes
22719 0201 31230 MC7 Altres contractes de serveis 9.700,55
22719 0603 31230 MC8 Altres contractes de serveis (706703) 9.700,55
22110 0606 12110 MC7 Altre material de consum (bestretes) 360,60
22611 9901 13113 MC8 Altres despeses. Indemnitzacions sentències (T-8) 360,60
22204 0101 62220 MC7 Comunicacions informàtiques 450,00
41001 0101 62220 MC8 IMI desenvolupament projectes (T-45/2003ASG) 450,00
22204 0101 13120 MC7 Comunicacions informàtiques 9.480,00
41001 0101 13120 MC8 IMI desenvolupament projectes (T-46/2003) 9.480,00
22204 0101 32530 MC7 Comunicacions informàtiques 240,00
41001 0101 32530 MC8 IMI desenvolupament projectes (T-47/2003ASG) 240,00
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22204 0101 46310 MC7 Comunicacions informàtiques 660,00
22204 0101 46320 MC7 Comunicacions informàtiques 2.370,00
22204 0101 46380 MC7 Comunicacions informàtiques 570,00
41001 0101 46310 MC8 IMI desenvolupament projectes (T-48/03ASG) 660,00
41001 0101 46320 MC8 IMI desenvolupament projectes (T-48/2003ASG) 2.370,00
41001 0101 46380 MC8 IMI desenvolupament projectes (T-48/03ASG) 570,00
22110 0606 12110 MC7 Altre material de consum (bestretes) 5.600,93
41001 0606 12110 MC8 A l’Institut Municipal d’Informàtica (T-6) 5.600,93

29.432,08 29.432,08

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2003
(Transferències)

(Aprovades per decret de l’Alcaldia de data 4 de novembre de 2003)

Expedient núm. 3-113/2003

Partida Tipus Descripció Altes Baixes
22700 0607 17110 MC7 Neteja edificis i locals 5.618,28
12000 0607 12110 MC8 Retribucions bàsiques 2.363,72
12100 0607 12110 MC8 Retribucions complementàries 1.575,82
16005 0607 12110 MC8 Costes socials 1.678,74

5.618,28 5.618,28

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2003
(Transferències)

(Aprovades per decret de l’Alcaldia de data 4 de novembre de 2003)

Expedient núm. 3-118/2003

Partida Tipus Descripció Altes Baixes
22101 0201 12110 MC7 Aigua 6.000,00
22109 0101 12310 MC8 Altre material consum no inventariable 6.000,00
22204 0101 17110 MC7 Comunicacions informàtiques 1.413,07
41001 0101 17110 MC8 IMI desenvolupament projectes 1.413,07

7.413,07 7.413,07

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2003
(Transferències)

(Aprovades per decret de l’Alcaldia de data 10 de novembre de 2003)

Expedient núm. 3-109/2003

Partida Tipus Descripció Altes Baixes
22719 0501 43260 MC7 Altres contractes de serveis 2.059,80
48100 0501 43250 MC8 Ajuts per a estudis i investigació (108/2003) 2.059,80
22610 0603 12110 MC7 Altres despeses 6.345,42
22109 0101 12310 MC8 Material de consum no inventariable 6.345,42

8.405,22 8.405,22
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Decret. En ús de les atribucions que em confereix
l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona, disposo:

Designar membres del Consell Ciutat i Comerç, les
persones següents:
Regidors Municipals:
– Im. Sr. Jordi Hereu i Boher, president de la Co-

missió de Seguretat i Mobilitat.
– Ima. Sra. Maravillas Rojo i Torrecilla, regidora po-

nent d’Ocupació i Innovació.
Representants d’Entitats del Comerç:
– Sr. Antoni Fabregat i Fabregat, FEGRAM.
– Sr. Alexandre Goñi i Ferrer, Sectorial Comerç

Pimec-Sefes.
– Sr. Andreu Llargues i Claverol, Sectorial Comerç

Pimec-Sefes.
– Sr. Esteve Canteria i Riera, Agrupament de Boti-

guers i Comerciants de Catalunya (ABC).
– Sra. Assumpta Margenats i Llobet, Agrupament

de Botiguers i Comerciants de Catalunya (ABC).
– Sr. Gaietà Farràs i González, Consell de Gremis.
– Sr. Francesc Mauri i Oms, Consell de Gremis.
– Sr. Miquel Àngel Fraile i Villagrasa, Consell de

Gremis.
– Sr. Roberto Guirado i Martínez, Asociación Nacio-

nal de Medianas y Grandes Empresas de
Distribución (ANGED).

CARTIPÀS

– Sr. Ramon Condal i Escudé, CEDAC Consell
d’Empreses Distribuïdores d’Alimentació de Cata-
lunya.

– Sr. Joan Mateu i Martínez, Comissió Eixos de
Barcelona.

– Sr. Emili Sarrion i Avinent, Comissió Eixos de Bar-
celona.

Representants d’Institucions:
– Sr. Joan Estapé i Mir, Cambra de Comerç.
– Sr. Santiago Pagès i Martí, Turisme de Barcelona.
Assessors Tècnics:
– Sr. Albert González i Orduna, director de Serveis

de Comerç i Consum.
– Sr. Jordi Maymó i Asses, director general de

Mercabarna.
– Sr. Marçal Tarragó i Balagué, Marçal Tarragó &

Associats SRL.
– Sra. Narcisa Salvador i Ripollés, Direcció de Ser-

veis d’Estudis Activitats Econòmiques i Ocupació.
– Sr. Jordi Torrades i Aladren, Institut Municipal de

Mercats.
Secretària:
– Sra. M. Amèlia García i Fernández

Barcelona, 27 de novembre de 2003. L’alcalde,
Joan Clos i Matheu.

(Ref. 4882)
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Acords de la sessió celebrada el dia 2 de desem-
bre de 2003

A. Aprovar l’acta de la sessió de 30 de setembre de
2003.

B. PART INFORMATIVA

a) Quedar assabentat de les resolucions incloses
en el despatx d’ofici de la sessió.

b) Quedar assabentat del decret de l’Alcaldia de 17
d’octubre de 2003 que nomena la senyora Núria
Carmona i Cardoso vicepresidenta del Consell Muni-
cipal del Districte.

c) Quedar assabentat dels informes següents:
1. De la regidora del Districte, sobre les Bases Pro-

gramàtiques del PAM 2003-2007.
2. De la presidenta del Districte, sobre la sessió del

Consell Ciutadà celebrada el 29 de novembre de
2003.

3. De la regidora del Districte, sobre l’estat del Dis-
tricte.

4. Del conseller ponent de Persones amb Disminu-
ció, sobre la celebració del Dia Europeu de Persones
amb Disminució.

C. PART DECISÒRIA

a) Propostes d’acord.

Presidència

5. Informar favorablement, de conformitat amb allò
disposat a l’article 23.2.f) de la Carta Municipal, el
Pressupost Municipal per a l’any 2004; i aprovar
inicialment la distribució dels capítols II, IV i VI del
Pressupost del Districte 2004.

Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient

6. Ratificar l’acord adoptat per la Comissió de Go-
vern del Districte en la seva sessió de 21 d’octubre
de 2003, en virtut del qual s’emet en sentit favorable,
i en ús de la delegació atorgada pel Consell del Dis-
tricte el 30 de setembre de 2003, l’informe preceptiu
previst a l’article 23.2.f) de la Carta de Barcelona res-
pecte el Pla Especial Urbanístic per a l’ordenació del
subsòl de l’equipament situat al carrer d’Arenys, núm.
79 i 81-89, promogut per Regesa Aparcaments, SA.

7. Ratificar l’acord adoptat per la Comissió de Go-
vern del Districte en la seva sessió de 21 d’octubre
de 2003, en virtut del qual s’emet en sentit favorable,
i en ús de la delegació atorgada pel Consell del Dis-
tricte el 30 de setembre de 2003, l’informe preceptiu
previst a l’article 23.2.f) de la Carta de Barcelona res-
pecte la modificació del PGM per a la creació de no-
ves dotacions d’habitatges per a joves als carrers
Química, 18 LU, Mare de Déu del Port, 179, Bonze,
5, Teodor Llorente, 8 B, Can Travi, 30 B, La Selva,
57, Via Favència, 348, passeig d’Urrutia, 1, Ferran
Junoy, 56, Camí Antic de València, 96 i Pujades, 292.

8. Ratificar l’acord adoptat per la Comissió de Go-
vern del Districte en la seva sessió de 18 de novem-
bre de 2003, en virtut del qual s’emet en sentit favora-
ble, i en ús de la delegació atorgada pel Consell del
Districte el 30 de setembre de 2003, l’informe precep-
tiu previst a l’article 23.2.f) de la Carta de Barcelona
respecte la modificació del PGM per a la regulació del
desenvolupament dels sòls d’equipament en la zona
d’influència del Parc de Collserola a Barcelona.

Comissió de Serveis a les Persones, Benestar Social
i Cultura

9. Constituir el Consell de Salut del Districte d’Hor-
ta-Guinardó com a Consell Sectorial, de conformitat
amb allò disposat als articles 47 i 48 del Reglament
intern d’organització i funcionament del Districte; de-
signar els membres que l’integraran, i incorporar l’es-
mentat Consell al cartipàs aprovat pel Ple del Distric-
te en la seva sessió del 30 de setembre de 2003.

10. Constituir el Consell de la Dona del Districte
d’Horta-Guinardó com a Consell Sectorial, de conformi-
tat amb allò disposat als articles 47 i 48 del Reglament
intern d’organització i funcionament del Districte; desig-
nar els membres que l’integraran, i incorporar l’esmen-
tat Consell al cartipàs aprovat pel Ple del Districte en la
seva sessió del 30 de setembre de 2003.

11. Aprovar la proposta de fixació de preus públics
per a la utilització dels equipaments cívics del Districte
d’Horta-Guinardó durant l’any 2004; i sotmetre-la a
l’aprovació de la Comissió de Govern de l’Ajuntament.

Comissió de Joventut, Esports i Educació

12. Aprovar la proposta de fixació de preus públics
per a la utilització de les instal·lacions municipals es-
portives del Districte d’Horta-Guinardó durant l’any
2003; i sotmetre-la a l’aprovació de la Comissió de
Govern de l’Ajuntament.

CONSELLS MUNICIPALS DE DISTRICTE

Acords

Districte 7. Horta-Guinardó
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Acta de la sessió celebrada el dia 8 d’octubre de
2003 i aprovada el dia 18 de novembre de 2003

A la sala President Lluís Companys de la casa de
la ciutat, el 8 d’octubre de 2003, s’hi reuneix la Co-
missió de Cultura, Educació i Benestar Social, sota
la presidència de l’Im. Sr. Ferran Mascarell i Ca-
nalda. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.:
Ricard Josep Gomà i Carmona, Marina Subirats i
Martori, Pere Alcober i Solanas, Immaculada Mo-
raleda i Pérez, Pilar Vallugera i Balañà, Xavier
Florensa i Cantons, Ignasi Fina i Sanglas, Joaquim
Forn i Chiariello, Teresa M. Fandos i Payà, Ángeles
Esteller i Ruedas, M. Caridad Mejías i Sánchez i
Xavier Basso i Roviralta, assistits pel secretari gene-
ral de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que
certifica.

Excusen la seva assistència la Ima. Sra. Núria Ca-
rrera i Comes i l’Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot.

S’obre la sessió a les nou hores i trenta minuts.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament
d’organització municipal, es comuniquen les
resolucions següents:

1. Districte de Nou Barris

Del gerent municipal, de data 22 de setembre de
2003, que adjudica a la societat Global Idea, SL el
contracte de gestió de cursos, tallers i activitats cultu-
rals en el centre cívic Torre Llobeta, per als exercicis
2003-2004, i per un import de 95.665 euros.

2. Districte de Nou Barris

Del gerent municipal, de data 22 de setembre de
2003, que adjudica a la societat Ludic 3, SCCL el

contracte de gestió de cursos, tallers i activitats cultu-
rals en el centre cívic Via Favència, per als exercicis
2003-2004, i per un import de 44.559,21 euros.

3. Districte de Nou Barris

Del gerent municipal, de data 22 de setembre de
2003, que adjudica a la societat Trànsit Projectes, SL
el contracte de gestió i dinamització d’activitats cultu-
rals de la zona sud, per als exercicis 2003-2004, i per
un import de 89.120 euros.

b) Mesures de govern
c) Informes

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions

Al Plenari del Consell Municipal:
1. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 4 de setembre

de 2003 (S1/D/2003 3630), que concedeix a la mer-
cantil Aiguajoc Borrell, SA, una bonificació del 75%
sobre la quota de l’impost de construccions, instal·la-
cions i obres en relació a la llicència d’obres menors
atorgada per resolució de 13 de gener de 2003, per a
la remodelació del Centre Esportiu, al carrer del Com-
te Borrell, núms. 21-23.

El Sr. Mascarell llegeix el text de l’acord i pregunta
als regidors si tenen algun comentari a fer.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

2. Ratificar els acords del Consell Rector del Con-
sorci Institut de Salut Pública de Catalunya, adoptats
per unanimitat dels seus membres en les sessions de
14 de juny de 2000 i 31 de desembre de 2001, pels
quals s’aprovà l’informe presentat de liquidació del
Consorci i se n’acordà la seva dissolució.

El Sr. Mascarell llegeix el text de l’acord i pregunta
als regidors si tenen algun comentari a fer.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

b) Propostes d’acord

COMISSIONS DEL CONSELL MUNICIPAL

Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social
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IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord

PONÈNCIA D’ESPORTS

Districte d’Horta-Guinardó

3. Ampliar, de conformitat amb la clàusula 6.2 del
plec de clàusules de l’explotació, la durada del con-
tracte de gestió del Complex esportiu de les Llars
Mundet, adjudicat a l’Associació Esportiva TARR
(amb CIF G-08915431) en virtut de l’acord del Con-
sell Plenari de 27 de juny de 1997, fins al 26 de juny
de 2012, amb la finalitat que, per part de dita conces-
sionària, es duguin a terme les actuacions inversores
autoritzades per decret de la Presidència de la Dipu-
tació de Barcelona de 29 de juliol de 2003.

El Sr. Mascarell explica que es proposa ampliar la
durada del contracte de gestió del Complex Esportiu
de les Llars Mundet adjudicat a l’Associació Esportiva
TARR.

La Sra. Fandos avança el vot favorable del seu
Grup. Pregunta al regidor d’Esports si l’associació Es-
portiva TARR és també la que gestiona la piscina de
les Llars Mundet, ja que aquest estiu ha estat tanca-
da i suposa que amb aquesta ampliació es posaran
també els mitjans perquè l’any vinent es pugui obrir la
piscina.

El Sr. Alcober respon que el que es tracta en
aquest punt és l’adequació dels camps de futbol que
necessiten una forta inversió en gespa artificial.

La Sra. Fandos insisteix en què estan d’acord amb
la proposta, però pensa que caldria parlar amb l’As-
sociació TARR per tal d’aconseguir que la piscina no
continuï tancada.

El Sr. Alcober explica que la comissió de segui-
ment tindrà en compte la situació.

El Sr. Alcober expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Florensa expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Gomà expressa el vot favorable del ICV-EU i A, la
Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU i la Sra.
Esteller expressa el vot favorable del PP. S’aprova.

Districte de Sant Andreu

4. Resoldre, per mutu acord, amb efectes des de la
data d’adjudicació del nou contracte, de conformitat
amb els articles 235.a) i 260.d) del Reglament
d’obres, activitats i serveis dels ens locals, presenta-
da per l’Associació Esportiva Trinitat Vella, amb NIF
G-58167495, en relació a la concessió de la gestió
del Complex esportiu Municipal Trinitat Vella, acorda-
da pel Plenari del Consell Municipal de 26 de maig de
2000; garantir, durant aquest període, l’equilibri eco-
nòmic-financer de la concessió i la continuïtat de la
prestació dels serveis, d’acord amb l’article 249.b) del
Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals,
amb una subvenció màxima de 207.896,59 euros; au-
toritzar i disposar l’esmentada quantitat amb càrrec a
la partida i anualitats que figuren en aquest docu-
ment; aprovar inicialment el plec de clàusules regula-
dores del concurs per a la concessió de la gestió de
l’esmentada instal·lació i sotmetre’l a informació pú-
blica per un termini de 20 dies i si no es formulen re-
clamacions o al·legacions que posin de manifest la

necessitat d’introduir-hi rectificacions, entendre’l
aprovat definitivament i convocar concurs obert per a
l’adjudicació del contracte.

El Sr. Mascarell llegeix la proposta.
La Sra. Fandos demana que el regidor d’Esports

expliqui el contingut de l’expedient.
El Sr. Alcober posa de manifest que és una situa-

ció excepcional que es produeix en aquesta instal·-
lació i amb el seu gestor, l’Associació Esportiva Trini-
tat Vella, que té la concessió des de l’any 2000 i que,
des d’aquesta data, hi ha hagut un seguiment de la
gestió de l’entitat. El mes de febrer passat se’ls va re-
querir la presentació del compte d’explotació, la res-
posta de l’entitat no va semblar l’adequada i per part
del Districte i del Sector d’Esports es considera que la
gestió no és viable. Finalment, s’arribà a la decisió de
resoldre per mutu acord, però l’Ajuntament considera
que la resolució no pot ser efectiva fins que estigui
atorgada una nova concessió; per aquest motiu, es
convoca també el concurs i es garanteix mitjançant
una subvenció el funcionament de la instal·lació sota
el control estricte del Districte de Sant Andreu.

La Sra. Fandos considera que el punt s’havia de
proposar de forma separada perquè es decideixen
coses diferents: es resol el contracte, es dóna una
subvenció a una entitat i s’aprova un plec exigint un
vot únic. Anuncia el vot contrari del seu grup perquè
es qüestiona la fórmula de donar les concessions
dels equipaments esportius, ja que moltes vegades
les entitats no poden arribar-los a gestionar, perquè
se’ls exigeix massa inversió. Posa de manifest que
en altres casos no s’ha donat subvenció a clubs que
han passat per una situació similar. Tot i estar
d’acord amb la resolució, votaran en contra per la for-
ma en què s’ha portat la concessió i per la forma en
què s’inicia el nou concurs.

La Sra. Esteller considera que la resolució del con-
tracte és una suma de despropòsits i de falta de dili-
gència per part de l’Ajuntament a l’hora de concedir la
gestió. Pensa que hi havia un desequilibri financer
d’origen i una incapacitat per part de l’Associació per
manca, tant de recursos materials com financers, per
assolir els objectius del contracte, tot i la seva bona
voluntat. Aquesta falta de diligència de l’Ajuntament
ara té un sobrecost; es pregunta si la subvenció és
per compensar la falta de finançament o les pèrdues.
Les irregularitats en la gestió es fan paleses en l’ex-
pedient. Anuncia el vot en contra del seu grup tot i
està d’acord amb la resolució perquè hi ha una inca-
pacitat manifesta per gestionar aquest servei.

El Sr. Alcober puntualitza que no hi ha hagut falta
de diligència, s’ha fet un seguiment curós del procés
que porta a aquesta resolució. La subvenció es
dóna a l’entitat que gestiona i que ho seguirà fent
fins que hi hagi un nou concessionari, però disposa-
rà dels diners amb un control estricte per part del
Districte. A escala general no vol que es qüestioni el
model de gestió ja que l’Ajuntament té cent vint uni-
tats de gestió amb aquest model, que funciona per-
fectament.

La Sra. Fandos insisteix que casos similars com
ara el tancament de la piscina del Raval, s’haurien
pogut evitar atorgant una subvenció. Hi ha alguns
clubs que passen moments difícils, que s’hipotequen
per segona vegada i no se’ls dóna subvenció. Pre-
gunta si s’està ajudant els clubs que després fan
competició esportiva o si també se subvencionen en-
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titats que gestionen equipaments esportius només
des del vessant lúdic.

La Sra. Esteller considera que avui no està en de-
bat el model de gestió, que en si no és ni bo ni dolent,
ja que cal qualificar-lo d’acord amb els resultats asso-
lits.

El Sr. Alcober insisteix en què no està discutint el
model, sinó un cas concret on té la impressió que
l’Ajuntament ha actuat amb una diligència notable.

El Sr. Alcober expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Florensa expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Gomà expressa el vot favorable del ICV-EU i A, la
Sra. Fandos expressa el vot contrari de CIU i la Sra.
Esteller expressa el vot contrari del PP. S’aprova.

b) Proposicions

Del Grup Municipal CIU:
5. Crear l’oficina per a l’emancipació del joves per

tal que puguin obtenir la informació necessària per
abandonar la llar parental.

La Sra. Fandos presenta la proposició amb la finali-
tat de trobar propostes que millorin la situació dels jo-
ves de la ciutat. Es demana la creació d’aquesta ofici-
na que hauria d’informar sobre les qüestions que pot
necessitar saber un jove que vol deixar la casa dels
pares. Pensa que l’equip de govern estarà d’acord
amb la proposició perquè el programa electoral del
PSC establia la creació de les meses d’emancipació
juvenil com a plataforma de programes i polítiques
públiques coordinades per tractar de forma integral i
transversal els tres principals temes que afecten als
joves de Barcelona: l’habitatge, l’ocupació i la forma-
ció.

El Sr. Florensa respon que l’equip de govern rebut-
ja la proposta, no pel que significa en si, sinó pel mo-
ment i el marc en què ha estat presentada. Explica
que durant l’any vinent s’ha d’iniciar l’elaboració d’un
nou Pla Jove i que les polítiques de joventut s’han
d’abordar de forma global i transversal. Es vol que el
Pla busqui la participació de tots els joves, de les en-
titats i de tots els actors que intervenen des de l’admi-
nistració. Segurament, una de les prioritats que fixarà
el nou Pla, serà l’emancipació dels joves. També re-
corda que l’Ajuntament té eines que ajuden en aquest
sentit: el pla jove de formació-ocupació, la xarxa de
punts d’informació juvenil i assessorament socio-la-
boral, etc. Està segur que el nou pla comptarà amb el
suport de CiU.

La Sra. Fandos manifesta que, evidentment, el Pla
comptarà amb el suport del seu grup i demana al re-
gidor que repassi les actes de les comissions anteri-
ors on comprovarà que CiU va demanar reiterada-
ment la revisió del Pla Jove i l’elaboració d’un nou
Pla. Els hauria agradat més que el regidor hagués
acceptat la proposició incloent-la al nou pla.

El Sr. Florensa insisteix que no s’han negat mai a
aprovar aquest tipus de mesures però considera que
no té sentit fer-ho de forma aïllada. El Pla de l’any
1998 ha fet el seu cicle i pensa que és hora de reno-
var-lo ara, amb l’inici del nou mandat. Recorda, tam-
bé, que la Generalitat, d’acord amb la Carta Munici-
pal, hauria de traspassar a l’Ajuntament la gestió dels
punts d’informació juvenil i de la borsa d’habitatge.

El Sr. Mascarell expressa el vot contrari del PSC,
el Sr. Florensa expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.

Gomà expressa el vot contrari del ICV-EU i A, la Sra.
Fandos expressa el vot favorable de CIU i la Sra.
Esteller expressa l’abstenció del PP. Es rebutja.

Del Grup Municipal PP:
6. Instar a l’Institut de Cultura de Barcelona, com a

organitzador dels actes de la Mercè, a investigar les
causes d’algunes errades organitzatives, tot presen-
tant un informe en aquesta Comissió, i si s’escau, as-
sumir responsabilitats.

La Sra. Mejías recorda que en la passada Comis-
sió es va presentar un informe sobre les festes de la
Mercè. El que ara es proposa és que, amb posteriori-
tat a la seva celebració, es presenti un altre informe
per fer balanç de la festa. Els mitjans de comunicació,
com a conseqüència de les molèsties causades a
molts barcelonins, s’han fet ressò de les errades pro-
duïdes. No es va preveure ampliar els serveis de
transport el dia 20, dissabte, i es van produir proble-
mes sobretot a la plaça de Catalunya. Es va dir que
s’instal·larien 60 lavabos químics, xifra que es va
reduir a 26, situació que va provocar molèsties
especialment als veïns del Barri Gòtic i del Raval, que
van ser les zones de més afluència de públic. També
cita la decepció pels gaiters que no van aparèixer, del
concert de Chayanne, la cancel·lació a última hora de
l’actuació del cantant francès Benjamin Biolay, o els
problemes plantejats el dia sense cotxes. Considera
que aquests fets mereixen una resposta per part de
l’Ajuntament i de l’Institut de Cultura.

El Sr. Mascarell afirma que el balanç de les festes
és molt positiu. Es van programar uns 800 actes dife-
rents, i es van produir incidències únicament en dos o
tres.

Manifesta que els equips responsables de l’Institut
són molt crítics pel que fa a l’organització i en l’anàlisi
de la seva feina. Insisteix en què la festa ha funcionat
molt bé, les possibles errades que s’han produït, que
no són les que la regidora cita, són percebudes i tin-
gudes en compte. Considera que la Sra. Mejías ha
parlat d’incidències normals, atribuint a l’organització
fets que no li són atribuïbles.

Explica que la no arribada del nombre de gaiters
esperats va molestar tothom ja que es va produir una
situació desagradable; puntualitza que l’esdeveni-
ment d’aquest acte és fruit d’un acord entre els go-
verns de Catalunya i l’executiu escocès que promou
la col·laboració en diferents àrees (educació, arqui-
tectura, turisme, cultura). En el marc de l’acord es
van proposar diferents actuacions: unes recepcions,
una exposició fotogràfica sobre arquitectura escoce-
sa, l’establiment d’una plaça escocesa al Moll de la
Fusta i la desfilada de 400 gaiters. A l’organització de
la Mercè arriba la proposta avalada pel govern esco-
cès, a més, el director de festes de l’Institut comprova
que les desfilades de gaiters a diferents ciutats
d’Europa han funcionat correctament, circumstàncies
que no fan dubtar del correcte desenvolupament de
l’acte. La manifestació és acollida per la festa sense
que costi cap diner públic. Finalment no arriben el
nombre de gaiters previst, i amb posterioritat s’han
rebut cartes de disculpes de l’empresa intermedia-
dora i del govern escocès. Explica que va demanar
personalment disculpes als barcelonins el mateix dia
dels fets.

Pel que fa a l’actuació cancel·lada de Benjamin
Biolay fa constar que tothom que organitza concerts
sap que els artistes es poden indisposar, davant
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d’aquesta situació l’organització va traslladar un grup
de la plaça del Rei a la plaça de la Catedral i es va
anunciar per megafonia el canvi. En relació a l’actua-
ció de Chayanne reconeix que no és propi de la Fes-
ta de la Mercè que hi hagi play back, circumstància
que es comunicarà a la cadena de ràdio que va confi-
gurar l’actuació del cantant en un escenari municipal.
En referència al BAM puntualitza que va tenir una as-
sistència de 28.000 persones, sumant les tres nits, i
per tant va ser un èxit de públic.

Quant al transport explica que es van ampliar els
horaris, es va anunciar i va funcionar correctament el
dimarts 20 fins a les dues i el 21 i 22 fins a les tres.

Finalment explica que es van posar una trentena
d’urinaris i l’experiència indica que probablement se
n’han de posar més.

La Sra. Mejías dóna les gràcies per l’explicació i
suposa que com que el regidor considera un èxit les
festes votarà a favor de la proposta i presentarà l’in-
forme escrit. Pensa que el regidor s’ha centrat en
l’assumpte dels gaiters, que pot ser anecdòtic, dei-
xant per a últim lloc tot el que si és responsabilitat de
l’Ajuntament, recorda que el transport provocà pro-
blemes a la gent que es volia desplaçar als concerts i
això, va passar el dia 20. Pel que fa als lavabos quí-
mics, s’havia parlat de posar-ne 60, i aquest assump-
te és molt preocupant a la ciutat perquè els veïns que
pateixen directament el problema, de les olors i res-
tes orgàniques que queden al carrer, demanen una
actuació decidida per part de l’Ajuntament que no es
produeix. També destaca els problemes del dia sen-
se cotxes. Considera que el regidor ha reconegut er-
rors d’organització.

El Sr. Mascarell puntualitza que ha afirmat que les
festes han funcionat molt bé i que l’orgull amb què ho
diu és fonamentat perquè la gent viu la festa amb
molta satisfacció.

El Sr. Forn anuncia l’abstenció del seu Grup per-
què creu que seria interessant fer un balanç de les
festes, que considera que han anat bé tot i els proble-
mes relatius al transport i al dia sense cotxes.

El Sr. Mascarell expressa el vot contrari del PSC,
el Sr. Florensa expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Gomà expressa el vot contrari del ICV-EU i A, el Sr.
Forn expressa l’abstenció de CIU i la Sra. Mejías ex-
pressa el vot favorable del PP. Es rebutja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs
b) Preguntes

Del Grup Municipal CIU:
7. Quines actuacions s’han realitzat per promoure

la creació d’apartaments-habitatge per a persones
sense sostre? Quin nombre hi havia l’any 2000 i els
que hi ha actualment? Quina ha sigut la inversió feta
cada any?

El Sr. Forn formula la pregunta ja que el preocupa
l’augment del nombre de persones que dormen al
carrer, segons la Fundació Arrels almenys 2.000 per-
sones dormen una nit al carrer en el transcurs d’un
any.

El Sr. Gomà explica que la pregunta requereix una
resposta complexa. Al llarg del passat mandat es van
posar les bases i es comença a desenvolupar una
política diversificada d’atenció a les persones sense
sostre. En la redacció del PAM, al principi de l’anteri-
or mandat, es va partir probablement d’una premissa
massa simple que era que el col·lectiu de persones
que viuen al carrer era homogeni i que la resposta
bàsicament era en clau exclusivament d’habitatge. El
col·lectiu, però és més heterogeni del que en un prin-
cipi podia semblar i les respostes no poden ser uni-
formes.

Hi ha 3 grans col·lectius de persones sense sostre:
– Persones indigents cronificades d’edat avança-

da. Per a ells s’ha dissenyat un servei específic
d’atenció i urgències a la vellesa amb un dispositiu
d’acolliment temporal on es fa una atenció global;
s’han atès 185 persones durant l’any 2002.

– Persones amb malaltia mental. La causa d’estar
sense sostre és un problema de desestructuració per-
sonal i familiar que deriva a malaltia mental. L’equipa-
ment de Can Planas, que dóna acolliment i fa un trac-
tament personalitzat, ha atès 229 persones. Aquest
és un acolliment temporal i les persones que milloren
són derivades a pisos assistits fins que poden fer la
seva vida autònomament.

– Persones o famílies expulsades del món laboral i
que presenten, també, dificultats per accedir a l’habi-
tatge. Hi ha un triple dispositiu d’atenció municipal -
els albergs de Sant Joan de Déu, de la Mare de Déu
de Montserrat i de la Llar de Pau, que durant l’any
2002 han atès 95 persones- les places d’acolliment
en un programa amb hostals i pensions de la ciutat
que han proporcionat servei a 90 persones durant el
mateix període, i el programa de suport d’accés a
l’habitatge que intenta donar protecció jurídica a les
persones amb dificultats per accedir a un lloguer del
que se’n ha beneficiat durant l’any 2002, 100 famílies.

La suma de totes aquestes accions fa que, durant
l’any 2002, 895 persones sense sostre han estat ate-
ses en serveis municipals d’acolliment temporal. Cal-
dria afegir altres serveis com els de menjador, dutxa,
roba i centre de dia, que ofereixen unes 800 places
diàries.

S’intenta redefinir i potenciar el servei a les perso-
nes sense sostre en dues direccions: d’una banda,
seguir la línia de diversificar, personalitzar i dimensio-
nar correctament els serveis i, d’altra banda fer més
intensa la col·laboració de l’Ajuntament amb les enti-
tats i fundacions que tenen una presència important
en aquest col·lectiu com ara Arrels, el Casal d’Infants
del Raval, Rauxa, etc.

– Finalment, parla d’un quart col·lectiu que és el de
persones sense sostre que provenen de la immigra-
ció amb situació irregular que representen el 61% de
les persones sense sostre de la ciutat. La problemàti-
ca social que presenten no es pot abordat únicament
des de l’Ajuntament perquè la responsabilitat princi-
pal per fer front a la problemàtica del col·lectiu corres-
pon a l’Administració estatal i autonòmica. La compe-
tència està delegada a la Generalitat que ha fet
convenis amb Càritas i Creu Roja.

El Sr. Forn agraeix la informació i posa de manifest
que el col·lectiu d’immigrants és atès d’acord amb
l’establert als convenis signats amb Càritas i la Creu
Roja.

Es dóna per tractada.
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Del Grup Municipal PP:
8. Quines accions duu a terme l’Ajuntament per a

complir el mandat d’escolarització obligatòria per als
infants de Can Tunis?

La Sra. Mejías formula la pregunta ja que, els úl-
tims temps, el descens de nens i joves al barri de Can
Tunis va provocar el tancament d’algunes escoles i
en aquests moments només hi ha un centre operatiu,
fet que ha provocat que hi hagi molts nens sense es-
colaritzar.

Recorda que el municipi està obligat a posar a
l’abast els instruments que permetin controlar l’esco-
larització obligatòria dels infants entre els 6 i els 16
anys, i que ha de cooperar amb les administracions
educatives en la creació i manteniment de centres
públics docents.

La Sra. Subirats respon que les accions dutes a
terme per complir el mandat de l’escolarització han
estat totes les possibles. Es van crear tres escoles a
Can Tunis: la bressol, la primària i la secundària. S’ha
fet un seguiment individualitzat de cada criatura per
garantir la seva escolarització. Les condicions de Can
Tunis, en alguns casos fan extremadament difícil l’es-
colarització degut a especials circumstàncies famili-
ars que dificulten l’acceptació de determinats hàbits.
Considera que a Can Tunis s’han obtingut excel·lents
resultats i moltes criatures han seguit l’escola fins a la
secundària i se’ls ha pogut trobar una feina. Des de
l’IMEB es va assegurar la presència d’escoles a Can
Tunis tot el temps que fos necessari. Segueix oberta
l’escola de primària que és la que té més alumnes i
s’ha tancat l’escola bressol perquè només hi queda-
ven 6 criatures, a les quals s’ha buscat plaça en es-
coles bressol properes. L’escola de secundària, té
una assistència real que oscil·la: a començament de
curs es va comprovar que hi havia molt pocs estudi-
ants, només 5 adolescents, circumstància que es
considera que no és adequada per normalitzar la

seva situació. Per aquest motiu, es va optar per tan-
car l’escola i buscar plaça als alumnes en escoles
properes. No accepta l’afirmació que hi hagin criatu-
res sense escola a Can Tunis. Una altra cosa és
aconseguir l’escolarització continuada, perquè sigui
possible segueixen presents al barri dues persones
de l’IMEB que fan el seguiment directe dels escolars
que encara queden a Can Tunis, per tal d’aconseguir
la seva real escolarització.

La Sra. Mejías considera que l’oportunitat d’a-
quests nens és la seva escolarització i que si el fet de
tenir escoles properes provocava ja una certa desídia
per part de les famílies i dels alumnes, el fet d’escola-
ritzar-los a escoles més llunyanes agreuja el pro-
blema.

La Sra. Subirats insisteix que hi ha dos mestres
que fan el seguiment diari dels nens de Can Tunis.

Es dóna per tractada.
9. Quantes entrades s’han venut del Fòrum de les

Cultures, tot especificant, el tipus d’entrades venu-
des, la procedència geogràfica dels compradors, així
com les invitacions que s’han fet a associacions i ciu-
tadans individuals.

La Sra. Mejías formula la pregunta.
El Sr. Mascarell manifesta que no pot respondre la

pregunta perquè no tindrà les dades fins a la propera
reunió del Consell d’Administració del Fòrum. Sugge-
reix a la regidora que els mateixos representants del
PPC al Fòrum li podran donar les dades que ara de-
mana.

Es dóna per tractada.

c) Declaracions de Grup

No havent-hi altres assumptes per a tractar, la Pre-
sidència aixeca la sessió a les onze hores.

Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge

Acta de la sessió celebrada el dia 8 d’octubre de
2003 i aprovada el dia 19 de novembre de 2003

A la sala President Lluís Companys de la casa de
la ciutat, el 8 d’octubre de 2003, s’hi reuneix la Co-
missió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge, sota
la presidència de l’Im. Sr. Xavier Casas i Masjoan. Hi
assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Pilar
Vallugera i Balañà, Jordi Hereu i Boher, Carles Martí i
Jufresa, Immaculada Moraleda i Pérez, Francesc
Narváez i Pazos, Eugeni Forradellas i Bombardó,
Joan Puigdollers i Fargas, Eduard García i Plans,
Jordi Cornet i Serra, Ángeles Esteller i Ruedas i
Alberto Villagrasa i Gil, assistits pel secretari general

de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certi-
fica.

També hi es present el Sr. Ramón García-Bragado
i Acín.

Excusen la seva absència les Imes. Sres. i els Ims.
Srs.: Elsa Blasco i Riera, Joana Ortega i Alemany i
Jordi Portabella i Calvete.

S’obre la sessió a les dotze hores.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior

El Sr. García sol·licita que en les actes de les pro-
peres sessions d’aquesta comissió figurin els ar-
guments que exposen els grups municipals quan
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presenten proposicions, preguntes, precs, etc. Consi-
dera que en la sessió anterior quan ell mateix, en re-
presentació del grup municipal de Convergència i
Unió, va plantejar la proposició relativa a la Modifica-
ció de Pla General a la plaça de les Glòries no es va
reflectir l’argumentació de la proposició plantejada.

El Sr. Casas contesta que l’argumentació de les
proposicions i de les mesures de control, precs, pre-
guntes, etc. està continguda, habitualment, en la in-
troducció de les mateixes. No obstant, considera que
es adient fer un petit resum o extracte que argumenti
les proposicions o mesures que es plantegen.

S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. Districte de Sant Martí

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de reforma de vesti-
dors de les pistes poliesportives La Pau, per als exer-
cicis 2003-2004, i per un import de 420.610,41 euros.

Acord de la Comissió de Govern d’1 d’octubre de
2003:

2. 1r. Desestimar les al·legacions presentades per
la Sra. María Luisa Puey Seral, per la companyia
mercantil Repsol Comercial de Productos Petrolí-
feros, SA, i per Campsa Estaciones de Servicio, SA,
contra la resolució del dia 25 de març de 2003,
d’aprovació inicial del Projecte de reparcel·lació, en la
modalitat de compensació bàsica, del polígon d’actu-
ació del Pla especial urbanístic de concreció de l’ús i
ordenació del recinte de l’antic Institut Frenopàtic,
pels motius exposats a l’informe que obra en l’expedi-
ent, en els seus propis termes que es donen per re-
produïts. 2n. Aprovar definitivament, a l’empara del
articles 113.2.a) de la Llei 2/2002, de 14 de març,
d’urbanisme, el Projecte de reparcel·lació, en la mo-
dalitat de compensació bàsica, del polígon d’actuació
del Pla especial urbanístic de concreció de l’ús i orde-
nació del recinte de l’antic Institut Frenopàtic, situat
entre la Gran Via de Carles III, els carrers de Sabino
Arana, de Mejía Lequerica i La Maternitat, formulat
per la Junta de Compensació, en constitució, de l’es-
mentat polígon, que es tramita simultàniament amb
els projectes d’estatuts i de bases d’actuació, i la
constitució de la Junta de Compensació. 3r. Declarar
incompatibles amb el planejament els drets i càrre-
gues que es relacionen en document annex 1,
d’acord amb l’article 123 en relació amb l’article
174.4, ambdós de l’esmentat Reglament de gestió ur-
banística. 4t. Atribuir a aquest acord, de conformitat
amb l’article 125 en relació amb l’article 174.4, amb-
dós del Reglament de gestió urbanística, el mateix
efecte que l’acta d’ocupació a efectes expropiatoris,
respecte dels drets i càrregues que hagin d’extingir-

se i de les plantacions, obres, edificacions, instal·la-
cions i millores que hagin de destruir-se, conforme al
Projecte de reparcel·lació aprovat. 5è. Determinar, de
conformitat amb els articles 121 de la Llei 2/2002, de
14 de març, d’urbanisme, i 174.4, en relació amb el
124, ambdós del Reglament de gestió urbanística,
que la fermesa de l’acte administratiu d’aprovació del
Projecte de reparcel·lació, comporta, de iure la ces-
sió, en ple domini i lliure de càrregues, a l’Administra-
ció actuant dels terrenys de cessió obligatòria per a
llur afectació als usos previstos en el planejament.
6è. Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la
Província i en un diari dels de més circulació de la
província i notificar-lo als interessats. 7è. Supeditar
l’executivitat d’aquest acord, a la inscripció de la Jun-
ta de Compensació en el Registre d’Entitats Urbanís-
tiques Col·laboradores. 8è. Donar-ne compte a la Co-
missió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge.

El Sr. Cornet anuncia que demanaran una còpia de
l’expedient que figura en el punt 2 del despatx d’ofici
lliurat.

b) Mesures de govern
c) Informes

El Sr. Casas presenta l’informe sobre la proposta
de reestructuració del sistema de transport públic a la
plaça de les Glòries.

El Sr. Puigdollers manifesta que, d’acord amb el re-
glament municipal, els temes objecte de debat de la
comissió informativa han de figurar en l’ordre del dia i
la documentació corresponent ha de trobar-se amb
48 hores d’antelació a la Secretaria de la Corporació.
Expressa la voluntat que consti en acta la seva mani-
festació.

El Sr. Casas replica que, segons té entès, en el cas
d’informes de les comissions de plenari no és així.

El Sr. Cornet pregunta si aquest informe anirà al
plenari. En qualsevol cas, considera que la documen-
tació corresponent hauria d’haver estat a disposició
dels grups amb anterioritat.

El Sr. Casas contesta que aquest informe no anirà
a plenari. Es tracta de presentar un informe en la co-
missió de plenari. És per això, que no figurava junta-
ment amb la documentació que restava a disposició
dels grups. Procedeix a explicar àmpliament la pro-
posta de reestructuració del sistema de transport pú-
blic de la plaça de les Glòries, en què treballen els
serveis d’Urbanisme i l’equip de govern. Explica que
el document consisteix en un conjunt d’imatges i que
se’ls farà a mans.

El criteri utilitzat darrerament es basa en plantejar
l’espai Glòries des del vessant de la centralitat i de
l’aportació al transport públic. Revisats tots els tre-
balls realitzats fins ara en l’àmbit, i fruit d’aquests, ha
anat guanyant importància el plantejament de la
remodelació de la plaça de les Glòries com a l’ele-
ment d’aportació al transport públic. Es tracta d’anar
més enllà de les previsions del Pla Director
d’Infraestructures (PDI), en la plaça de les Glòries i
en la seva incidència com a model urbà. El PDI pre-
veu unes primeres i tímides propostes d’intercan-
viador a l’espai de les Glòries i ara es proposa anar
més enllà i abastar el metro, les dues noves estaci-
ons de rodalies, el tramvia i una nova estació de fer-
rocarril. A més, el PDI contempla previsions que afec-
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ten les Glòries en el seu conjunt com ara l’arribada de
l’anomenat carrilet. Cal la intercomunicació del lloc
d’arribada de l’extensió de la línia de ferrocarril vagi a
buscar el punt passeig de Gràcia-Aragó i que vagi pel
túnel existent, a través de Glòries, fins l’estació de
França.

El Sr. García afirma que per primera vegada ve-
uen, per part del govern municipal, un esquema que
els agrada perquè es contempla, finalment, la supres-
sió de l’anella elevada, qüestió que, fins fa molt poc
temps, el govern municipal negava. Volen que el que
avui es presenta com un informe derivi en una modifi-
cació de pla general, oficial i formalment parlant, tal i
com el seu grup municipal havia demanat reiterada-
ment. Com a proposta, des del punt de vista del
transport públic els sembla bona, però els preocupa
el plantejament de la lleugera elevació, de 2 metres,
o el tema dels Encants, a més d’una qüestió tan im-
portant com la del procés participatiu. Per últim, de-
mana més concreció del projecte i formula dues pre-
guntes: d’una banda, si aquest informe és l’inici de la
modificació del pla general a l’àmbit de la plaça de les
Glòries i, d’altra banda, quina és la participació veïnal
que hi ha hagut en l’elaboració d’aquest informe.

El Sr. Cornet comenta que la gran notícia és que
aquest informe suposa un canvi de direcció o d’opinió
del govern municipal que fins ara no havia reconegut
la possibilitat o necessitat de treure l’scalextric, ja que
textualment afirmaven que significaria una “barbari-
tat”. És per això, que malgrat que arribi tan tard, con-
sideren positiva la reconsideració. És clar que la mo-
dificació del PGM a Glòries afecta molta gent i, per
això, potser no es va plantejar abans de les elecci-
ons. En qualsevol cas, demana la tramitació de la
modificació del PGM al conjunt de la plaça de les
Glòries per poder estudiar-la i consensuar-la entre
tots.

No pot deixar de parlar de la manca de coherència
d’aquest informe en relació amb el PDI, signat ara fa
una any aproximadament amb la Generalitat de
Catalunya. Això demostra la improvisació amb què es
treballa en aquest projecte. Pel que fa als Encants,
els comerciants porten 12 anys patint per la incertesa
del seu futur i ara tenen un nou document que els
planteja una inestabilitat. És per això que, en aquest
acte, demanen ja la consideració de les correspo-
nents bonificacions fiscals per als veïns i comerciants
de la zona.

Conclou afirmant que, tècnicament, es tracta d’un
projecte important però políticament no es clar, ja que
com ha assenyalat es plantegen inversions que el re-
cent PDI no recollia i que comença malament en el
sentit que no hi hagut comunicació ni amb les admi-
nistracions, ni amb els grups polítics, ni amb els ciuta-
dans.

Per acabar, pregunta qui assumirà la responsabili-
tat pel que considera el major “nyap” de la recent his-
tòria municipal i que ha portat i portarà, sens dubte,
conseqüències i cost social, polític i econòmic.

El Sr. Forradellas intervé per aclarir que, en el seu
moment, tothom va coincidir en la necessitat de solu-
cionar aquest tema. Ara aquest plantejament de mo-
bilitat sostenible sembla donar resposta a aquesta
petició de forma satisfactòria. S’està iniciant una fase
de solucions, i això s’ha de valorar positivament. Na-
turalment, hi ha qüestions importants a tractar i discu-
tir del conjunt dels projectes, però és evident que la

supressió del “tortell”, el plantejament de la mobilitat i
el procés participatiu, tots, són aspectes molt impor-
tants.

El Sr. Casas conclou les intervencions afirmant que
la negativa de l’equip de govern a enderrocar l’anella
anava sempre referida a la impossibilitat d’encabir en
un sol nivell el trànsit rodat, i això és cert, sempre ho
ha estat i, aquest motiu, ha provocat la necessitat de
tractar molt acuradament aquest àmbit. Efectivament,
el PDI es va signar per part de l’Ajuntament, però no
sense les reiterades reivindicacions municipals de
què hi havia d’haver una necessària connexió del
Baix Llobregat amb el Vallès i amb el Maresme.
Aquesta necessitat ja figurava en el PDI, i és aquesta
previsió la que ara, tècnicament, es desenvolupa.
Ens troben, finalment amb una solució, amb una pro-
posta definitiva sobre el que ha de ser l’àmbit de les
Glòries que a més, no cal oblidar-nos dóna sortida a
una contradicció important com que, d’una banda
s’aposta pel Llevant de la ciutat: Fòrum, 22@, Sagre-
ra, etc., però, que a escala de comunicació local, ro-
dalies, metro, està centralitzada a plaça Catalunya.
Així doncs, també es necessita a Glòries i això és el
que es vol potenciar.

Pel que fa al PAM, evidentment que inclourà els
projectes a executar en la plaça de les Glòries. Pel
que fa a la responsabilitat pel plantejament d’enderro-
car l’anella, aquesta demanda no té sentit, a més, val
a dir que l’anella de les Glòries així com les Rondes,
en el seu dia, pel que fa als costos d’estalvi en el con-
junt del trànsit està més que amortitzada. D’altra ban-
da el procés participatiu és precisament el que confi-
gura aquesta proposta com a vàlida des d’un vessant
participatiu. En definitiva, s’ha analitzat a fons i glo-
balment aquest àmbit, i es conclou que la proposta
que ara s’està informant és la que subscriu
fonamentadament l’equip de govern, i espera i desitja
que donada la seva qualitat sigui recolzada per les al-
tres administracions implicades.

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

1. 1r. Aprovar definitivament els Estatuts de la Fun-
dació Privada Habitatge Lloguer, d’acord amb el text
que figura com a annex a aquest acord. 2n. Designar
l’Im. Sr. Eugeni Forradellas i Bombardó, ponent de
Sòl i Habitatge i el Sr. Alfredo J. Juan Andrés, gerent
de l’Institut Municipal d’Urbanisme representants de
l’Ajuntament de Barcelona en el Patronat de la Fun-
dació Privada Habitatge Lloguer, d’acord amb l’article
desè dels seus Estatuts. 3r. Facultar l’Im. Sr. Eugeni
Forradellas i Bombardó per a atorgar, en nom i repre-
sentació de l’Ajuntament de Barcelona, la correspo-
nent escriptura pública de constitució de la Fundació.
4t. Notificar aquest acord al Consell Comarcal del
Barcelonès, als Ajuntaments de Sant Adrià del
Besòs, Santa Coloma de Gramenet, Badalona i
l’Hospitalet de Llobregat.

El Sr. Casas demana el posicionament dels grups.
El Sr. Puigdollers manifesta el seu posicionament

favorable.
El Sr. Cornet manifesta la reserva de vot del seu

grup. Apunta que estan proliferant moltes empreses
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dirigides a la inversió en habitatges i, no obstant això,
el Consorci de l’Habitatge, que figura a la Carta Muni-
cipal, encara no està ni tan sols constituït i, per tant,
no ha començat a treballar. Demana saber quan co-
mençarà a funcionar.

El Sr. Forradellas vol aclarir que el Consorci de
l’Habitatge sí que està constituït i s’ha reunit diverses
vegades, una vegada el mes de juliol i una altra el
mes de setembre d’enguany.

El Sr. Casas finalitza el debat puntualitzant que
aquesta fundació és independent del Consorci de
l’Habitatge. D’altra banda, remarca el desig que el
Consorci, juntament amb els programes d’habitatge,
autonòmic i central, permeti fer funcionar bé a aques-
ta fundació. El cert és que aquest ens no la substitu-
eix.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CIU i amb la reserva de vot
del PP.

2. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifi-
cació dels articles 88 al 97 (ambdós inclosos) de l’Or-
denança dels usos del paisatge urbà a la ciutat de
Barcelona, continguts al Capítol I, Títol tercer : sub-
seccions 2a (Requisits i limitacions) i 3a (Llicències)
de la Secció Setena, que es refonen en una única
subsecció: Subsecció 2a, amb la denominació: “Con-
dicions Urbanístiques, Tècniques, Constructives i Ad-
ministratives per a l’establiment d’estacions base de
telefonia mòbil i altres instal·lacions de radiocomuni-
cació”, amb les modificacions a què fa referència l’in-
forme del Sector d’Urbanisme; i resoldre les al·le-
gacions presentades en el tràmit d’exposició pública
de l’aprovació inicial per: Ims. Srs. Jordi Cornet i Ser-
ra i Miquel Eduardo Arredonda Palacio-Valdés, regi-
dors del Grup Municipal del Partit Popular, Im. Sr.
Joan Puigdollers i Fargas, regidor portaveu del Grup
Municipal de Convergència i Unió, Im. Sr. Eugeni
Forradellas i Bombardó, regidor portaveu del Grup
Municipal Iniciativa-Els Verds, Sr. Manuel Andreu
Tarragó, president de la FAVB, Sr. Miguel Muntané
Condeminas, president d’ABATEM, Sra. M. Teresa
Huidobro Camarero, vicepresidenta de l’Asociación
de Estudios Geobiológicos i coordinadora de la
Comisión de Campos Electromagnéticos, Sr. José
Esteban Martínez Vila, en representació de Tele-
fónica Móviles España, SA, Sr. Joan Doménech, en
representació de Retevisión Móvil, SA, Sr. Ricardo
Antequera Pellín, en representació de Difusió Digital
Societat de Telecomunicacions. SA, Sr. Jesús Mar-
tínez Guillén, en representació d’Airtel Móvil, SA, de
conformitat amb l’informe de valoració de les al·le-
gacions esmentades; tots dos informes consten a
l’expedient i a efectes de motivació s’incorporen al
present acord.

El Sr. García Bragado explica el contingut i la tra-
mitació d’aquest document.

El Sr. García manifesta la reserva de vot del seu
grup. Destaca que, en aquest tema, s’ha trigat un any
a respondre les al·legacions que el seu grup va pre-
sentar. Pel que fa a l’explicació tan tecnificada de la
relació distància-potència, el seu grup no creu que
tingui una relació tan inequívoca com s’afirma. A
més, recorda que els dos grups que governen junta-
ment amb el grup socialista, en el seu dia, van fer
bandera de l’ampliació de les distàncies. Ara s’estan
reduint les distàncies i, per tant, estem assistint a una

marxa enrere en les propostes de l’equip de govern.
El Sr. Cornet sol·licita la retirada d’aquest punt de

l’ordre del dia perquè incompleix el Reglament orgà-
nic municipal. Explica que ahir a les 20 hores se’ls va
fer arribar, per part del sector d’Urbanisme directa-
ment, un nou informe d’al·legacions, contestant les
al·legacions del seu grup amb alguns canvis, així com
un nou projecte normatiu. Amb aquests terminis no hi
ha tingut temps de revisar rés més, i dubten si el do-
cument del projecte normatiu que van rebre ahir al
vespre ha variat en relació al que es trobava a la seva
disposició a Secretaria amb l’antelació reglamentària.

El Sr. García-Bragado aclareix que no hi ha text al-
ternatiu al que hi ha a Secretaria i, per tant, el docu-
ment objecte de dictamen es el que figura en l’expe-
dient. El que sí es va enviar de nou és un recull de
jurisprudència a l’efecte juntament amb una valoració
jurídica del tema.

El Sr. Cornet replica dient que aquest és un docu-
ment, les al·legacions del qual han trigat quasi un any
en ésser contestades per l’equip de govern. Regla-
mentàriament l’expedient hauria d’haver estat com-
plert abans de 48 hores del moment de celebració de
la sessió. Dins d’aquest termini s’han fet diferents
modificacions i, ahir al vespre a les 20 hores, els arri-
ba un document on posa aprovació definitiva, versió
definitiva. Si el contingut és el mateix no hi ha proble-
ma en què aquest punt continuï en l’ordre del dia.
Manifesta la reserva de vot del seu grup.

El Sr. Casas finalitza dient que, tal com afirma el
Sr. García-Bragado, no hi ha document alternatiu i,
en conseqüència, es manté el punt dins l’ordre del
dia. Així mateix, vol remarcar que no hi hagut cap
marxa enrere en l’equip de govern. L’equip de govern
va prendre en l’anterior mandat una decisió de màxim
rigor i seguretat en el tema de la telefonia mòbil, so-
bre l’ampliació de les distàncies en la seva implanta-
ció i sobre una determinada potència, que es manté.
Aquesta conjuntura va significar una moratòria que va
durar pràcticament dos anys. En el moment que le-
galment correspon fer l’aprovació definitiva, es propo-
sa fer-la, i no abans, precisament per poder tenir un
termini de funcionament, una anàlisi de la situació i
una informació de la qual no es disposava en el mo-
ment de l’aprovació inicial. D’una banda, tenim la in-
formació d’obligat compliment sobre la base del des-
envolupament dels decrets del Ministeri i els
corresponents departaments de la Generalitat, i una
informació de les sentències que s’han produït en or-
denances que altres ajuntaments o institucions havi-
en aprovat, a Catalunya i a fora de Catalunya, i que
els tribunals han perfilat acuradament sobre l’àmbit
d’actuació municipal. La proposta definitiva que avui
es presenta a dictamen recull aquestes noves indica-
cions i inclou la voluntat de garantir la màxima protec-
ció, des d’un punt de vista tècnic i que, en principi, no
hagi de plantejar problema jurídic. En comptes d’aug-
mentar les distàncies amb una freqüència determina-
da, les distàncies no es toquen (així ho han interpre-
tat els tribunals pel que fa a l’òrgan competent) i es
redueix a una quarta part la freqüència. Això no és
cap marxa enrera, tot el contrari, és mantenir el ma-
teix objectiu amb una altra via que, jurídicament, no
sigui qüestionable.

El Sr. Puigdollers aclareix, com a professional de la
salut, que les distàncies en les freqüències, en ter-
mes de radiacions electromagnètiques, no són direc-
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tament proporcionals. Qüestiona l’afirmació que els
100 metres de distància suposin la reducció d’ una
quarta part de la freqüència i reclama la informació
tècnica justificativa que avala, tècnicament, la postura
del govern municipal en aquest tema.

El Sr. Casas considera adient justificar aquest
tema i així es farà en el termini de temps fins al pro-
per plenari.

El Sr. García-Bragado remarca que en el document
d’aprovació inicial es doblava la distància que disposa-
va el decret vigent (de 20 metres a 40 metres) i que la
moció presentada per l’equip de govern ja ampliava a
100 metres la distància. Pel que fa a la potència que
ara es proposa rebaixar, és la que corresponia a les
esmentades distàncies, del document d’aprovació inici-
al, molt inferiors als 100 metres que ara es proposen.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

Districte de l’Eixample - Districte de les Corts -
Districte de Sarrià-Sant Gervasi - Districte d’Horta-
Guinardó - Districte de Nou Barris

3. Aprovar la proposta de conveni a subscriure en-
tre l’Ajuntament de Barcelona i el Departament de
Política Territorial i Obres Públiques de la Generalitat
de Catalunya de cessió gratuïta de diversos terrenys
qualificats de 10hj, per a la construcció d’habitatges
de protecció oficial per a joves, ubicats als emplaça-
ments que figuren a l’annex a aquest acord, de con-
formitat amb l’acord adoptat per la Comissió de Go-
vern de 29 de gener de 2003. Facultar el primer tinent
d’alcalde per a subscriure el conveni i per a dur a ter-
me totes les actuacions necessàries per a la plena
efectivitat d’aquest acord.

El Sr. Casas comenta breument el contingut el do-
cument.

El Sr. García manifesta la reserva de vot del seu
grup.

El Sr. Cornet manifesta la reserva de vot del seu
grup.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

Districte de les Corts

4. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a l’ampliació de les instal·lacions
situades al carrer d’Albert Bastardes, 4 (edifici
RACC), promogut pel Reial Automòbil Club de
Catalunya, que incorpora les prescripcions de l’apro-
vació inicial; requerir el promotor per tal que, en el
termini màxim de tres mesos a comptar des del dia
següent a la notificació del present acord, constitueixi
la garantia corresponent al 12% del valor de les obres
d’urbanització, per un import de 12.200,88 euros, als
efectes establerts a l’article 101.3 de la Llei 2/2002,
de 14 de març, d’urbanisme i com a requisit previ a la
publicació de l’anunci d’aquest acord; i publicar el
present acord i la normativa del Pla al Butlletí Oficial
de la Província de Barcelona als efectes de la seva
executivitat, un cop s’hagi acreditat el compliment del
requeriment indicat.

El Sr. Casas comenta que atès que no ha finalitzat

el termini d’informació pública, proposa deixar sobre
la taula l’expedient i incloure’l en l’ordre del dia de la
propera sessió.

Sobre la taula.
5. Aprovar provisionalment, de conformitat amb els

articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de Barcelo-
na, la Modificació puntual del Pla general metropolità
en els terrenys de l’avinguda de Pearson núms. 14-
16, 18, 28 i 52-56, per a nous equipaments per a
l’IESE, promoguda per la Fundació Privada Cultural
Catalana; desestimar les al.legacions presentades
pel senyor Joan Balaguer Martínez, en representació
de Becerra Abogados, SCP, de conformitat amb l’in-
forme del Departament de Planejament de Desenvo-
lupament de valoració de les al·legacions esmenta-
des que consta a l’expedient i a efectes de motivació
s’incorpora al present acord i trametre l’expedient a la
Subcomissió d’Urbanisme del municipi de Barcelona
per a la seva aprovació definitiva.

El Sr. Casas introdueix aquest punt de l’ordre del
dia i comenta el petit canvi de redactat que s’ha re-
partit a tots els membre de la sessió i que es recollirà
en l’acta, amb el següent redactat:

5. Aprovar provisionalment, de conformitat amb els
articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de Barcelo-
na, la Modificació puntual del Pla general metropolità
en els terrenys de l’avinguda de Pearson núms. 14-
16, 18, 28 i 52-56, per a nous equipaments per a
l’IESE, promoguda per la Fundació Privada Cultural
Catalana; resoldre les al.legacions presentades en el
tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de
conformitat amb l’informe del Departament de Plane-
jament de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions, que consta a l’expedient i a efectes de
motivació s’incorpora al present acord; i trametre l’ex-
pedient a la Subcomissió d’Urbanisme del municipi
de Barcelona per a la seva aprovació definitiva.

El Sr. García manifesta el seu posicionament favo-
rable.

El Sr. Cornet manifesta el seu posicionament favo-
rable.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

Districte d’Horta-Guinardó

6. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a l’ordenació del subsòl de
l’equipament situat al carrer d’Arenys, núms. 79 i 81-
89, promogut per Regesa Aparcaments, SA.

El Sr. Casas introdueix aquest punt de l’ordre del
dia.

El Sr. García manifesta el seu posicionament favo-
rable.

El Sr. Cornet manifesta la reserva de vot del seu
grup.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC, ICV-EU i A i CIU i amb la reserva de vot
del PP.

Districte de Nou Barris

7. Donar conformitat al Text refós de la Modificació
del Pla General Metropolità en el sector de Trinitat
Nova, d’iniciativa municipal, elaborat de conformitat
amb el dictamen de la Comissió Jurídica Assessora
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de la Generalitat de Catalunya de data 15 de maig de
2003; i trametre l’expedient a l’òrgan competent de la
Generalitat de Catalunya per a la seva aprovació defi-
nitiva.

El Sr. Casas introdueix aquest punt de l’ordre del
dia.

El Sr. García-Bragado explica el contingut i el pro-
cediment urbanístic que hi ha hagut en l’àmbit. Acla-
reix que la proposta no planteja una reducció del
nombre d’habitatges.

El Sr. Puigdollers manifesta la reserva de vot del
seu grup.

El Sr. Cornet manifesta la reserva de vot del seu
grup ja que creuen que hi ha hagut una reducció del
nombre d’habitatges, 55 habitatges, en concret, en
relació a la primera figura de planejament.

El Sr. Casas vol aclarir que el text refós només es
limita a refondre dues figures de planejament: la Mo-
dificació de PGM sector Trinitat Nova de l’any 2000 i
la Modificació puntual de PGM sector Trinitat Nova
aprovada provisionalment l’any 2002. Aquest docu-
ment es redacta a instància de l’informe de la Comis-
sió Jurídica Assessora per una qüestió de coherèn-
cia, però cal precisar que l’informe de l’esmentada
comissió és favorable vers l’esmentada modificació
puntual de PGM.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

Districte de Sant Martí

8. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana per a la definició de l’alineació de la
Rambla del Poblenou-Gran Via, d’iniciativa municipal.

El Sr. Casas explica breument el document que es
proposa dictaminar.

El Sr. García manifesta la reserva de vot del seu
grup.

El Sr. Cornet manifesta la reserva de vot del seu
grup.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

9. Aprovar provisionalment, de conformitat amb
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de
Barcelona, la Modificació del Pla General Metropo-
lità en el sector C-4 i entorn de l’Àrea del Front li-
toral i marge dret del riu Besòs, del terme munici-
pal de Barcelona, promoguda pel Consorci del
Besòs i trametre l’expedient a la Subcomissió
d’Urbanisme del municipi de Barcelona per a la
seva aprovació definitiva.

El Sr. Casas explica el document que es proposa
dictaminar.

El Sr. García manifesta la reserva de vot del seu
grup.

El Sr. Cornet manifesta la reserva de vot del seu
grup.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb la reserva de vot de
CIU i PP.

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord

Districte de Sants-Montjuïc - Districte d’Horta-
Guinardó - Districte de Nou Barris - Districte de Sant
Andreu - Districte de Sant Martí

10. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifica-
ció del Pla General Metropolità per a la creació de
noves dotacions d’habitatges per a joves als carrers
de la Química, 18LU, de la Mare de Déu de Port,
núm. 179, del Bronze, núm. 5, de Teodor Llorente 8B,
de Can Travi 30B, La Selva, núm. 57, a la Via
Favència, núm. 348, al passeig Urrutia, núm. 1,
Ferran Junoy, núm. 56, Camí antic de València, núm.
96, i de Pujades, núm. 292, del municipi de Barcelo-
na, i per a la determinació dels emplaçaments on
aquesta dotació es compatible amb habitatges tute-
lats per a gent gran i d’altres equipaments, d’iniciativa
municipal i exposar-la al públic pel termini d’un mes.

El Sr. Casas formula la proposta indicant que en el
document que s’ha repartit s’inclou l’indret del pas-
seig Urrutia, núm. 1, però que s’ha de exloure aquest
emplaçament atès l’acord de la Comissió de Govern.
Estava previst un ús complementari mixt, d’habitatge
per a joves i d’habitatge per a gent gran, però aques-
ta parcel·la és massa petita i, a més, en una altra
parcel·la a l’altre costat del carrer, s’estan fent habi-
tatges per a joves. Es decideix destinar aquesta
parcel·la a habitatges únicament per a gent gran, per
tant, no s’inclou dins de la modificació del PGM. En
conseqüència, aquest document abasta 10 nous em-
plaçaments d’habitatges per a joves que suposarien,
aproximadament, 990 habitatges, a més d’una reser-
va d’aproximadament 380 habitatges tutelats per a
gent gran. En conseqüència, es recollirà amb el se-
güent redactat:

10. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifica-
ció del Pla General Metropolità per a la creació de
noves dotacions d’habitatges per a joves als carrers
de la Química, 18LU, de la Mare de Déu de Port,
núm. 179, del Bronze, núm. 5, de Teodor Llorente 8B,
de Can Travi 30B, La Selva, núm. 57, a la Via
Favència, núm. 348, Ferran Junoy, núm. 56, Camí
antic de València, núm. 96, i de Pujades, núm. 292,
del municipi de Barcelona, i per a la determinació
dels emplaçaments on aquesta dotació es compatible
amb habitatges tutelats per a gent gran i d’altres equi-
paments, d’iniciativa municipal i exposar-la al públic
pel termini d’un mes.

El Sr. García-Bragado explica àmpliament el con-
tingut del document que es proposa per a la seva
aprovació inicial.

El Sr. Puigdollers expressa el vot contrari del seu
grup municipal.

El Sr. Cornet expressa l’abstenció del seu grup mu-
nicipal.

El Sr. Casas expressa el vot favorable del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable del ICV-EU i A,
el Sr. Puigdollers expressa el vot contrari de CIU i el
Sr. Cornet expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

Districte de les Corts - Districte de Sarrià-Sant
Gervasi

11. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifica-
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ció del Pla General Metropolità en els terrenys ubi-
cats en el carrer de Joan d’Alós, núms. 35-39, a
l’avinguda de Pedralbes, núms. 2-10, a l’avinguda
d’Esplugues, núm. 98, i al camí antic de Bellesguard,
s/n, promoguda per Donca, SA, Edificio Córcega, SA,
Fundación Privada Cultural Catalana, Fundació
Montblanc, Promoción Cultural Urbana Bonanova,
SA; i exposar-la al públic pel termini d’un mes.

El Sr. Casas introdueix el punt de l’ordre del dia.
El Sr. García-Bragado explica àmpliament el con-

tingut del document l’aprovació inicial del qual es pro-
posa adoptar.

El Sr. García expressa el seu vot d’abstenció. Es-
tan d’acord amb tota mesura que suposi disminuir
edificabilitat a Torre Vilana, però els preocupa aques-
ta dinàmica de què els promotors acabin realitzant els
percentatges de cessió obligatòria de sòl en diners.
Ja fa temps que es demana, i ara es torna a sol.licitar
la constitució d’una caixa, finalista, destinada a reco-
llir aquests diners i destinar-los a la compra de sòl.

El Sr. Cornet expressa el vot favorable del seu
grup.

El Sr. Casas respon a l’exposició del Sr. García en
el sentit que les despeses dels diners municipals pro-
vinents d’actuacions urbanístiques estan perfecta-
ment i clarament establertes. A més, des del mes de
març esta constituït el que s’anomena Patrimoni Mu-
nicipal d’Urbanisme que vincula totes les cessions de
sòl i de sostre i, a través del qual, es fa la gestió de
tots els rendiments que les diferents actuacions urba-
nístiques puguin significar per a la Corporació. En
aquesta actuació, els diners corresponents es vincu-
len a una operació concreta que és la de la Colònia
Castells.

El Sr. Casas expressa el vot favorable del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot favorable d’ERC, el
Sr. Forradellas expressa el vot favorable del ICV-EU
i A, el Sr. Puigdollers expressa l’abstenció de CIU i
el Sr. Cornet expressa el vot favorable del PP.
S’aprova.

b) Proposicions

Del Grup Municipal CIU:
12. Encarregar als serveis urbanístics municipals

els estudis previs que permetin proposar en el termini
de tres mesos una estratègia per a la desafectació
dels habitatges construïts abans de l’entrada en vigor
del PGM en els barris de Poble Nou, la Font d’en
Fargas, els Tres Turons, el Turó de la Rovira, Can
Papanaps-Vallhonesta, el carrer de Jericó, la
Guineueta i la plaça Joanic.

El Sr. García planteja la proposta. Consideren que
l’equip de govern hauria de portar a terme totes les
modificacions necessàries per a desafectar aquells
habitatges que en el seu dia van quedar afectats pel
PGM, en casos ón es clar que mai es portarà a terme
l’afectació. És un tema de preocupació veïnal, àdhuc
d’ordre urbanístic, que s’ha de resoldre. Aquesta pro-
posició ja es va plantejar en anteriors ocasions, el 26
de maig de 2000 o el 18 d’abril de 2002 davant la
qual, la resposta de l’equip de govern va ser que
aquest tema ja estava en marxa. Demana una con-
creció, en un termini determinat de tres mesos, per
afrontar seriosament aquest tema.

El Sr. Cornet manifesta el seu vot d’abstenció.

El Sr. Casas contesta que els serveis d’urbanisme
ja estant treballant en aquest tema i que són perfecta-
ment conscients de la importància que suposa. Una
altra cosa, seria demanar que anessin més ràpid.
L’estratègia d’ordenació urbanística, la té l’equip de
govern i passa per les modificacions de PGM que
s’estan tramitant. No es comparteix la necessitat de
revisar el PGM que el seu grup manté. Ja s’estan fent
treballs de modificació de PGM, com ara la del Tres
Turons o la del Vall d’Hebrón, en les quals, si és pos-
sible, es desafectaran els habitatges afectats que es
consideri adient. Ha estat possible a Torre Baró, per
exemple. Serà possible en el conjunt de Vall
d’Hebrón , en la mesura que continuï avançant el pla-
nejament. Ho va ser en el Poblenou, amb les qualifi-
cacions industrials, on hi ha 400 famílies que saben
que el seu edifici ja no està destinat a ús industrial.
Per tant, l’estratègia, amb caràcter general, és clara:
introduir en les modificacions de pla general, sempre
que sigui justificat i es mantingui l’equilibri de zones
verdes que s’ha de mantenir, la desafectació màxima
d’habitatges, afectats per zona verda o altres qualifi-
cacions. El que l’equip de govern sempre mirarà en
les modificacions del planejament és la visió conjunta
o global en l’àmbit de barri i de conjunt de la ciutat.
No estem parlant senzillament de desafectar edificis
d’habitatges afectats ja que l’àmbit on s’ubiquen tam-
bé ha de guanyar alguna cosa. No és un tema senzill,
només cal pensar, per exemple, en àmbits com la
plaça Joanic o la continuïtat del passeig de Sant Joan.

El Sr. Casas expressa el vot contrari del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot contrari del ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU i el
Sr. Cornet expressa l’abstenció del PP. Es rebutja.

Del Grup Municipal PP:
13. Que l’equip de govern informi a la Comissió

d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge, amb lliura-
ment del corresponent informe escrit, dels plans i pro-
jectes per a la construcció d’entre 65.000 i 100.000
habitatges en la ciutat de Barcelona, durant els pro-
pers cinc anys, així com de l’estat de tramitació de les
proposicions de modificacions de les Normes Urba-
nístiques del PGM i de les Ordenances Metropolita-
nes d’Edificació, relatives a la supressió dels límits de
densitat d’habitatges i a la reducció del tamany dels
habitatges, aprovades inicialment al febrer d’en-
guany.

El Sr. Cornet explica la proposició presentada. As-
senyala que el programa electoral del avui dia Alcal-
de de l’Ajuntament de Barcelona, va programar el lliu-
rament de 65.000 habitatges a la ciutat de Barcelona,
sense entrar ja en la xifra dels 100.000 habitatges
que també es va treure a l’escena electoral. És per
això que, a dia d’avui, demanen quins són els plans i
els projectes programats per a la construcció
d’aquests 65.000 habitatges en la ciutat de Barcelona
durant els propers 5 anys. Així mateix es demana
com estan les tramitacions de les modificacions de
les Normes Urbanístiques de PGM i de les Ordenan-
ces Metropolitanes d’Edificació, relatives a la supres-
sió dels límits de densitat d’habitatges i a la reducció
de les dimensions dels habitatges. A aquest efecte
manifesta la voluntat que la comissió demani al go-
vern que, en un termini curt, faciliti l’estudi detallat de
com es faran 65.000 habitatges a la ciutat de Barce-
lona els propers 5 anys.
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El Sr. Casas, atès que el grup municipal de Con-
vergència i Unió també formula una pregunta, punt 15
de l’ordre del dia, amb un contingut molt similar, pro-
posa tractar-les simultàniament.

Comença per aclarir conceptes en el sentit que no
es tracta de construir 65.000 habitatges. El que s’ha
afirmat i figura en els documents electorals és la pro-
moció d’entre 65.000 i 100.000 habitatges dins el pla
d’habitatge de Barcelona 2004-2010, en el marc del
Pla Metropolità d’Habitatge. Després, els esmentats
documents feien algunes concrecions més, com la de
promoure 3.500 habitatges per a joves i 1.500 habi-
tatges per a la gent gran. En el document del progra-
ma electoral, pàgina 20, punt 11, es parlava d’elabo-
rar el pla d’habitatge de Barcelona amb els municipis
metropolitans, elaborant conjuntament el Pla d’Habi-
tatge de Barcelona 2004-21010 per tal de promoure
de 175.000 a 250.000 habitatges en l’àmbit metropoli-
tà, dels quals, entre 65.000 i 100.000 habitatges, se
situarien a la ciutat de Barcelona. D’aquest nombre
d’habitatges a la ciutat de Barcelona, entre el 25% i el
35% ha de ser habitatge protegit, i d’aquest nombre
d’habitatge protegit, el 35% 45% ha de ser lloguer.

Finalment, mitjançant acord del govern municipal
s’impulsa el Consorci de l’Habitatge de Barcelona per
a desenvolupar el Pla d’Habitatge de Barcelona en el
marc del pla metropolità d’habitatge, i es procedeix a
dotar-lo de recursos i instruments necessaris per al
seu correcte funcionament.

Per tant, no caldrà que a la comissió s’informi so-
bre el que es farà. Dins el Programa d’Actuació Muni-
cipal (PAM) s’inclouran les propostes del pla d’habi-
tatge de Barcelona dins el pla metropolità d’habitatge
per respondre als compromisos adquirits electoral-
ment i a les necessitats existents. Cal entendre que
aquesta voluntat està vinculada al plantejament dels
habitatges per part de l’Estat i de la Generalitat, i de
si recolzaran la ciutat de Barcelona per a construir el
percentatge establert d’habitatges protegits. L’interro-
gant gira més cap al plantejament autonòmic, si po-
drà recollir per a Barcelona de 15.000 a 20.000 habi-
tatges de protecció. L’Ajuntament intentarà complir
aquests marges facilitant sòl per a complir la quota
programada.

En resposta, doncs, a la proposició formulada, pri-
mer cal precisar conceptes i, segon, cal crear les con-
dicions. Ha de quedar clar que això no significa que
l’Ajuntament hagi de construir tots els habitatges o
que tots s’hagin de situar en sòl municipal. De cap
manera, per això hi ha establerta una reserva per a
habitatge protegit del 25% de sostre en les promoci-
ons privades. D’altra banda, l’Ajuntament pot lliurar
sòl al voltant dels 8.000 o 10.000 habitatges protegits,
i, en això estem i per això, avui s’ha vist la proposta
d’impuls per a la construcció de 990 nous aparta-
ments de lloguer per a joves, la cessió de 280 habi-
tatges a l’INCASOL -amb el seu vot contrari en l’apro-
vació inicial- i l’aportació de 380 apartaments més per
a gent gran. Només en aquest conjunt ja hi ha una
disponibilitat de sòl perquè el proper any, es puguin
iniciar 2.000 habitatges.

Es presentarà una mesura de govern en el plenari i
es podrà constatar com, a més a més, s’ha previst una
reserva per a 700 habitatges aproximadament per al
reallotjament derivat d’actuacions urbanístiques.

També es contemplen les condicions perquè l’in-
crement de l’habitatge lliure sigui una realitat, mitjan-

çant les modificacions de les Normes Urbanístiques
del PGM en relació al nombre màxim d’habitatges per
parcel·la, dins el terme municipal de Barcelona, i de
les Ordenances Metropolitanes d’Edificació en relació
al número màxim d’habitatges per parcel·la, dins el
terme municipal de Barcelona, o la revisió de sòls
que en el conjunt de la ciutat tinguin un ús escàs, poc
eficient i que es permeti plantejar la modificació a ús
residencial, d’habitatge. També cal recordar que la
Modificació de les Ordenances Metropolitanes d’Edifi-
cació, en relació a la Rehabilitació, ja està aprovada.
L’altra gran capítol és la rehabilitació. En aquesta ma-
tèria s’han de fer propostes complertes, s’han d’am-
pliar les Àrees de Rehabilitació, i la seva dotació eco-
nòmica. El plantejament de la rehabilitació es farà
més endavant, dins aquest Pla d’Habitatge de Barce-
lona, en el marc del Pla Metropolità, amb el Consorci
de l’Habitatge que ens ha de donar el suport i els re-
cursos pertinents. Per tant, estem instrumentalitzant
l’aplicació combinada de diverses línies d’actuació.

El Sr. Cornet comenta que els titulars són els que
són i que en això, no hi entraran. Però, el que sí sem-
blava entendre del compromís adquirit era que, en
cinc anys, es comprometia a fer la majoria dels
65.000 nous habitatges amb preus molt assequibles
als que ara existeixen. El que els preocupa de la res-
posta del Sr. Casas són dues coses: una és l’afirma-
ció que allò que es pretén portar a terme és el PAM,
amb la franja d’entre 8.000 o 10.000 habitatges prote-
gits. Aquesta xifra està lluny dels percentatges que
en el seu dia l’Alcalde va prometre, els quals suposa-
rien entre 16.200-25.000 habitatges. Demana el de-
tall, la definició concreta d’aquests 65.000 habitatges
previstos, especificar com es materialitzarà en plans,
en projectes constructius, per districtes, etc. I, dintre
d’aquesta quantitat d’habitatge, demana quins farà
l’Ajuntament pròpiament. Acaba dient que l’Alcalde
de Barcelona va fer una afirmació important que hau-
ria de poder documentar, ja que de ben segur té la
informació necessària.

El Sr. García exposa que la seva pregunta, la for-
mulen per saber concretament dins de cada àmbit
com s’han calculat les previsions d’habitatges, des de
la iniciativa pública o bé mitjançant la iniciativa priva-
da. Per això, el que demanen és concreció en la res-
posta. Una altra preocupació és que, més enllà de la
lletra petita, quan el candidat a l’Alcaldia prometia en-
tre 65.000 i 100.000 habitatges, a banda que la im-
precisió és considerable, quan es parlava d’això no
es deixava clar que aquests números suposaven per
a la ciutat de Barcelona 24.000 habitatges en sis
anys i, per tant, 16.000 en 4 anys i que la immensa
majoria no els farà directament l’Ajuntament. El com-
promís de l’Alcalde, en altres paraules, no era encer-
tat per no respondre totalment a qüestions de la seva
exclusiva responsabilitat i per anar més enllà del mar-
ge temporal del seu mandat. Finalment, recorda que
el PAM de l’anterior mandat deia que es farien 2.000
habitatges a l’any i, al final del mandat, se n’havien
fet 1.050.

El Sr. Casas precisa que en l’anterior mandat, en el
PAM, es va assignar la construcció, per part del Pa-
tronat Municipal de l’Habitatge, de 2.000 habitatges,
que s’han realitzat. D’altra banda vol precisar que, de
les previsions per a aquest mandat, resulta que en
quatre anys es faran 16.000 habitatges protegits a
Barcelona i per tant no hi ha incoherència amb el que
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va dir, en el seu dia, el Sr. Alcalde. Pel que fa a com
es construiran en la part que afecta l’Ajuntament, en
sòl municipal, serà habilitant sòl per a construir de
8.000 a 10.000 habitatges protegits. Parlaríem de xi-
fres superiors, evidentment, si el sòl del ministeri es
posés a disposició municipal, es farien més habitat-
ges i el ritme seria més ràpid. D’altra banda, abans
d’acabar l’ any ja està sobre la taula el document re-
latiu a la disponibilitat de sòl provinent de diferents
sistemes per a promoure 2.386 habitatges, la cons-
trucció dels quals s’iniciarà al llarg de l’any 2004. I es
continuarà així cada any. Una part serà provinent del
que avui és llicència directa, que es modifica amb la
variació del concepte de densitat. Una altra part vin-
drà de les millors dotacions per a la rehabilitació i per
a la rehabilitació integral, vinculades als programes
de rehabilitació del ministeri i de la Generalitat, natu-
ralment. Hi ha una part dels plans que en aquest mo-
ment estan en procés de aprovació, com ara Sagrera
i altres. Hi ha un altre paquet encara no endegat
urbanísticament que se situa en zones de la ciutat
que podrien permetre el canvi d’usos. Per tant, i en
atenció a les explicacions realitzades, queda clar que
tot està ben previst i programat.

El Sr. Casas expressa el vot contrari del PSC, la
Sra. Vallugera expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot contrari del ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU i el
Sr. Cornet expressa el vot favorable del PP. Es re-
butja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs
b) Preguntes

Del Grup Municipal CIU:
14. Quan té previst el govern municipal tenir aca-

bada i operativa la cotxera d’autobusos d’Horta?
El Sr. Puigdollers exposa la pregunta.
El Sr. Casas respon que el govern municipal no

està construint la cotxera d’Horta, sinó que qui ho
està fent és Transports Metropolitans de Barcelona
(TMB) que depèn del consell metropolità de l’ATM,
que actua com a Junta General. Com a president de
TMB els explica com estan les fases. Hi ha quatre fa-
ses, corresponents a les quatre adjudicacions efectu-
ades fins ara. La 1ª fase, d’excavacions i murs
perimetrals, es va finalitzar a mitjans del 2002. La 2ª
fase, d’edificació, d’acord amb el ritme d’obra actual
està previst que finalitzi el novembre de 2003 i l’apar-
cament estarà finalitzat la primera quinzena del 2003.
La 3ª fase, d’instal.lacions que s’executa en paral·lel
amb l’edificació està prevista que finalitzi a finals de
novembre de 2003. La 4ª fase, d’accessos viaris,
d’acord amb el ritme de treball està previst que finalit-
zi a mitjans de desembre de 2003. Per tant, la cotxe-
ra que està realitzant Transports Metropolitans de
Barcelona estarà operativa a finals del proper mes de
desembre i amb tota seguretat al mes de gener de
2004.

El Sr. Puigdollers demana al Primer Tinent d’Alcal-
de de l’Ajuntament de Barcelona si, com a tal i no

com a president de la TMB, tindria aquesta infor-
mació.

El Sr. Casas precisa que en relació a la pregunta
plantejada, ha volgut deixar clar que el govern muni-
cipal no té previst tenir operativa la cotxera, pel sim-
ple fet que aquest govern no és qui ho realitza, però
que malgrat això els pot informar.

Es dóna per tractada.
15. ¿Quines actuacions es proposen iniciar per po-

der construir els 100.000 habitatges en els propers
quatre anys a la ciutat de Barcelona, tal i com es va
prometre a la campanya electoral?

Es dóna per tractada.
Del Grup Municipal PP:
16. ¿Quin és l’estat de redacció del projecte de re-

forma de la plaça Lesseps, i quins són els plans de
l’equip de govern envers al procés participatiu que
haurà de donar cobertura a aquest projecte?

El Sr. Cornet explica que aquest estiu s’han iniciat
les obres de construcció de l’estació de la línia 9 a la
plaça Lesseps, les quals, han suposat la demolició i
reordenació provisional de part d’aquesta plaça. Des
de fa dos mandats, l’equip de govern va contraure el
compromís de reformar la plaça de Lesseps, en base
a un avantprojecte consensuat amb els veïns i amb
els grups polítics municipals el 1998. Durant l’anterior
mandat, l’equip de govern va iniciar els tràmits per a
la redacció del projecte de reforma de la plaça que,
desprès d’un desafortunat procés participatiu, no van
arribar a cap solució consensuada. És per tots
aquests motius que plantegen la pregunta que figura
a l’ordre del dia.

El Sr. Casas contesta la pregunta plantejada. El 18
de desembre de 2002 es va signar un acord entre
l’Ajuntament de Barcelona i la comissió mixta de se-
guiment de la plaça Lessesps. En aquest acord es va
determinar la constitució d’una comissió de segui-
ment durant la transformació del projecte executiu de
remodelació de la plaça Lesseps. Aquesta comissió
està formada per les plataformes de veïns dels dis-
trictes de Gràcia i Sarrià-Sant Gervasi, representants
dels dos districtes, tècnics dels dos districtes, l’Institut
Municipal d’Urbanisme i els redactors del projecte de
remodelació de la plaça. La comissió es va constituir
el 13 de febrer de 2003, acordant l’inici dels treballs
de transformació de la plaça de conformitat amb les
premisses adoptades en l’acord de 18 de desembre
de 2002 Des d’aquest acte, s’han celebrat quatre
sessions en les quals s’han avançat aspectes relatius
al viari, a l’ordenació de la superfície de la plaça i a la
integració del transport públic. D’altra banda, s’han
realitzat diverses reunions amb la Direcció General
de Transports per tractar del disseny i ubicació de la
futura línia 9 a la futura plaça. Durant el mes d’agost
s’ha realitzat una campanya d’extracció de cates per
conèixer millor l’estructura del túnel, per a l’ampliació
de l’estudi geotècnic i la topografia de la xarxa de cla-
vegueram. El procés seguit garanteix la normativa es-
tablerta pel que fa al procés de participació ciutadana.
En breu es podrà disposar del projecte executiu que es
preveu que estigui finalitzat a principis de l’any vinent.

El Sr. Cornet comenta que, segons informació dels
veïns, només els consten les reunions del mes de se-
tembre d’enguany.

El Sr. Casas comenta que el calendari és el que
s’ha explicat, i afirma que a principis del proper any
es podrà disposar del projecte executiu.
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Es dóna per tractada.
17. ¿Quines són les actuacions que ha portat, por-

ta i portarà a terme l’Ajuntament en relació a la cons-
trucció il·legal d’un hotel a un centre d’illa a l’Eixample
esquerre?

El Sr. Cornet explica que a l’illa compresa entre
els carrers Casanova, Villarroel, Aragó i Consell de
Cent, al barri de l’Eixample Esquerre, s’està cons-
truint un hotel de tres plantes al centre d’illa. Que
aquesta construcció manca de la llicència municipal
oportuna, ja que els propietaris tenien llicència
d’obres majors per a la construcció d’un edifici de
dos pisos amb plantes soterrades i que actualment
ja hi ha construïts tres pisos a mes d’una connexió,
també sense permís, amb una finca del carrer
Villaroel. Explica que l’Ajuntament va assabentar-se
de la seva construcció mitjançant els veïns i que,
malgrat haver estat comminats a parar les obres, se-
gons els veïns, encara existeix activitat constructora.
És per tot això, que formulen la pregunta que figura
a l’ordre del dia.

El Sr. Casas contesta la pregunta plantejada i con-
sidera que es parteix d’unes afirmacions incorrectes.
No li consta que s’estigui construint un hotel al centre
de l’illa ni que hi hagi, actualment, construïdes 3 plan-
tes en el centre d’illa. L’assabentament de les irregu-
laritats produïdes no va ser mitjançant els veïns. Afe-
geix que aquesta pregunta ja es va tractat en la
comissió anterior i que, en aquest sentit, poca cosa
més es pot afegir. No estem, en conseqüència, en el
supòsit que plantegen. Explica que el 27 de juny del
2001 es va concedir, per part del districte, la llicència
per construir un magatzem i aparcament (PB+1PP) al
números 11 i 12 del passatge Aragó, que va ser reti-
rada al cap d’un mes, el 17 de juliol de 2001. Les
obres es van començar el 10 de juny del 2002 dins el

termini establert a la llicència de 12 mesos, amb acta
de replanteig i inici d’obres, formalment establerta.
Posteriorment, es va comunicar un canvi de nom del
titular de la llicència que es va acceptar, evidentment
per al mateix ús. El 24 de juliol de 2003 es va realitzar
una inspecció i es va ordenar la paralització de les
obres perquè no s’adequaven a la llicència concedida
anteriorment. Per tant, en aquest moment el que hi
ha es una suspensió d’obres simplement perquè no
s’adeqüen a la llicència atorgada, no per una qüestió
d’usos. És un problema, bàsicament, de distàncies en
relació a la façana dels veïns del davant. Simultània-
ment, consta que per a l’edifici gran s’ha demanat
una llicència d’hotel que s’està tramitant. Cal aclarir
que el que l’Ajuntament no tolerarà, es una construc-
ció irregular o il·legal que, de confirmar-se, s’haurà de
resoldre i corregir en la mesura possible, adhuc en-
derrocar-la, tot això, de conformitat amb la normativa
d’aplicació.

El Sr. Cornet comenta que no li queda clar un
tema: sembla que hi una part construïda que no
s’ajusta a llicència, sinó que és il·legal per metres.
Demana si és aquesta part la que l’Ajuntament pre-
veu enderrocar.

El Sr. Casas conclou aquest tema afirmant que
aquest cas és objecte d’un expedient administratiu,
que s’està treballant i tramitant a l’efecte i afirma que,
en tot cas, s’aplicarà la normativa vigent.

Es dóna per tractada.

c) Declaracions de Grup

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les quinze hores i trenta mi-
nuts.

Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Coneixement

Acta de la sessió celebrada el dia 8 d’octubre de
2003 i aprovada el dia 18 de novembre de 2003

A la sala President Lluís Companys de la casa de
la ciutat, el  8 d’octubre de 2003, s’hi reuneix la Co-
missió de Promoció Econòmica, Ocupació i Coneixe-
ment, sota la presidència de l’Im. Sr. Jordi Portabella i
Calvete. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.:
Maravillas Rojo i Torrecilla, Montserrat Ballarín i

Espuña, Catalina Carreras-Moysi i Carles-Tolrà,
Jaume Oliveras i Maristany, Ignasi Fina i Sanglas, Jo-
ana Ortega i Alemany, Teresa M. Fandos i Payà, So-
nia Recasens i Alsina, M. Caridad Mejías i Sánchez i
Xavier Basso i Roviralta, assistits pel secretari gene-
ral de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que
certifica.

Excusen la seva absència les Imes. Sres. i els Ims.
Srs.: Immaculada Moraleda i Pérez, Elsa Blasco i Ri-
era i  Pere Alcober i Solanas.
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S’obre la sessió a les setze hores.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici
b) Mesures de govern
c) Informes

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord
b) Proposicions

Del Grup Municipal PP:
1. Realitzar un estudi, juntament amb les associaci-

ons de comerciants, sobre els punts més conflictius
de venda il·legal de productes com a base per a la
implementació d’un pla especial d’eradicació de la
venda ambulant il·legal.

La Sra. Mejías explica que la intenció del seu Grup
en presentar aquesta proposició és que es faci un es-
tudi complert i acurat en relació als punts més conflic-
tius de venda il·legal de productes a la ciutat, perquè,
juntament amb les associacions de comerciants, es
pugui implementar un pla especial d’eradicació de
l’esmentada venda ambulant il·legal. També recorda
que molts ciutadans malauradament comproven com
es realitza impunement venda il·legal, i defensa que
aquesta venda es realitza de forma permanent, la
qual cosa genera greus problemes de competència
als comerciants, tot afirmant que aquesta venda il·le-
gal du al darrera xarxes que cal desmantellar i que
s’aprofiten de persones necessitades, motiu pel qual
creu necessari incrementar els efectius de la Guàrdia
Urbana. Finalitza la seva exposició dient que aquest
pla especial s’hauria de caracteritzar pel que segueix:
primer, que el pla es faci amb la col·laboració dels
sectors afectats i perjudicats, com ara la indústria dis-
cogràfica, els venedors de roba o complements i el
sector de la restauració; segon,  aquest pla hauria de
contemplar tots els recursos humans i materials que
es destinaran a aquesta tasca específica, amb una
periodificació específica de les actuacions a realitzar;
finalment, defensa que es faci una implantació
d’aquest pla en tots els espais de la via pública on es
desenvolupa de forma permanent aquesta activitat de
venda il·legal.

La Sra. Fandos expressa el suport del seu Grup a
aquesta proposició, tot recordant que durant l’anteri-
or mandat  ja varen presentar diverses iniciatives re-
lacionades amb l’eradicació de la venda il·legal a la
ciutat.

El Sr. Portabella diu que algunes de les explicaci-
ons fetes per la Sra. Mejías són fruit d’una bona anà-
lisi i que es corresponen amb la realitat. Com sia que

aquesta proposició demana que es realitzi un estudi
en el termes que ha expressat la regidora del Partit
Popular, recorda que el control de la venda ambulant
es troba delegat per Decret d’Alcaldia a la Guàrdia
Urbana, la qual, des de fa anys, actua de forma per-
manent i continuada sobre la venda il·legal i en els
punts més conflictius que sovint es troben al voltant
de les grans zones comercials i de lleure de la ciutat,
com ara la plaça de les Glòries, Mercat de Sant
Antoni i altres indrets. No obstant això, reconeix que
la Guàrdia Urbana es troba amb una dificultat afegida
que impossibilita que es pugui fer l’estudi sol·licitat,
que no és altra que aquesta venda il·legal és molt
mòbil i, en conseqüència, fer un mapa de quins són
els indrets on es produeix aquesta activitat podria ha-
ver caducat en el moment de finalitzar-lo, ja que fins i
tot en els dos llocs que ha esmentat com a exemple
d’aquesta venda il·legal fluctua en el temps i en els
llocs on es realitza. En aquest sentit, recorda que a
mitjan de l’any passat es va poder eradicar aquesta
mena d’activitat al voltant del Mercat de Sant Antoni,
però amb posterioritat ha reaparegut i s’ha tornat a
perseguir. En tot cas, com sia que aquesta mobilitat
permanent dificulta enormement l’execució de l’estudi
sol·licitat, el qual tampoc creu que aporti res de nou,
defensa que allò que cal fer és continuar actuant so-
bre la venda ambulant de la manera que fins ara s’ha
fet, incrementant, quan així fos necessari, el nombre
d’efectius de la Guàrdia Urbana destinats a aquesta
funció.

La Sra. Mejías recorda que ella ja ha posat en evi-
dència que hi ha llocs on aquesta venda il·legal es
produeix amb caràcter permanent, com ara a la plaça
de les Glòries o al voltant d’algunes grans superfíci-
es, motiu que -al seu parer- justifica sobradament la
necessitat de procedir a l’execució d’aquest estudi i al
posterior pla de contenció i eradicació d’aquesta ven-
da il·legal, tot insistint en la necessitat de fer aquesta
feina amb la col·laboració dels comerciants.

El Sr. Portabella reitera que pot coincidir en una
part de l’anàlisi que ha fet la Sra. Mejías però que no
comparteix que els llocs de venda il·legal siguin esta-
bles ni, per tant, en la necessitat de fer l’estudi tants
cops esmentat, tot recordant que molts dels llocs que
hom pugui recordar que s’hi fa venda il·legal estan
sense aquesta activitat durant llargs períodes de
l’any, motiu pel qual creu que cal seguir treballant de
la mà dels comerciants, però que el control –i, en el
seu, cas, confiscació dels materials objecte de venda-
se segueixi fent per part de la Guàrdia Urbana.

La Sra. Rojo expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Portabella expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Fina expressa el vot contrari del ICV-EU i A, la Sra.
Ortega expressa el vot favorable de CIU i la Sra.
Mejías expressa el vot favorable del PP. Es rebutja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs
b) Preguntes

Del Grup Municipal CIU:
2. ¿Quina política econòmica es fa des de l’Ajunta-
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ment de Barcelona per tal d’actuar com a motor ge-
nerador d’activitat econòmica?

La Sra. Ortega fa notar que hi ha dues preguntes
presentades en la Comissió d’avui molt semblants,
aquesta presentada pel Grup Municipal de CiU i una
altra molt similar presentada pel Partit Popular, motiu
pel qual proposa que es tractin de manera conjunta.

El Sr. Portabella pregunta als representants del
Grup Municipal del Partit Popular si tenen algun in-
convenient en fer-ho.

El Sr. Basso expressa el seu acord en fer-ho
d’aquesta manera.

La Sra. Ortega defensa la pregunta posant de ma-
nifest la preocupació del Grup per la pèrdua de
lideratge i de pes econòmic dins del conjunt del terri-
tori català, i fa esment de la recent publicació de les
dades relatives al creixement comarcal de Catalunya
corresponents al 2002, dades que han reiterat, un
cop més, aquesta tendència negativa i de pèrdua de
protagonisme de Barcelona –i la seva àrea metropoli-
tana- com a motor de creixement a Catalunya. Per
això pregunta quina política econòmica es fa des de
l’Ajuntament de Barcelona per tal d’actuar com a mo-
tor generador d’activitat econòmica.

El Sr. Basso defensa la pregunta presentada pel
Partit Popular fent referència a l’Anuari Econòmic Co-
marcal que edita Caixa de Catalunya, en el qual el
professor Josep Oliver afirma que durant el 2002 hi
va haver algunes comarques, com ara la Terra Alta,
el Priorat o el Berguedà, que varen experimentar un
creixement superior a la mitjana de Catalunya, men-
tre que l’anomenat “eix metropolità” va perdre pisto-
nada, afectat principalment per la disminució d’activi-
tat industrial. Per això, pregunta quina valoració fa
l’Ajuntament de Barcelona sobre la pèrdua de pes
econòmic de la comarca i de l’Àrea Metropolitana en
el seu conjunt.

El Sr. Portabella afirma que hi ha una part que
comparteix del diagnòstic que s’ha fet, però que hi ha
una altra que no, tot i que també ha utilitzat el mateix
estudi emprat pels regidors de l’oposició, publicat el
30 de setembre. En aquest sentit, comenta que, dins
del PIB de Catalunya, la ciutat de Barcelona continua
fent una aportació molt important del 37’70% del total
català, el qual es troba un punt per sobre la mitjana
europea. També recorda que durant el 2001 aquesta
aportació va ser del 37’72%, la qual cosa representa
una disminució de només dues dècimes. Seguida-
ment, diu que és del tot raonable comparar-se amb
aquelles ciutats europees que tenen un grau de sec-
tor terciari similar al de Barcelona, cosa que posa de
manifest que la nostra ciutat està molt menys
terciaritzada del que pugui estar-ho Londres, París,
Amsterdam o Copenhaguen. És a dir, el tret caracte-
rístic de la ciutat de Barcelona observant el ràtio del
PIB abans comentat no és que s’hagi terciaritzat molt,
sinó que continua tenint un pes específic important de
la indústria (concretament un 22’96%), que fa que es
Barcelona es diferenciï de les ciutats referides. I si
s’analitzen ciutats que tinguin un grau d’industrialitza-
ció comparable al nostre -que no siguin capital d’Es-
tat- hi ha una situació molt similar en la qual destaca
un “alentiment” de l’economia a escala europea, tot
recordant les notícies que han sortit publicades a la
premsa escrita últimament, les quals es fan ressó
d’aquest “alentiment” de l’economia dels països que
tradicionalment han estat considerats els motors de

l’economia europea, alguns dels quals, fins i tot, es-
tan fregant la recessió, quan no en recessió tècnica.
En conclusió, diu que és cert que les comarques de
Barcelona i entorn han experimentat un creixement
menor que d’altres comarques del país, i una vegada
comparada Barcelona amb Europa i amb algunes ciu-
tats de les seves característiques, encara es podria
dir que gaudim d’una situació prou bona. Finalment,
recorda que Barcelona i la seva Àrea Metropolitana
és la sisena àrea geogràfica europea en importància,
i desmenteix que Barcelona sigui la comarca menys
dinàmica de la província o de l’àrea metropolitana, i
posa com a exemples alguns percentatges compara-
tius entre comarques de la província de Barcelona.
Pel que fa a la pregunta relativa a quina és la política
econòmica que es fa des de l’Ajuntament de Barcelo-
na per tal d’actuar com a motor generador d’activitat
econòmica, diu que és certament una pregunta que
requereix una resposta molt àmplia, ja que Barcelona
té una clara política de promoció econòmica i també
del comerç i del turisme, totes elles de caràcter secto-
rial la suma de les quals fa que l’economia de la ciutat
estigui en una situació suficientment bona com per
poder aguantar qualsevol comparació amb ciutats de
mida similar.

La Sra. Ortega diu que la resposta del Sr. Porta-
bella l’ha deixat molt preocupada, ja que dir el que
ha dit és no voler veure alguns senyals d’alarma que
tots els indicadors estan oferint. En aquest sentit,
creu que aquesta pèrdua de pistonada i de pes eco-
nòmic que Barcelona està patint, i que el seu Grup
ha vingut denunciant durant els darrers quatre anys,
hauria de provocar en l’equip de govern un canvi en
la política econòmica que s’està duent a terme per
tal de canviar aquesta tendència negativa. Seguida-
ment, recorda la pèrdua de població progressiva que
està patint la ciutat i el conseqüent increment de
persones grans que això representa, a la qual cosa
s’ha de sumar la pèrdua de localització de grans
empreses. Per això, afirma que la política econòmi-
ca seguida per l’equip de govern no és prou flexible
per poder reaccionar davant aquests indicadors que
marquen una situació preocupant, que sembla que
els membres del govern municipal es neguen a ac-
ceptar i, per tant, a resoldre.

El Sr. Portabella diu que en cap moment ha fet una
lectura cofoia de l’actual situació, i reitera que la situ-
ació econòmica de la ciutat no el preocupa però que
sí ocupa tots els regidors, i reitera que l’Ajuntament
està facilitant als ciutadans tots els mecanismes al
seu abast per tal que la potència econòmica de Bar-
celona continuï sent el principal motor del país. En
aquest sentit, informa que la regidora d’Ocupació,
Sra. Rojo, tot just li acaba de comentar que fa poc
s’ha arribat a un milió de persones apuntades a la
Seguretat Social a la ciutat de Barcelona, que és la
xifra més alta d’ocupació que mai ha tingut la ciutat
des que disposa d’estadístiques. Pel que fa a la des-
localització, afirma que Barcelona té una gran capaci-
tat d’irradiar a tot el seu entorn, i que, per tant, hi ha
algunes empreses que decideixen traslladar-se a
d’altres indrets de l’àrea mediterrània i/o metropolita-
na –per exemple- sense que això representi una in-
tenció real de “deslocalitzar-se”. Finalment, recorda
que s’està elaborant una Pla Estratègic Metropolità
que pretén, com a motiu principal, desenvolupar una
activitat econòmica dins d’aquesta àrea. Per tot això,
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afirma que de les seves paraules no es pot despen-
dre que l’equip de govern no estigui treballant en el
sentit esmentat, tot al contrari, sinó que aquesta és
–precisament– una de les principals preocupacions
de l’Ajuntament.

La Sra. Ortega reitera que el seu Grup ha identifi-
cat en els indicadors abans esmentats un petit llum
d’alarma que l’equip de govern es nega a veure, fruit
d’un cofoisme que, al seu parer, és excessiu.

Es dóna per tractada.
3. ¿Quants locutoris hi ha a la ciutat de Barcelona,

quants tenen llicència i a quin districte de la ciutat es-
tan ubicats?

La Sra. Fandos fa referència, en primer lloc, a una
pregunta molt relacionada amb la d’avui  presentada
pel seu Grup en la sessió anterior d’aquesta Comis-
sió i relativa als nombre de locutoris de la ciutat on
es realitzi venda d’altres productes que res tenen a
veure amb l’activitat de locutori, com ara roba o ali-
ments, i recorda que la resposta rebuda argumenta-
va que aquests tipus d’establiments no disposaven
d’una llicència d’activitat comercial, sinó que esta-
ven regulats com a establiments de concurrència
pública. Seguidament, explica que amb la pregunta
d’avui volen obtenir un altre tipus d’informació i, en
concret, quants locutoris hi ha a la ciutat de Barcelo-
na, quants tenen llicència i a quin districte de la ciu-
tat estan ubicats.

El Sr. Portabella informa que les dades recollides
per la Regidoria de Comerç indiquen que en el con-
junt de la ciutat hi ha un total de 191 establiments
d’aquestes característiques, els quals estan repartits
de la següent manera: 55 a Ciutat Vella, 43 a Sants-
Montjuïc, 22 a l’Eixample, 21 a Nou Barris, 20 a
Sant Andreu, 16 a Sant Martí, 13 a Gràcia, 7 a Hor-
ta-Guinardó, 1 a Les Corts i cap a Sarrià-Sant
Gervasi, tot afirmant que la resposta a la segona
part de la pregunta és obvia, atès que aquestes són
les dades dels establiments legals i, per tant, els es-
tabliments il·legals són tancats.

Es dóna per tractada.
Del Grup Municipal PP:
4. ¿Quines actuacions realitza l’Ajuntament de Bar-

celona per evitar la competència deslleial que suposa
el comerç il·legal de la plaça de les Glòries?

La Sra. Mejías recorda que aquesta pregunta es
troba directament relacionada amb la proposició pre-
sentada pel seu Grup a l’inici de la Comissió respecte
a l’elaboració d’un estudi sobre les zones de venda
il·legal a la ciutat i, en aquest sentit, reitera que la po-
lítica fins ara realitzada no ha produït els fruits espe-
rats i que, espais com la plaça de les Glòries, és un
dels exemples que requereix actuacions més decidi-
des per part de les autoritats municipals. Malgrat que,
per part dels regidors de l’equip de govern, es diu que
sí s’actua, afirma que els veïns no opinen el mateix,  i
creu que aquesta circumstància cal afegir-la a d’altres
situacions com ara el “no trasllat” dels Encants, el
mateix disseny urbanístic i la mobilitat que representa
aquesta plaça, els semàfors recentment instal·lats,
etc.. Tots aquest fets, sumats a l’increment de la ven-
da il·legal, fan que els comerciants de la zona se sen-
tin certament perjudicats i que requereixin actuacions
molt més decidides per part de l’Ajuntament. Per
aquestes raons pregunta quines actuacions realitza

l’Ajuntament de Barcelona per evitar la competència
deslleial que suposa el comerç il·legal de la plaça de
les Glòries.

El Sr. Portabella afirma que aquesta pregunta pot
tenir dues respostes, una “fins al dia d’ahir” i una “a
partir d’avui”, en el sentit que, com es sabut, s’ha
informat a l’opinió pública el procés de remodelació
integral de tota la plaça de les Glòries i la seva con-
versió en un nus d’interconnexió d’un abast extraor-
dinari, que posa de manifest una voluntat transforma-
dora de l’actual plaça i que passa tant per enderrocar
l’anella com per regenerar tota aquella zona. Per
això, diu que si la pregunta s’hagués fet abans d’ahir
hauria respost de manera semblant a com ha argu-
mentat el vot contrari a l’estudi sol·licitat a l’inici
d’aquesta comissió, en el sentit que la Guàrdia Urba-
na exerceix una activitat constant en aquella zona i
que, el mes de setembre, es va tancar la part interior
de l’anella per tal de controlar encara més aquesta
venda il·legal a què ha fet referència la Sra. Mejías.
En relació a la segona part argumentada relativa a la
competència deslleial, afirma que és difícil valorar-la,
ja que, desprès de moltíssimes inspeccions s’ha po-
gut determinar amb precisió que, allò que venen
aquestes persones, és el que troben als contenidors
i, sortosament, el que es ven a la Fira de Bellcaire no
és això.

La Sra. Mejías diu que el Sr. Portabella sap
que al voltant de las Fira de Bellcaire es venen
moltes més coses que sí que fan la competència
deslleial als comerciants de la zona de l’entorn de
la plaça. També reconeix que el dia d’ahir l’equip
de govern ha presentat als mitjans de comunica-
ció un projecte de remodelació de la plaça, el
qual espera que sigui molt més encertat del que
es va decidir amb anterioritat, i posa de manifest
el fracàs important que ha representat aquest fet
respecte al projecte urbanístic de ciutat de l’equip
de govern. Per tant, espera que sigui veritat que,
d’aquí a un temps, hagi desaparegut del tot la
venda il·legal que ella ha denunciat.

El Sr. Portabella insisteix en el conjunt d’actuaci-
ons que es duen a terme per tal de controlar i eradi-
car la venda il·legal, tot insistint en què això es fa in-
tentant controlar durant un temps determinat, al final
del qual torna a aparèixer, i diu que cal emmarcar-
ho en un escenari on la Policia disposa d’un nombre
limitat d’efectius, que també va en funció de la situa-
ció econòmica general i que tota aquesta qüestió es
troba molt afectada per la Llei d’estrangeria, i diu
que totes aquestes circumstàncies són plenament
conegudes per l’oposició. Per tant, no es tracta de
repartir responsabilitats, sinó de solucionar els con-
flictes.

Es dóna per tractada.
5. ¿Quina valoració fa l’Ajuntament de Barcelona

sobre la pèrdua de pes econòmic de la comarca i de
l’Àrea Metropolitana en el seu conjunt?

Es dóna per tractada (conjuntament amb la pre-
gunta número 2).

c) Declaracions de Grup

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les disset hores.
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Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi Ambient

Acta de la sessió celebrada el dia 8 d’octubre de
2003 i aprovada el dia 18 de novembre de 2003

A la sala President Lluís Companys de la casa de
la ciutat, el 8 d’octubre de 2003, s’hi reuneix la Co-
missió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi Am-
bient, sota la presidència de la Ima. Sra. Imma
Mayol i Beltran. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els
Ims. Srs.: Francesc Narváez i Pazos, Xavier Casas i
Masjoan, Maravillas Rojo i Torrecilla, Marina
Subirats i Martori, Xavier Florensa i Cantons, Ricard
Martínez i Monteagudo, Joan Puigdollers i Fargas,
Eduard García i Plans, Emma Balseiro i Carreiras, i
Alberto Villagrasa i Gil, assistits pel secretari general
de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que cer-
tifica.

També hi és present el Sr. Ricard Frigola i Pérez.
Excusen la seva absència les Imes Sres. i els Ims.

Srs.: José Cuervo i Argudín, Ricard Josep Gomà i
Carmona, Magda Oranich i Solagran i Jordi Cornet i
Serra.

S’obre la sessió a les divuit hores.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament
d’organització municipal, es comunica la resolució
següent:

1. Sector de Serveis Urbans i Medi Ambient

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules, mitjançant
procediment negociat, del contracte de control de les
emissions de contaminants abocats a l’atmosfera,
procedents de les instal·lacions fixes de combustió,
per als exercicis 2003-2004, i per un import de 20.400
euros.

b) Mesures de govern
c) Informes

A la Comissió:
1. Campanya terrasses estiu 2003.
La Sra. Mayol dóna la paraula al gerent, Sr.

Frigola, perquè faci la presentació de l’informe.
El Sr. Frigola presenta els primers resultats de la

campanya que ha finalitzat el 30 de setembre. El pro-
grama de comunicació incorporava accions de sensi-
bilització, d’objectivació i de control. La campanya

s’ha dirigit a 331 establiments i ha abraçat els 10 dis-
trictes de la ciutat. Recorda que l’any 2001 es va co-
mençar aquest procés en dos districtes i que l’estiu
del 2002 es va estendre a set districtes. Aquests 331
establiments, en els quals s’aplica la campanya, re-
presenten el 14% del total de llicències de terrasses
atorgades (2.421). Les prioritats de la campanya se
centren en els llocs on hi ha més problemes derivats
del soroll i aquestes prioritats s’estableixen segons el
coneixement del territori que té cadascun dels distric-
tes. En aquest sentit, s’ha anat cap a tres objectius
molt clarament definits: 1) promoure la col·laboració
dels propietaris i el personal dels establiments, 2)
sensibilitzar els clients de les terrasses i les persones
de l’entorn, i 3) obtenir informació d’aspectes que in-
cideixen en la generació del soroll amb l’objectiu d’ini-
ciar polítiques per a la següent campanya ja que
aquest és un procés continuat.

Durant el mes de juny es va fer una investigació
prèvia de totes i cadascuna de les zones en les quals
s’ha actuat. La tasca de sensibilització s’ha fet al llarg
dels mesos de juliol, agost i setembre, així com les
tasques d’objectivació i control sobre el terreny. El
mes d’octubre s’està procedint a l’anàlisi i avaluació
de la campanya.

S’ha actuat en la idea de millorar las accions d’ob-
jectivació i control i s’ha reforçat el flux interactiu d’in-
formació amb els districtes. Tota la informació que
s’ha anat generant s’ha posat a disposició, en temps
real, dels districtes per intentar millorar el procés de
sanció, control i intervenció sobre el terreny.

Aquest any s’ha actuat en les microzones, que
cada districte ha identificat com a punts més conflic-
tius del seu territori, i s’ha incidit de forma especial en
els establiments que estaven ubicats en cadascuna
d’aquestes microzones.

Del fulletó de bones pràctiques s’han distribuït
5.000 exemplars. Pel que fa a l’adhesió del perso-
nal, es va introduir el concepte del carnet de col·la-
borador que donava uns petits beneficis que es van
acordar amb l’Institut Municipal de Parcs i Jardins,
l’Institut de Cultura de Barcelona, Transports de
Barcelona, el Centre de Recursos Barcelona Soste-
nible i el Zoo, de manera que els titulars poguessin
tenir entrada gratuïta a determinats actes que orga-
nitzaven aquestes institucions, i un 55% del perso-
nal que treballava en les terrasses va acceptar ser
col·laborador. Pel que fa a la sensibilització dels cli-
ents, el promotors ambientals han fet 710 accions
de sensibilització a les terrasses, és a dir, a cada
una de les terrasses s‘hi ha passat una mitjana de
2,14 vegades al llarg d’aquest estiu, i s’ha parlat di-
rectament amb 23.000 clients. Quant a la sensibilit-
zació de l’entorn mitjançant la col·locació d’un adhe-
siu reflectant a l’exterior dels establiments, hi ha
hagut un 86% dels establiments inclosos en les
microzones que l’han exhibit.

Durant la fase de seguiment i control s’ha verificat,
per part dels districtes, el compliment de la normativa,
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i per part de la Guàrdia Urbana s’han fet controls i ac-
tuacions específiques en zones d’especial conflicti-
vitat.

Des del punt de vista d’actuacions de districtes:
s’han denegat o no renovat 165 llicències com a con-
seqüència de les actuacions de l’any 2002; s’han fet
933 inspeccions de districtes, tres vegades més que
l’any passat, i com a conseqüència d’aquestes ins-
peccions s’han endegat 409 expedients. Complemen-
tàriament s’han fet accions de millora immediata so-
bre el terreny derivades de la informació recollida.
S’han instal·lat limitadors acústics en determinades
terrasses, de la qual cosa l’exemple de la Festa Major
de Gràcia és paradigmàtic. Pel que fa a les actuaci-
ons de Guàrdia Urbana, hi ha hagut 227 sancions im-
posades per actuacions relacionades amb el soroll a
terrasses; 387 sancions per actuacions d’incivisme a
persones de l’entorn i, s’ha intervingut gènere (retira-
da d’instruments musicals i begudes) en un volum de
27.914, també s’han decomissat 11.488 articles de
venda ambulant.

També, com l’any passat, s’ha fet una anàlisi res-
pecte a l’absència de soroll procedent de l’interior, el
grau de compliment en general i a la delimitació de
l’espai. El 25% de les terrasses ocupen una mica
més d’espai del que tenen autoritzat fet que, per tant,
s’ha de vigilar; el 85% del mobiliari és adequat res-
pecte al soroll i és manté l’absència d’elements acús-
tics externs; la presència de mobiliari auxiliar aug-
menta lleugerament respecte a l’any passat perquè
ha fet molta calor i s’han col·locat més neveres i ac-
cessoris a les terrasses; en un 90% dels casos s’ha
comprovat que els elements a la terrassa tenen una
distribució ordenada. Pel que fa a l’entorn, és manté
el grau de netedat de la zona; tendeix a millorar el
bon nivell d’il·luminació; hi ha també una lleugera mi-
llora en relació al soroll de cotxes i motos. La concen-
tració de persones és una variable nova que indica
que hi ha molta gent al voltant de les terrasses, s’ha
volgut identificar quines activitats afavoreixen aques-
ta concentració de persones i s’ha comprovat que
una d’elles és la venda ambulant, sobre la que s’ha
procurat actuar prioritàriament.

En termes generals, s’han recollit 16.000 observa-
cions que poden ser creuades de 126 formes dife-
rents i que permetran posar a disposició dels distric-
tes dades molt detallades per microzona perquè de
cara a les actuacions de l’any que ve es pugui actuar
d’una forma més dirigida, prioritzant les actuacions en
la línia que es cregui més convenient.

La Sra. Mayol recorda que és el tercer any que es
fa aquesta campanya, que es va començar amb una
experiència pilot a Gràcia fa dos anys i que s’ha anat
confirmant que l’avaluació continuada permet modifi-
car i adequar tot el que s’hagi de millorar. Aquest any
han participat tots els districtes en la campanya. No
es vol referir només a una avaluació quantitativa, sinó
a la importància de ser la tercera campanya que es
fa, fet que comporta un efecte multiplicador en les mi-
llores aconseguides. La implicació dels propietaris
dels establiments ha estat major i el missatge de sen-
sibilització ha funcionat hi ha més gent que coneix el
que s’està fent.

Les microzones han permès identificar actuacions
molt concretes segons el territori, adequant l’actuació
amb accions de sensibilització i control que permeten
aconseguir una major eficàcia.

El tema de l’increment de l’activitat inspectora està
relacionat amb l’increment del suport de la direcció de
vigilància ambiental. La dinàmica de relació amb què
els districtes tenen aquest suport ha permès millorar
les inspeccions. Hi ha hagut una millora general del
compliment de les recomanacions de la normativa del
soroll, malgrat que l’estiu molt calorós afavoria més
l’ús del carrer, l’ús nocturn de les terrasses ha experi-
mentat una línia de millora. S’han detectat alguns fe-
nòmens d’ocupació pública en llocs on no n’hi ha ter-
rasses, com el “botellón” a Gràcia i Ciutat Vella i l’ús
de les platges ha aparegut aquest estiu d’una manera
significativa que requerirà una actuació més intensa.

El Sr. Puigdollers agraeix que es presenti un infor-
me amb avaluació. Posa de manifest que per a una
interpretació correcta de les dades cal tenir en comp-
te les diferències climàtiques entre l’estiu de l’any
2002 i el del 2003. També comenta que l’any 2003 es
caracteritza per un fet preocupant que és l’aparició
del fenomen del “botellón” i entén que les dades i re-
sultats que s’han donat no inclouen les actuacions
que s’hagin pogut fer a la plaça Reial, a Gràcia o a
les platges. En aquest informe es parla de 2.421 es-
tabliments que tenen vetllador, i` entén que són els
que tenen llicència municipal, nombre que hauria de
ser molt similar al nombre de vetlladors reals. Consta-
ta que la dada d’haver inclòs en la campanya el 14%
dels establiments es pot mirar en positiu en el sentit
de que és un percentatge més gran que el de l’any
2002, o es pot mirar en negatiu per que està molt
lluny del nombre real d’establiments amb vetllador
que hi ha a Barcelona. Considera que l’afirmació que
els districtes han fet 933 inspeccions, significa que no
s’ha arribat a inspeccionar ni la meitat dels establi-
ments als que s’ha atorgat llicència de vetllador. Les
933 inspeccions han donat lloc a 409 expedients i
pregunta quin tipus d’expedients s’han iniciat si són
informatius o sancionadors. Les 227 sancions impo-
sades per la Guàrdia Urbana relacionades amb soroll
a les terrasses entén que corresponen a establiments
que no estan en el programa, pregunta si s’ha hagut
de sancionar algun establiment dels inclosos en el
programa. Dubta que, en parlar d’intervenció de gè-
neres, sigui correcte posar en un mateix paquet ins-
truments musicals, begudes, articles de venda ambu-
lant etc. Caldria diferenciar i saber quantes accions
signifiquen el nombre d’unitats decomissades. Dema-
na que se li aclareixin els dubtes que ha posat de
manifest i repeteix que des del seu Grup sempre va-
loraran molt positivament que els informes que es
presentin estiguin avaluats.

La Sra. Balseiro pensa que aquests resultats provi-
sionals evidencien que cal fer el control i el seguiment
de les iniciatives impulsades tant pel govern de la ciu-
tat com pels ciutadans. S’han fet grans campanyes de
sensibilització, de les quals s’han tret determinades
conclusions. Les 900 inspeccions realitzades han do-
nat lloc a 409 expedients. És obvi que el control i se-
guiment impulsat a les terrasses dóna lloc també a
actuacions immediates de la Guàrdia Urbana. Com-
parteix l’afirmació de la Sra. Mayol de què la col·la-
boració entre els serveis tècnics i la Guàrdia Urbana
ha donat bons resultats. Pensa que és bo continuar en
aquesta línia; considera positiva l’actuació en les
microzones i ofereix el recolzament del seu Grup.

Respecte a les 165 llicències que s’han denegat,
pregunta quantes vegades aquests vetlladors van
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provocar aldarulls i quantes vegades en anys anteri-
ors se’ls va renovar la llicència. Anima l’equip de go-
vern a què segueixi potenciant la col·laboració de la
Guàrdia Urbana en aquestes campanyes.

La Sra. Mayol dóna les gràcies per l’avaluació posi-
tiva que s’ha fet de l’informe. Recorda que s’està par-
lant d’uns resultats provisionals i que més endavant
es donarà un balanç definitiu que servirà també per
treballar la taula del soroll. La taula agrupa districtes i
serveis centrals de l’Ajuntament i permet decidir, per
exemple, analitzant la situació a l’entorn de les terras-
ses, les recomanacions als districtes sobre quines
exigències s’han de posar als establiments que de-
manen llicència per a vetlladors. De les conclusions
d’aquest any és possible que se’n derivi una exigèn-
cia determinada que eviti l’excés d’aparells comple-
mentaris que aquest any s’han ubicat a la via pública.

El document només fa l’anàlisi del soroll a les ter-
rasses i no incorpora inspeccions o actuacions fetes
a la plaça del Sol o a la plaça Reial. Puntualitza que
el 14% dels vetlladors són els que estan en el progra-
ma i dubta que s’hagi d’incrementar el nombre per-
què han estat els districtes els que han fixat les zones
on cal actuar; el criteri és discutible però des dels dis-
trictes es considera que hi ha terrasses ubicades en
zones que no generen cap conflicte. El criteri no ha
estat arbitrari perquè s’ha actuat en tots els escenaris
on els districtes ho han considerat necessari.

Pel que fa a les inspeccions hi ha hagut unes zo-
nes d’actuació preferent i les causes principals que
han motivat l’inici d’expedients vinculats al soroll han
estat en un 35% l’incompliment horari, en un 28%
l’excés d’ocupació de la via pública, en un 17% l’ex-
cés de taules, en un 12% l’existència d’elements
acústics a l’exterior i en 8% altres causes. No pot
avançar com finalitzaran aquests expedients perquè
encara estan en tràmit. Pel que fa al decomís puntua-
litza que les dades comptabilitzades estan separa-
des: el decomís d’instruments del de llaunes.

Considera que una de les bondats del programa és
la doble combinació de l’actuació de sensibilització
amb la de control i sanció i, la combinació del treball
central des de vigilància ambiental amb els dels dis-
trictes i de la Guàrdia Urbana.

Es dóna per tractat.

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord
b) Proposicions

Del Grup Municipal CIU:
2. Instar a l’equip de govern perquè en el termini de

tres mesos presenti un pla sobre la ubicació dels di-
pòsits controlats d’escombraries per al tractament de
rebuig a la ciutat de Barcelona, permetent d’aquesta
manera la desactivació de l’abocador del Garraf.

El Sr. Puigdollers comenta que, des de l’inici, un
dels objectius dels ajuntaments democràtics era actu-
ar sobre l’efecte hivernacle i, un dels màxims genera-

dors de CO2 és l’abocador del Garraf. L’any 1980 un
primer acord amb l’Ajuntament de Gavà preveu des-
activar l’abocador l’any 1985; l’any 2003 bona part
dels residus d’aquesta ciutat i d’altres del seu entorn
van a parar encara a l’abocador del Garraf. L’últim
compromís és que l’any 2006 es desactivarà l’aboca-
dor, i per aconseguir-ho s’han de fer moltes coses:
recollida selectiva, separació de la matèria orgànica,
etc., però al final sempre quedarà el rebuig que haurà
d’anar a parar a un dipòsit controlat, i, per tant, és im-
prescindible comptar l’any 2006 amb aquest dipòsit.
Pregunta quina idea té el govern municipal de Barce-
lona per complir l’acord.

El Sr. Narváez respon que està d’acord amb què
cal trobar una ubicació per als dipòsits de rebuig. Re-
corda que tant la llei 7/87 com la 6/93 atribueixen
aquesta funció a l’Entitat Metropolitana, i manifesta
que l’Ajuntament col·laborarà amb l’Entitat Metropoli-
tana per a la recerca de les solucions que el Sr.
Puigdollers planteja.

El Sr. Puigdollers diu que això són bones paraules,
tothom coincideix en el diagnòstic, però és al govern
municipal a qui li toca proposar solucions. Quan es va
pactar el Pla de Residus Metropolitans és va fer amb
una deficiència: es parlava de dos dipòsits controlats
en l’àmbit metropolità i no se’n va fixar la ubicació.
Demana un compromís polític del govern de la capital
de Catalunya, que digui quan proposaran el lloc d’ubi-
cació dels dipòsits controlats d’escombraries.

El Sr. Narváez insisteix que aquesta concreció, la
farà l’Entitat Metropolitana, i que l’Ajuntament de Bar-
celona està treballant amb aquesta entitat per trobar
solucions, però que ha de ser l’Entitat Metropolitana
com a autoritat en la matèria, qui doni la solució.

La Sra. Mayol puntualitza la necessitat que les pro-
postes d’acord que es pressentin a la comissió cor-
responguin a competències de l’Ajuntament.

El Sr. Puigdollers comenta que ja li sembla bé
aquest criteri, però llavors s’ha d’aplicar sempre, en
totes les comissions.

El Sr. Casas recorda que s’han construït dos
ecoparcs: un a la Zona Franca i l’altre al costat de
Barcelona que en aquests moments està dins d’un
projecte global del Fòrum.

El Sr. Puigdollers fa dues consideracions tècni-
ques: ha parlat de rebuig perquè en el terme munici-
pal de Barcelona, avui, es tracten zero tones de re-
buig, és a dir l’ecoparc no tracta rebuig i en el
municipi de Barcelona només n’hi ha un. També re-
corda que durant l’any 2002, encara que fos per cir-
cumstàncies especials, es va produir el rècord histò-
ric del volum de residus generats a Barcelona enviats
a l’abocador del Garraf.

El Sr. Villagrasa vol que consti en acta que se su-
men a la proposta d’acord de CiU.

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Florensa expressa el vot contrari d’ERC, la Sra.
Mayol expressa el vot contrari del ICV-EU i A, el Sr.
Puigdollers expressa el vot favorable de CIU i el Sr.
Villagrasa expressa el vot favorable del PP. Es rebutja.

Del Grup Municipal PP:
3. S’acorda instar als òrgans de govern competents

la immediata constitució del Centre de Coordinació,
previst en el plec de condicions tècniques de la con-
tracta de Neteja Viària i Recollida d’Escombraries.

La Sra. Balseiro formula la proposició atès que el
plec de condicions tècniques de la vigent contracta
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de neteja, preveia la constitució d’un ens que perme-
tés treballar de manera coordinada l’Ajuntament i les
empreses adjudicatàries responsables de la neteja a
la ciutat de Barcelona i que tingués, també, com a
competència un sistema d’informació i comunicació
per controlar el correcte funcionament de la contrac-
ta. Es preveia destinar un 5% del pressupost de les
contractes per sufragar les depeses que pogués origi-
nar la creació d’aquest Centre de Coordinació. La
contracta es va adjudicar l’any 2000 i el que ara es
proposa és impulsar la constitució d’aquest Centre.

El Sr. Narváez recolza la proposta en el sentit que,
el que la regidora demana, ja està fet. El Centre es va
constituir el dia 4 de novembre de l’any 2000 i des
d’aquesta data funciona amb normalitat.

La Sra. Balseiro celebra el recolzament, però lamen-
ta que l’oposició trigui tres anys en tenir coneixement
del funcionament d’aquest Centre. Demana que s’in-
corpori en l’ordre del dia d’aquesta Comissió un infor-
me del funcionament d’aquest Centre de Coordinació.

El Sr. Narváez lamenta que es critiqui la bona feina
de l’Ajuntament. El plec de condicions deia que s’ha-
via de crear un centre, i així es va fer en compliment
del plec de clàusules sense donar-ne informació, ni
tant sols a la premsa, ja que el mateix plec així ho re-
collia.

La Sra. Balseiro lamenta que no s’hagi comunicat
als grups de l’oposició la constitució d’aquest ens i no
es queixa en cap cas del seu funcionament. També
lamenta les paraules del regidor quan comenta que
no cal anunciar als mitjans de comunicació la consti-
tució de l’ens perquè ja estava previst en el plec. Es
queixa que els grups de l’oposició s’hagin d’assaben-
tar d’aquest tipus de qüestions per la premsa. Reitera
la petició que s’informi a la comissió sobre el funcio-
nament del Centre.

El Sr. Puigdollers puntualitza que en el Centre de
Coordinació hi ha una aportació econòmica molt im-
portant de les empreses que fan la recollida i neteja
diària per a la gestió, sobretot, de temes d’educació
ambiental. Demana que s’informi, any per any, des
del 2000, de quins han sigut els recursos econòmics
que han anat aportant les diferents empreses al
Centre.

La Sra. Mayol dóna el punt per tancat recollint la
petició sobre la informació requerida i amb el compro-
mís de l’informe a primers d’any.

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Florensa expressa el vot contrari d’ERC, la Sra.
Mayol expressa el vot contrari del ICV-EU i A, el Sr.
García expressa l’abstenció de CIU i la Sra. Balseiro
expressa el vot favorable del PP. Es rebutja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs

Del Grup Municipal PP:
4. Que l’equip de govern informi dels resultats de

les gestions realitzades davant l’Entitat Metropolitana
del Medi Ambient, relatives a les instal·lacions de
tractament i dipòsits controlats, necessàries pel tan-
cament del dipòsit controlat del Garraf.

El Sr. Villagrasa formula el prec atès que el Consell
Plenari de 30 de març de 2001 va aprovar per unanimi-
tat una proposició del seu partit que entre altres coses
acordava: 1) instar a l’Entitat Metropolitana del Medi
Ambient a presentar en un termini de dotze mesos, les
propostes d’equipaments ambientals de tractament i
disposició de rebuig dels ecoparcs que permeti el tan-
cament del dipòsit controlat del Garraf en el termini pre-
vist i, en qualsevol cas, el cessament d’abocaments el
2006. 2) informar sobre la funció i funcionament dels
ecoparcs i dels equipaments ambientals de tractament
i disposició de rebuig, així com conèixer el cost de la
gestió dels residus municipals i el finançament neces-
sari. Promoure i fer difusió a través d’ajuntaments i
Consells Comarcals trametent-la a la població i a les di-
ferents entitats representatives ubicades en els territoris
on era possible el seu emplaçament. A data d’avui no
tenen constància que s’hagi donat aquesta informació.

El Sr. Narváez explica que l’ecoparc de la Zona
Franca es va inaugurar amb una gran campanya de
comunicació i que va ser molt ben acceptat perquè la
població n’entén la necessitat. Considera que la
instal·lació funciona de forma òptima. L’ecoparc de
Montcada està en construcció i està segur que en
pocs mesos es posarà en funcionament; es farà tam-
bé una campanya per conscienciar la gent de l’esforç
que suposa el tractament de les escombraries en fa-
vor del medi ambient. Pel que fa al tercer ecoparc, el
de la mediterrània, ubicat al sector del Fòrum, entrarà
en funcionament l’any 2005. Fa esment de l’esforç
importantíssim que es du a terme en el tema del trac-
tament del rebuig orgànic.

Es dóna per tractat.

b) Preguntes

Del Grup Municipal CIU:
5. ¿Quins dispositius especials van haver-hi per

millorar la neteja urbana a les festes de la Mercè?
El Sr. Puigdollers formula la pregunta.
El Sr. Narváez explica que es va fer un reforç del

control i retirada de sacs en les zones afectades; un
augment del nombre de carrers de Ciutat Vella inclo-
sos en el programa de control integral de l’espai pú-
blic, programa al qual s’hi van afegir dues persones
més dedicades al control; quant a reparació d’espais
es van col·locar 100 papereres, es van fer 25 conne-
xions elèctriques, es van instal·lar 2.300 tanques, 700
cons i 26 mingitoris. Pel que fa pròpiament al tema de
la neteja es va augmentar l’equip amb 430 treballa-
dors i amb 163 vehicles. Considera que les mesures
de reforç van funcionar correctament.

El Sr. Puigdollers pregunta si els 430 treballadors
més és la xifra per torn o en el conjunt dels tres torns.

El Sr. Narváez respon que és el nombre total.
Es dóna per tractada.
6. Com es van fer les previsions en el nombre de

vàters públics durant les festes de la Mercè? Es con-
sidera suficient aquesta previsió?

El Sr. Puigdollers formula la pregunta.
El Sr. Narváez respon que se n’han col·locat 26

ubicats en els llocs determinats en funció de l’experi-
ència. Pensa que l’any proper se n’instal·laran més
en els mateixos llocs i en altres, tenint en compte el
comportament dels ciutadans i que les festes no te-
nen un caràcter estàtic.

Es dóna per tractada.
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Del Grup Municipal PP:
7. Quin és el contingut del projecte per a la ubica-

ció d’urinaris a Ciutat Vella, i de la seva possible ex-
tensió a tota la ciutat.

El Sr. Villagrasa formula la pregunta.
El Sr. Narváez pensa que la pregunta fa referència

a una declaració del regidor de Ciutat Vella i respon
que aquest regidor la farà pública quan tinguin una
conclusió concreta respecte aquesta proposta que
ara estan estudiant.

El Sr. Villagrasa demana que el Sr. Carles Martí
tingui en compte el manteniment i vigilància d’aquests
serveis.

El Sr. Narváez està segur que el regidor de Ciutat
Vella tindrà en compte tots aquests aspectes.

La Sra. Mayol considera que aquesta és una ne-
cessitat que es va detectar fa temps, que es va inten-
tar resoldre per la via dels urinaris estables que gene-
raven uns problemes concrets d’utilització d’aquests
espais i, després, es va intentar la fórmula dels vàters

mòbils, que tampoc va funcionar. Del que tothom és
conscient és que cal trobar una fórmula.

El Sr. Martínez pensa que cal vigilar que el debat
de la ubicació de lavabos públics en determinats llocs
no es confongui amb què la seva instal·lació en una
determinada plaça significa permisivitat amb el feno-
men del “botellón”.

El Sr. Puigdollers fa dues consideracions: moltes
persones grans jubilades consideren com una neces-
sitat l’existència de lavabos públics, és per tant un
tema de sensibilitat social. Els conductors de trans-
port públic també s’han queixat d’aquesta mancança.

Es dóna per tractada.

c) Declaracions de Grup

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les dinou hores i vint mi-
nuts.

Comissió de Presidència, Hisenda i Coordinació Territorial

Acta de la sessió celebrada el dia 9 d’octubre de
2003 i aprovada el dia 19 de novembre de 2003

A la sala President Lluís Companys de la casa de
la ciutat, el 9 d’octubre de 2003, s’hi reuneix la Co-
missió de Presidència, Hisenda i Coordinació Territo-
rial, sota la presidència de l’Im. Sr. José Cuervo i
Argudín. Hi assisteixen les Imes Sres. i els Ims. Srs.:
Assumpta Escarp i Gibert, Montserrat Ballarín i
Espuña, Catalina Carreras-Moysi i Carles-Tolrà,
Jaume Oliveras i Maristany, Pilar Vallugera i Balañà,
Eugeni Forradellas i Bombardó, Sònia Recasens i
Alsina, Jaume Ciurana i Llevadot, Joan Puigdollers
i Fargas, Jordi Cornet i Serra, Emma Balseiro i
Carreiras i Àngeles Esteller i Ruedas, assistits pel se-
cretari general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pa-
llarès, que certifica.

També hi són presents les Sres. i els Srs.: Ramon
Seró i Esteve, Lola González i Cuyàs i Lluís Mata i
Remolins.

S’obre la sessió a les nou hores i trenta-vuit
minuts.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. Districte de Sant Martí

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i adjudica a la
societat Forteza Carbonell Associats, SCP, el con-
tracte de la direcció executiva i control de qualitat de
les obres del casal de gent gran i centre de barri
Sandaru, per als exercicis 2003-2004, i per un import
de 10.135,95 euros.

2. Districte de Sant Andreu

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte d’obres de manteni-
ment de la via pública del Districte de Sant Andreu,
per als exercicis 2004-2005, i per un import de
949.336 euros.

3. Districte de Sant Andreu

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003 que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte d’obres de manteni-
ment dels edificis adscrits al Districte de Sant Andreu,
per als exercicis 2004-2005, i per un import de
675.860 euros.

4. Districte de Nou Barris

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements de via pública adscrits al Districte de Nou
Barris, per als exercicis 2004-2005, i per un import
d’1.139.180 euros.
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5. Districte de Nou Barris

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general dels
edificis adscrits al Districte de Nou Barris, per als
exercicis 2004-2005, i per un import de 798.182
euros.

6. Districte d’Horta-Guinardó

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003 que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
edificis adscrits al Districte d’Horta-Guinardó, per als
exercicis 2004-2005, i per un import de 515.568
euros.

7. Districte d’Horta-Guinardó

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment de la
via pública del Districte d’Horta-Guinardó, per als exer-
cicis 2004-2005, i per un import de 918.600 euros.

8. Districte de Gràcia

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte d’obres de manteni-
ment dels elements constructius, instal·lacions en ge-
neral i parallamps dels edificis adscrits al Districte de
Gràcia, per als exercicis 2004-2005, i per un import
de 232.314 euros.

9. Districte de Gràcia

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte d’obres de manteni-
ment dels elements constructius i d’altres elements
de la via pública i els espais públics adscrits al Dis-
tricte de Gràcia, per als exercicis 2004-2005, i per un
import de 593.320 euros.

10. Districte de les Corts

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius, instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis adscrits al Districte de les Corts,
per als exercicis 2004-2005, i per un import de
297.666 euros.

11. Districte de les Corts

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i d’altres elements de la via pú-
blica i espais públics adscrits al Districte de les Corts,
per als exercicis 2004-2005, i per un import de
328.204 euros.

12. Districte de Sants-Montjuïc

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment de la
via pública del Districte de Sants-Montjuïc, per als
exercicis 2004-2005, i per un import de 694.196
euros.

13. Districte de Sants-Montjuïc

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca
concurs per adjudicar el contracte de manteniment
dels edificis del Districte de Sants-Montjuïc, per
als exercicis 2004-2005, i per un import de
744.682 euros.

14. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte de l’Ei-
xample, per als exercicis 2004-2005, i per un import
de 533.432 euros.

15. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte de Sants-
Montjuïc, per als exercicis 2004-2005, i per un import
de 916.296 euros.

16. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte de les
Corts, per als exercicis 2004-2005, i per un import de
232.498 euros.

17. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte de Sarrià-
Sant Gervasi, per als exercicis 2004-2005, i per un
import de 389.852 euros.

18. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte de Gràcia,
per als exercicis 2004-2005, i per un import de
482.770 euros.
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19. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte de Nou
Barris, per als exercicis 2004-2005, i per un import
d’1.000.470 euros.

20. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte d’Horta-
Guinardó, per als exercicis 2004-2005, i per un import
de 796.512 euros.

21. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte de Sant
Andreu, per als exercicis 2004-2005, i per un import
de 614.976 euros.

22. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte de Sant
Martí, per als exercicis 2004-2005, i per un import
d’1.242.032 euros.

23. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis escolars del Districte de Ciutat
Vella, per als exercicis 2004-2005, i per un import de
539.488 euros.

24. Districte de Ciutat Vella

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment de la
via pública del Districte de Ciutat Vella, per als exerci-
cis 2004-2005, i per un import de 791.102 euros.

25. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte d’obres de manteni-
ment dels edificis adscrits al Districte de Sarrià-Sant
Gervasi, per als exercicis 2004-2005, i per un import
de 254.836 euros.

26. Districte de Sarrià-Sant Gervasi

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte d’obres de manteni-
ment de la via pública del Districte de Sarrià-Sant
Gervasi, per als exercicis 2004-2005, i per un import
de 593.320 euros.

27. Sector de Serveis Personals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment pre-
ventiu i correctiu dels edificis i instal·lacions adscrits
al Sector de Serveis Personals, per als exercicis
2004-2005, i per un import de 336.834 euros.

28. Sector de Via Pública

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius, instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis adscrits al Sector de Via Públi-
ca, per als exercicis 2004-2005, i per un import de
817.246,49 euros.

29. Sector de Manteniment i Serveis

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius, instal·lacions en general i pa-
rallamps dels edificis adscrits al Sector de Manteni-
ment i Serveis, per als exercicis 2004-2005, i per un
import de 338.958 euros.

30. Districte de l’Eixample

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment de la
via pública del Districte de l’Eixample, per als exerci-
cis 2004-2005, i per un import de 723.896 euros.

31. Districte de l’Eixample

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
edificis del Districte de l’Eixample, per als exercicis
2004-2005, i per un import de 431.060 euros.

32. Districte de Sant Martí

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment de la
via pública del Districte de Sant Martí, per als exerci-
cis 2004-2005, i per un import d’1.696.922 euros.

33. Districte de Sant Martí

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment d’edi-
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ficis del Districte de Sant Martí, per als exercicis
2004-2005, i per un import de 922.412 euros.

34. Districte de Ciutat Vella

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte d’obres de manteni-
ment dels edificis adscrits al Districte de Ciutat Vella,
per als exercicis 2004-2005, i per un import de
573.850 euros.

35. Districte de Sant Martí

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i adjudica a la
societat Abad, Altabas, Álvaro-Arquitectes, SCP, el
contracte de la direcció facultativa de les obres del ca-
sal de gent gran i centre de barri Sandaru, per als exer-
cicis 2003-2004, i per un import de 9.669,60 euros.

36. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs per adjudicar el contracte de manteniment dels
elements constructius i instal·lacions en general dels
edificis adscrits al Sector de Serveis Generals, per als
exercicis 2004-2005, i per un import de 590.000
euros.

37. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules, mitjançant
procediment negociat, del contracte de supervisió i
control de qualitat de la neteja, per als exercicis 2003-
2004, i per un import de 30.000 euros.

38. Sector de Serveis Generals

Del regidor president de la Comissió de Presidèn-
cia i Hisenda, de data 26 d’agost de 2003, que apro-
va modificacions de crèdit del Pressupost 2003 (Ge-
neració de crèdits per ingressos) per un import de
851.979,82 euros.

39. Sector de Serveis Generals

Del gerent municipal, de data 4 de setembre de
2003, que aprova la convocatòria d’un concurs per a
la provisió d’un lloc de treball de Suport a la gestió de
districte (nivell 22).

40. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 17 de setembre de 2003, que
nomena funcionària eventual la senyora Sílvia
Fernández Moreno per desenvolupar les funcions
d’adjunta a prefectura del regidor-president del Grup
Municipal del Partit Popular de Catalunya, amb com-
plement de destinació 18.

41. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 17 de setembre de 2003, que

nomena funcionària eventual la senyora Gemma
Gesa Para per desenvolupar les funcions d’assesso-
ra tècnica del regidor-president del Grup Municipal
del Partit Popular de Catalunya, amb complement de
destinació 22.

42. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 17 de setembre de 2003, que
nomena funcionària eventual la senyora Beatriz
Cañadas Parellada per desenvolupar les funcions
d’assessora tècnica del regidor-president del Grup
Municipal del Partit Popular de Catalunya, amb com-
plement de destinació 24.

43. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 25 de setembre de 2003, que
nomena funcionari eventual el senyor Miquel Pagès
Torroja per prestar els seus serveis com a conseller
tècnic del Districte de Gràcia, amb complement de
destinació 26.

44. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 25 de setembre de 2003, que
nomena funcionari eventual el senyor Pere Nieto
Díaz per prestar els seus serveis com a conseller tèc-
nic del Districte d’Horta-Guinardó, amb complement
de destinació 26.

45. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 17 de setembre de 2003, que
ratifica el nomenament com a funcionari eventual del
senyor Pere Calbó Roca, i nomenar-lo cap de Gabi-
net del regidor-president del Grup Municipal del Partit
Popular de Catalunya, amb complement de destina-
ció 26.

46. Sector de Serveis Generals

De l’alcalde, de data 25 de setembre de 2003, que
ratifica el nomenament com a funcionari eventual del
senyor Rafael López Rueda, i nomenar-lo assessor
tècnic del Grup Municipal del Partit Popular de
Catalunya, amb complement de destinació 22.

47. Sector de Serveis Generals

De la gerent del Sector de Serveis Generals, de
data 28 d’agost de 2003, que nomena, de conformitat
amb la proposta de la Junta de Valoració, la Sra.
Ascensión Arquillo Arquillo per ocupar el lloc de direc-
tora del Projecte del centre cultural Can Fabra i del
teatre municipal de Sant Andreu (nivell 22).

b) Mesures de govern
c) Informes

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord
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1. Aprovar provisionalment la modificació, per a
l’exercici de 2004 i successius, de les Ordenances
fiscals següents: Ordenança fiscal general; núm. 1.1.
Impost sobre béns immobles; núm. 1.2. Impost sobre
vehicles de tracció mecànica; núm. 1.3. Impost sobre
l’increment del valor de terrenys de naturalesa urba-
na; núm. 1.4. Impost sobre activitats econòmiques;
núm. 2.1. Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres; núm. 3.1. Taxes per serveis generals; núm.
3.2. Serveis de prevenció, extinció d’incendis i salva-
ment; núm. 3.3. Serveis urbanístics; núm. 3.4. Taxa
per l’homologació d’empreses per a la gestió de resi-
dus municipals a Barcelona i altres serveis mediam-
bientals; núm. 3.5. Clavegueram; núm. 3.6. Mercats;
núm. 3.7. Taxes pels serveis de registre, inspecció i
prevenció sanitaris relatius a establiments alimenta-
ris, espais públics i animals de companyia; núm. 3.8.
Prestacions de la Guàrdia Urbana i circulacions espe-
cials; núm. 3.9. Inspecció i control sanitari d’animals i
llurs productes; núm. 3.10. Servei de cementiris i inci-
neracions; núm. 3.11. Utilització privativa del domini
públic municipal i la prestació d’altres serveis; núm.
3.12. Aprofitament del vol, sòl i subsòl; núm. 3.13.
Estacionament de vehicles; núm. 3.14. Serveis cultu-
rals; núm. 3.15. Serveis especials d’enllumenat pú-
blic; núm. 3.16. Utilització privada funcionament de
les fonts ornamentals; núm. 4. Contribucions especi-
als; sotmetre les esmentades Ordenances a infor-
mació pública per un termini de trenta dies.

El Sr. Cuervo comença per destacar que el context
d’aquestes Ordenances fiscals s’emmarca en dues
disposicions diferents respecte a les ordenances an-
teriors: d’una banda, l’aplicació de la Llei d’estabilitat
pressupostària i, d’altra banda, la Llei d’hisendes lo-
cals i el nou mètode de càlcul de la participació en els
ingressos de l’Estat de les Comunitats locals. Igual-
ment, manifesta que l’Ajuntament de Barcelona abor-
da l’aplicació d’aquestes ordenances en continuïtat
amb la política de disminució de la pressió fiscal, amb
un increment de l’esforç fiscal per sota de les previsi-
ons macroeconòmiques del govern de l’Estat.

D’altra banda, observa que a Barcelona, una ciutat
cada vegada més orientada al sector terciari, presta-
dora de serveis, amb un ús més intensiu de l’espai
públic i la consideració d’uns eixos bàsics de foment
del civisme i de conscienciació ambiental com a crite-
ris que es reflecteixen en les Ordenances fiscals per
a l’exercici del 2004, a banda d’aplicar les modificaci-
ons de la legislació sobre residus aprovades pel Par-
lament de Catalunya, posa com a exemple el fet que
la taxa de recollida de residus comercials passa a te-
nir la consideració de preu públic.

Així doncs, les Ordenances fiscals que es presen-
ten a aprovació experimenten un increment global de
l’1,87% quant als impostos i, en la majoria de les ta-
xes, l’IPC previst del 2,5%. Pel que fa als criteris es-
pecífics aplicats en alguna de les taxes, especialment
en aquelles més relacionades amb aspectes tocants
al civisme i al compliment dels deures dels ciutadans,
s’ha optat per la política de transferència del cost total
dels serveis a les taxes, cosa que es fa específica-
ment en els serveis de la grua municipal, les taxes
pels vetlladors i pels guals. Igualment, no presenten
altres variacions que la inclusió de les bonificacions
contemplades en la nova Llei d’hisendes locals que,
d’altra banda, l’Ajuntament ja tenia regulades com a
subvencions, llevat de l’impost de construccions,

instal·lacions i obres que continuen com a subvenci-
ons perquè són superiors al percentatge permès per
la llei esmentada.

Conclou que les Ordenances fiscals compleixen un
dels objectius econòmics de l’equip de govern: la
pressió sobre el PIB de la ciutat.

La Sra. Recasens avança que el seu Grup no com-
parteix ni la valoració ni la visió que l’equip de govern
fa de les Ordenances fiscals, tot i que vol deixar
constància que no han tingut el temps suficient per
estudiar l’expedient donat que no estava complert 48
hores abans de la celebració d’aquesta Comissió. De
tota manera, i en una primera valoració, es felicita per
algunes de les mesures que s’hi contemplen com ara
bonificacions en l’IAE per a les empreses que utilitzen
energies renovables i lamenta que no es contemplin
aquestes bonificacions, en canvi, en el cas d’aquelles
empreses que fan esforç per contractar persones
amb minusvalies.

Seguidament, fa referència en concret a la implan-
tació d’una bonificació lineal de 53 euros a les famíli-
es nombroses, i aprofita per recordar que ells ja havi-
en demanat insistentment l’any passat que es fes en
funció de la renda i del valor cadastral dels habitat-
ges, paràmetres que considera molt més adaptats a
la realitat. Avança, igualment, que el seu Grup estudi-
arà la impugnació de l’increment d’un 10% en la taxa
de cremació de Serveis Funeraris mentre no se’ls
presenti un estudi de costos que justifiqui cadascuna
de les taxes per aquests serveis i esmenta que, con-
tràriament, la imputació de costos pel servei de la
grua municipal és extensiu i excessiu. Sospita, per
tant, que la política de lluita contra l’incivisme que ha
endegat el govern municipal amaga, de fet, la volun-
tat de treure el màxim profit possible al cobrament de
taxes i entén que l’incivisme s’ha de combatre amb
altres mecanismes, ja que en molts dels casos l’aug-
ment de les taxes produeix l’efecte contrari, en detri-
ment de les conductes cíviques.

Finalment, es refereix a la notícia que ha sortit re-
centment a la premsa sobre l’aplicació d’un augment
del 50% de l’IBI per als pisos desocupats i considera
que és molt més adequat aplicar altres mesures per
fer sortir aquests pisos al mercat.

La Sra. Balseiro manifesta que no entén aquesta
insistència per part del govern municipal en voler que
Barcelona sigui la ciutat més cara d’Espanya, la que
pateix més pressió fiscal. Considera que se’ls vol fer
creure que aquesta política fiscal respon a millorar el
civisme i la convivència, i que, això, no es tradueix
amb aquestes Ordenances que porten a aprovació,
que més aviat semblen fetes per buidar el màxim
possible les butxaques dels contribuents.

Seguidament, analitza impost per impost amb l’ob-
servació prèvia que l’increment de l’1,8% esmentat
pel Sr. Cuervo és, en realitat, un increment d’1,8% en
els ingressos en concepte d’impostos. Afirma, igual-
ment, que s’ha tocat sostre en els tipus impositius le-
gals en la gran majoria d’impostos, cosa que es tra-
dueix, com ja ha dit, en la fiscalitat més alta de l’Estat.
Considera, doncs, que, com que ja s’ha esgotat la ca-
pacitat normativa d’increment dels tipus impositius,
s’inventen una fórmula a fi d’incrementar els impos-
tos: augmentar la base imposable. A tall d’exemple,
recorda que l’equip de govern va assegurar que no
s’incrementaria l’IBI per sobre de l’IPC; i el cas és
que actualment hi ha un IPC del 2,5% i, en canvi, el
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govern municipal fixa un increment màxim del 3% per
a aquells habitatges que arribin a un valor cadastral
de fins a 120.000 euros o, fins i tot el superen, amb
un 3,5% en el cas dels habitatges que superin el va-
lor esmentat.

Discrepa, també, amb les afirmacions del govern
municipal per convèncer tothom que la seva política
impositiva és equitativa i que respon, sobretot, a crite-
ris socials, aspectes que s’emparen en les bonificaci-
ons i subvencions que estan disposats a aplicar en
funció de les noves ordenances fiscals; i ho diu con-
cretament perquè les bonificacions a les famílies
nombroses s’apliquen sense tenir en compte les con-
dicions socioeconòmiques de cada família i addueix
que, en la darrera modificació de les Ordenances fis-
cals, el seu Grup ja va insistir en aquest aspecte.
Igualment, destaca que no es menciona que la bonifi-
cació aplicada als vehicles de tracció mecànica que
utilitzen energies no contaminants només s’aplica el
primer any.

Per acabar, recorda que, només fa un any, tothom
havia de pagar l’IAE atenent a criteris que no tenien a
veure amb la facturació, els resultats i que, lluny de
respondre a criteris objectius, penalitzava la creació
d’ocupació. En aquest sentit, amb la intenció d’afavo-
rir la creació d’ocupació, el govern del PP va impulsar
un seguit de reformes en la Llei d’hisendes locals a fi
de garantir que les petites empreses i els professio-
nals autònoms quedessin exempts del pagament
d’aquest impost.

El Sr. Forradellas es mostra molt sorprès per la
contundència i l’abast dels qualificatius emprats per la
Sra. Balseiro a l’hora de valorar la fiscalitat municipal,
alhora que la titlla de molt poc municipalista, ja que
no s’ha referit en cap moment a la situació en què
queden els ajuntaments de cara al futur i, aquest, és
l’element que hauria de preocupar-los a tots.

Addueix que, cada any, en l’aprovació de les Orde-
nances fiscals s’ha de fer referència a la política eco-
nòmica i fiscal del PP, ja que repercuteix de manera
decisiva en la que han d’aplicar els municipis, i convi-
da la Sra. Balseiro a calcular de quina manera reper-
cuteix en la fiscalitat municipal la supressió de l’IAE,
per exemple.

Destaca, entrant en el contingut de les ordenances,
i quant als pisos desocupats, que cal desenvolupar
una normativa, per part del govern central, on s’esta-
bleixi què és un habitatge desocupat permanentment.
En aquest sentit, cal moure’s en la línia -que ja han
apuntat molts municipis- de penalitzar la desocupació
dels pisos i incentivar, en canvi, la seva ocupació.

Subratlla, també, com a elements d’importància, la
taxa de recollida de residus comercials; la mesura
d’augmentar el cost de la grua municipal, que consi-
dera valenta i necessària; la racionalització de les ta-
xes d’ocupació de la via pública. Finalment, es refe-
reix a l’establiment d’un criteri de progressivitat social
en les bonificacions a les famílies nombroses, i a les
famílies monoparentals, que són un dels grups amb
més dificultats pel que fa als recursos.

El Sr. Oliveras, al seu torn, qualifica aquestes orde-
nances com unes mesures equilibrades -l’augment
dels impostos està per sota l’IPC de l’any vinent-, pro-
gressistes -per la proposta d’augment de l’IBI en ha-
bitatges desocupats i la modificació sobre impost de
plusvàlues- i cíviques, sobretot pels elements que fo-
menten la disciplina viària; conceptes, tots tres, que

considera ben fonamentats en aquesta proposta
d’aprovació de les ordenances fiscals, tenint en
compte, a més, que es dóna en un context molt difícil
per a la hisenda dels ajuntaments provocat per la Llei
d’hisendes locals. Igualment, considera que la refor-
ma de l’IAE ha representat un greuge per a Barcelo-
na que es tradueix en una pèrdua d’ingressos entorn
els 10 milions d’euros. En resum, valora molt més en-
cara aquesta proposta d’ordenances, donada la situ-
ació d’asfíxia i assetjament que la Llei d’hisendes lo-
cals ha dut als ajuntaments, creant-los una gran
inseguretat jurídica i econòmica.

Destaca la bonificació en l’IBI per a famílies nom-
broses, cosa que suposa un primer pas que caldrà
aprofundir de cara al futur perquè, evidentment, no
totes les famílies d’aquestes característiques tenen el
mateix nivell de renda. Igualment, la penalització per
a habitatges desocupats. Subratlla també el caràcter
progressista de l’impost sobre la plusvàlua, que
penalitza l’especulació sobre els terrenys en graduar
en un percentatge més alt les propietats amb menys
de cinc anys.

En definitiva, considera amb molt de mèrit aquesta
proposta donat el context, que ja ha esmentat abans,
no gens fàcil per a la ciutat de Barcelona.

El Sr. Cuervo manifesta que pretenia respondre
conjuntament les apreciacions dels grups de l’oposi-
ció, però donat el panegíric propagandista a favor del
govern de l’Estat que ha fet la Sr. Balseiro, ho farà
per separat, precisament per no posar al Grup de CiU
al mateix sac, encara que, de tota manera, ambdós
Grups es decanten obertament per una política fiscal
conservadora.

Una vegada feta aquesta apreciació, declara que
se senten força satisfets per haver articulat un projec-
te progressista i vertebrar-lo entorn a la seva acció de
govern, amb l’intent d’equilibrar, sempre que sigui
possible, els ingressos amb les despeses.

Pel que fa a la imputació de costos, tal i com s’ha
comentat en els que es refereixen a la cremació o a la
grua municipal, considera absolutament consolidat en
el pensament econòmic i en les normes comptables
acceptades que la tècnica d’imputació de costos és el
full costing i no el direct costing, és a dir s’imputen els
costos indirectes i els costos generals. I conclou que
qui ha de validar l’aplicació d’aquest mètode analític
són, en definitiva, els auditors i no pas els polítics.

Concretament, i responent a les apreciacions fetes
per la Sra. Recasens sobre la imputació de costos ali-
ens a la taxa de la grua, manifesta que, després de
fer-ne l’estudi de la imputació dels costos aplicant la
tècnica full costing, hi ha un 10% de la taxa que cor-
respon a serveis generals (costos indirectes), cosa
absolutament raonable en el cas d’una empresa
multiproductora de serveis.

Quant als serveis funeraris, compara els costos
dels serveis d’incineració amb els d’altres municipis
com ara Granollers, Badalona i l’Hospitalet entre els
més cars, i Barcelona, Tarragona o Terrassa entre
els que apliquen una taxa menor per aquest servei.

Reconeix, pel que fa a la bonificació de l’IBI a les
famílies nombroses, que no s’ha fet la campanya de
comunicació que caldria, donat que no ha arribat a
tothom qui es pretenia. De tota manera, considera
que una desgravació de 60 euros no és tan insignifi-
cant com pretenen els grups de l’oposició. Conclou, i
es dirigeix concretament a la Sra. Recasens que re-
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cela dels costos imputats a la taxa de la grua, que
l’estudi de repercussió de costos és impecable i està
exhaustivament detallat.

La Sra. Recasens es queixa de la manca de
lideratge polític de l’equip de govern, evidenciat pel
fet que la Carta de Barcelona encara no ha estat
aprovada en l’àmbit estatal, amb la important reper-
cussió negativa que això tindrà en les Ordenances
Fiscals. Considera que aquestes Ordenances es van
retocant successivament, sense cap mena d’innova-
ció, i creu que les polítiques fiscals que l’equip de go-
vern portarà a terme quant als habitatges buits no
són les adequades per les importants dificultats que
trobaran en aquest tema. En aquest sentit, pregunta
si hi ha un registre o cens d’habitatges buits, si es
compta ja amb uns inspectors que puguin tirar enda-
vant tota la feina de les inspeccions i control. Pel que
fa al cost de la grua municipal, puntualitza que xifra
en un 30% la incidència dels costos indirectes en la
facturació de la mateixa, i no d’un 10% com ha asse-
nyalat el Sr. Cuervo. Demana, també, que es replan-
tegi tota la política de sancions i multes, ja que en
l’actualitat el sistema implantat no funciona, ni ajuda
al civisme ni al trànsit de la ciutat. Respecte a l’impost
de plusvàlua, demana que s’apliquin determinats ti-
pus de plusvàlues segons l’any de venda del pis, i re-
corda que actualment s’aplica un tipus únic, del 30%,
independentment del nombre d’anys que s’ha tingut
en propietat l’habitatge. Finalment, recorda que
s’aproven unes Ordenances Fiscals sense tenir apro-
vat el Pla d’Actuació Municipal.

La Sra. Balseiro es reafirma una vegada més en
què Barcelona és la ciutat més cara d’Espanya, que
té una pressió fiscal i uns serveis molt alts, i conside-
ra que és responsabilitat de l’equip de govern canviar
aquesta realitat. Recorda que, pel que fa a les bonifi-
cacions per a famílies nombroses, s’han d’adoptar
mesures també a escala autonòmica. Es queixa per
l’excessiva pujada de la taxa d’ocupació de la via pú-
blica d’un 10%, a fi d’arrodonir el preu final de la taxa
o altre ingrés públic, i ho estima com a despeses im-
pròpies. Critica l’excessiu preu del servei funerari, re-
corda que l’informe d’intervenció censura la inexistèn-
cia d’un veritable estudi de costos al respecte.
Finalment, fa diverses consideracions sobre la reduc-
ció de l’impost de l’IAE, mèrit que imputa al Govern
de l’Estat i que afectarà positivament al 93% de con-
tribuents d’aquesta ciutat.

El Sr. Oliveras intervé breument per considerar que
s’han donat passos importants per part de l’equip de
govern en les bonificacions introduïdes en l’IBI, i as-
senyala que la reforma de l’IAE, de la manera que
s’ha fet, ha creat una gran inseguretat jurídica i eco-
nòmica.

El Sr. Cuervo defensa la legalitat de l’increment de
la grua en el sentit que l’augment fins a 130 euros
s’ajusta al cost del servei, i que és absolutament rao-
nable comptabilitzar en la taxa de la grua un 10% en
concepte de costos indirectes, i que en el càlcul
abans esmentat s’ha descomptat un 5,5% correspo-
nent a serveis aliens. Afirma, una vegada més, que
els impostos municipals estan disminuint a Barcelo-
na, no obstant la negativa dels grups de l’oposició
municipal en no voler veure aquest fet. Es queixa,
tanmateix, perquè la Carta de Barcelona s’està retar-
dant molt per culpa de l’actitud que té en aquest afer
el Govern de l’Estat.

Finalment, tanca el debat avançant que estudiarà
totes les al·legacions amb minuciositat, que les con-
testarà per escrit amb tot detall, i demana que la resta
del debat sobre les Ordenances Fiscals es faci en el
Plenari del Consell Municipal.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A i amb el posicionament con-
trari de CIU i PP.

2. Aprovar el Pla d’incentius a la jubilació voluntària
que consta en el document adjunt; i preveure la dota-
ció aproximada de 2.980.348 euros al capítol 1 del
Pressupost per al 2004.

El Sr. Puigdollers manifesta que votaran en contra
d’aquest dictamen i faran el debat al Plenari.

El Sr. Cornet anuncia la reserva de vot i sol·licita,
per part de l’equip de govern, un compromís polític, en
el sentit que no s’amortitzaran aquestes places, que
afecten especialment efectius de la Guàrdia Urbana, i
que es cobriran properament amb altres funcionaris.

El Sr. Cuervo aclareix que totes aquestes places,
com s’ha fet altres vegades, es cobriran, ja que s’in-
clouran en l’oferta pública d’ocupació que farà l’Ajun-
tament en el seu moment.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A, amb el posicionament con-
trari de CIU i amb la reserva de vot del PP.

3. Aprovar inicialment la modificació de l’article 2
dels estatuts de Barcelona de Serveis Municipals,
SA, en el sentit que consta en l’informe adjunt a l’ex-
pedient; sotmetre a informació pública l’acord i la mo-
dificació dels estatuts per un termini de trenta dies,
d’acord amb els articles 212.5 i 201 del Reglament
d’obres, activitats i serveis dels Ens locals i, en cas
de no presentar-se al·legacions, tenir per aprovada
definitivament la proposta de modificació dels esta-
tuts; facultar al president de la Comissió de Presidèn-
cia, Hisenda i Coordinació Territorial, en representa-
ció de l’Ajuntament, i al president i secretari de
Barcelona de Serveis Municipals, SA, indistintament,
en representació de la Societat, per a que puguin
efectuar tots els tràmits adients per a la plena efectivi-
tat dels presents acords.

La Sra. Recasens sol·licita la retirada d’aquest ex-
pedient per incomplet i, si fos necessari, la celebració
d’una Comissió extraordinària d’Hisenda per a dicta-
minar aquesta proposta d’acord, una vegada s’hagi
completat amb els informes jurídics i d’intervenció
que siguin necessaris. Continua dient que la Interven-
ció de fons de l’Ajuntament sol·licitava un informe jurí-
dic -per analitzar les conseqüències legals que pot
comportar aquest encàrrec a una societat anònima-
consistent a conèixer el detall de les feines encoma-
nades, si les realitzarà directament el personal propi
de la societat, o bé es faran mitjançant contractació
d’empreses externes, així com altres precisions, per
la qual cosa, sol·licita es clarifiquin aquests punts mit-
jançant l’emissió de l’informe jurídic abans esmentat
que contesti adequadament a totes aquestes pregun-
tes. Recorda que aquest centre gestor, el va crear
l’equip de govern fa dos anys, i que a dia d’avui se
suprimeix, sense haver facilitat cap balanç de la seva
gestió ni de les seves activitats als Grups municipals
de l’oposició, agreujat pel fet que, en aquest mandat,
el seu Grup no estarà representat a la Societat Bar-
celona de Serveis Municipals.

El Sr. Cornet manifesta que votaran en contra. No
obstant això, està totalment d’acord amb l’anul·lació
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d’aquest centre gestor. Comenta que el seu Grup no
té cap representació a la Societat Barcelona de Ser-
veis Municipals, per la qual cosa no podrà fer el con-
trol i la fiscalització de les activitats que desenvolu-
parà aquesta societat i censura l’equip de govern
per crear organismes i suprimir-los al cap de dos
anys.

El Sr. Cuervo es nega a retirar l’expedient i a cele-
brar cap comissió extraordinària i recorda que l’infor-
me de l’interventor indica clarament que l’ajuntament
té plena capacitat d’autoorganització, i que ningú no
pot discutir la seva capacitat per determinar de quina
manera es vol prestar un determinat servei, i que
aquesta potestat d’autoorganització està reconeguda
en la legislació vigent, i que el procés engegat per
encomanar la gestió d’aquest centre a la societat
abans esmentada suposa ampliar l’objecte social
d’aquesta societat.

Es dictamina amb el posicionament favorable del
PSC, ERC i ICV-EU i A, amb la reserva de vot de CIU
i amb el posicionament contrari del PP.

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord

4. Aprovar inicialment el plec de clàusules regula-
dores de la concessió de l’ús privatiu del subsòl d’una
porció de 1683,30 m2, grafiats en el plànol annex, si-
tuats a les voreres dels carrers passeig d’Andreu Nin,
davant dels núms. 51-57 i del carrer de Rosselló i
Porcel, davant el núm. 11, per tal de construir sis
rampes d’accés i sortida de l’aparcament soterrani de
vehicles de l’edifici destinat a centre comercial que es
construirà al solar assenyalat amb els núms. 51-57
del carrer passeig d’Andreu Nin i núms. 11-21 del
carrer de Rosselló i Porcel; sotmetre’l a informació
pública durant un termini de trenta dies; i, si no s’hi
formulen al·legacions o reclamacions que posin de
manifest la necessitat d’introduir-hi modificacions, te-
nir per elevat automàticament el present acord
d’aprovació inicial a definitiva, adjudicar el contracte
de concessió, mitjançant procediment negociat, a El
Corte Inglés, SA, i formalitzar la concessió, després
de la constitució de la fiança que el plec assenyala,
amb la pràctica de les agrupacions, segregacions i
d’altres operacions registrals necessàries per identifi-
car la finca objecte de concessió.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable del ICV-EU i A,
el Sr. Puigdollers expressa l’abstenció de CIU i el Sr.
Cornet expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

5. Aprovar inicialment el plec de clàusules regula-
dores de la concessió de l’ús privatiu del subsòl situat
a la vorera de l’avinguda de Rio de Janeiro, davant
els núms. 56-66, de superfície 341 m2, grafiat en el
plànol annex, per a la construcció d’una rampa d’ac-
cés de l’aparcament soterrani a construir a la finca si-
tuada a l’avinguda de Rio de Janeiro núms. 56-66,
destinat a oficines i equipament; sotmetre’l a informa-
ció pública durant un termini de trenta dies; i, si no
s’hi formulen al·legacions o reclamacions que posin
de manifest la necessitat d’introduir-hi modificacions,
tenir per elevat automàticament el present acord
d’aprovació inicial a definitiva, adjudicar el contracte

de concessió, mitjançant procediment negociat, a
Landscape Inversions, SL, i formalitzar la concessió,
prèvia constitució de la fiança que el plec assenyala,
amb la pràctica de les agrupacions, segregacions i
d’altres operacions registrals necessàries per a iden-
tificar la finca objecte de concessió.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable del ICV-EU i A,
el Sr. Puigdollers expressa l’abstenció de CIU i el Sr.
Cornet expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

6. Aprovar inicialment la modificació dels articles
34, 35, 36 i la disposició transitòria segona de l’Orde-
nança municipal de les activitats i dels establiments
de concurrència pública; i sotmetre-la a informació
pública pel termini de trenta dies.

El Sr. Cuervo diu que la modificació de l’ordenança
persegueix dues finalitats: la primera, la d’aclarir les
condicions de les sales d’exhibició sexual i altres lo-
cals a causa d’alguns problemes interpretatius deri-
vats de revisions normatives; i, en segon lloc, especi-
ficar el règim transitori d’aquests locals. Entén que, si
bé es podria plantejar acomplir les dues finalitats
abans esmentades mitjançant un decret d’alcaldia o
un acord de comissió de govern, semblava més con-
venient procedir a modificar l’ordenança per tal
d’aclarir en el mateix text el règim jurídic aplicable, a
fi de salvaguardar millor el principi de seguretat jurídi-
ca, i que a l’expedient es detallen clarament els arti-
cles que es modifiquen, així com el procediment a se-
guir, els períodes de transició i altres aclariments
sobre aquest tema.

El Sr. Puigdollers recorda que a aquesta ordenan-
ça, aprovada pel Plenari l’11 d’abril d’enguany, un
cop transcorreguts sis mesos, s’hi presenta una pri-
mera modificació sense justificar-ne ni la necessitat ni
l’oportunitat, actuació que denota precipitació en l’ela-
boració de la modificació projectada, que obeeix més
a criteris d’oportunitat que als de rigorositat jurídica.
Troba a faltar a l’expedient la memòria i altres infor-
mes i antecedents necessaris per a poder-se pronun-
ciar, i recorda que la documentació exigida no és una
mera formalitat, per la qual cosa sol·licita la retirada
de l’expedient i, en cas contrari, anuncia el vot nega-
tiu per part del seu Grup a aquest acord.

El Sr. Cornet insisteix en el fet que l’expedient no
estava degudament complert a la Secretaria General
el dia que es va convocar la Comissió, ja que faltava
la memòria i altres informes necessaris, per la qual
cosa sol·licita la retirada d’aquest dictamen i, en cas
contrari, anuncia que el seu grup hi votarà en contra.

El Sr. Cuervo tanca del debat i sotmet el dictamen
a votació per considerar que l’expedient estava degu-
dament complert amb tota la documentació neces-
sària.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable del ICV-EU i A,
el Sr. Puigdollers expressa el vot contrari de CIU i el
Sr. Cornet expressa el vot contrari del PP. S’aprova.

7. Aprovar inicialment el plec de clàusules regula-
dores de la concessió de l’ús privatiu de domini públic
municipal que afecta a una porció de terreny, situada
en l’avinguda Rio de Janeiro entre els carrers Garro-
fers i Pintor Alsamora, grafiada en el plànol annex,
per a la construcció, prèvia llicència municipal, i ex-
plotació d’una unitat de subministrament de carburant
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(dos sortidors); sotmetre’l a informació pública durant
el termini de trenta dies i, si no s’hi formulen reclama-
cions o al·legacions que posin de manifest la necessi-
tat d’introduir-hi rectificacions, tenir per elevat auto-
màticament aquest acord d’aprovació inicial a
definitiva, i convocar subhasta pública per a l’adjudi-
cació del contracte mitjançant procediment obert.

El Sr. Cuervo expressa el vot favorable del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot favorable d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot favorable del ICV-EU i A,
el Sr. Puigdollers expressa el vot contrari de CIU i el
Sr. Cornet expressa l’abstenció del PP. S’aprova.

b) Proposicions

Del Grup Municipal CIU:
8. Iniciar el procés participatiu pertinent per tal

d’elaborar el Programa d’Actuació Municipal 2003-
2007.

El Sr. Puigdollers manifesta que en el darrer man-
dat es van aprovar les Normes de participació ciuta-
dana amb l’objectiu de potenciar la participació dels
veïns i les veïnes de Barcelona en totes les àrees
d’aquest Ajuntament, i que un dels documents més
importants on guanya importància la participació ciu-
tadana és l’elaboració del Programa d’actuació muni-
cipal, ja que s’hi marquen els objectius i línies d’actu-
ació a la Ciutat durant els propers quatre anys.
També recorda que aquesta proposició, la va presen-
tar el seu Grup al Districte de l’Eixample i de Gràcia,
havent estat acceptades. Al districte de les Corts va
ser acceptada com un prec i en els de Nou Barris i de
Sants-Montjuïc va ser rebutjada, la qual cosa denota,
al seu parer, falta d’unitat de criteri en l’actuació per
part de l’equip de govern.

Finalment, demana als assistents que votin afirma-
tivament la seva proposició per tal d’iniciar el procés
participatiu pertinent per a elaborar el PAM 2003-
2007.

El Sr. Cornet anuncia el vot favorable a aquesta
proposició per part del seu Grup.

El Sr. Cuervo anuncia el vot en contra per part de
l’equip de govern, i afirma que l’equip de govern té
una unitat de criteri en la seva actuació. Igualment,
aclareix que al Districte de Nou Barris es va votar en
contra d’aquesta proposició perquè el seu contingut
es referia a un terme de pressupost participatiu, i re-
corda, també, que les proposicions presentades pel
Grup municipal de Convergència i Unió als altres dis-
trictes no eren exactament idèntiques pel que fa al
seu contingut sobre aquesta qüestió, per la qual cosa
les decisions adoptades a uns i altres, per força, hau-
rien de ser diferents. Finalment, manifesta que el pro-
cés a què fa referència el Sr. Puigdollers ja s’ha inici-
at, concretament en els districtes, i que es donarà
compliment a la tramitació del PAM a la normativa es-
pecificada a les Normes de participació ciutadana.

El Sr. Cuervo expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot contrari del ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU i el
Sr. Cornet expressa el vot favorable del PP. Es re-
butja.

Del Grup Municipal PP:
9. Instar a l’òrgan competent per tal de preveure de

forma estable un fons econòmic amb la finalitat de

cercar l’organització i desenvolupament d’actes es-
portius que suposin promocionar la nostra ciutat.

El Sr. Cornet explica que, els darrers mesos, Bar-
celona no ha pogut accedir a organitzar grans esde-
veniments esportius, com la Copa Amèrica de Vela o
una etapa del Tour de França, i que l’organització
d’aquest tipus d’actes suposa una gran oportunitat
per a promocionar la ciutat, i que l’Ajuntament ha de
liderar i destinar recursos per tal de cercar complici-
tats i assolir l’organització d’aquest tipus d’esdeveni-
ments, per la qual cosa presenta aquesta proposició
per ser votada i que faci possible l’establiment d’un
fons econòmic amb la finalitat de cercar l’organització
i desenvolupament d’aquest tipus d’actes.

El Sr. Puigdollers anuncia que votaran favorable-
ment a aquesta proposició, ja que els darrers mesos
estan molt preocupats perquè la ciutat de Barcelona
ha perdut una certa empenta en el panorama esportiu
mundial.

El Sr. Cuervo considera que no es pot votar afirma-
tivament, per part de l’equip de govern, aquesta pro-
posició, ja que fa un mes i mig la Ciutat ha acollit la
celebració del Campionat Mundial de Natació, així
com recentment el Campionat d’Hoquei-gespa i a
l’estiu també s’hi han celebrat els Jocs Mundials de
Policies i Bombers. Així doncs, no comparteix la posi-
ció dels Grups municipals de l’oposició sobre aquesta
qüestió. Finalment, recorda que la ciutat de Barcelo-
na presenta amb assiduïtat la seva candidatura a la
organització d’aquests grans esdeveniments, però de
vegades es perd, sense que això sigui imputable a la
falta d’iniciativa per part de l’equip de govern.

El Sr. Cuervo expressa el vot contrari del PSC, el
Sr. Oliveras expressa el vot contrari d’ERC, el Sr.
Forradellas expressa el vot contrari del ICV-EU i A, el
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU i el
Sr. Cornet expressa el vot favorable del PP. Es
rebutja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs

Del Grup Municipal PP:
10. Que es deixi sense efecte el nomenament del

Sr. Josep Anton Acebillo com a comissionat de l’Al-
caldia en assumptes d’Urbanisme i Infrastructures.

El Sr. Cornet manifesta que el Sr. Acebillo ha estat
nomenat Comissionat de l’Alcaldia en Assumptes
d’urbanisme i infraestructures i que compatibilitzarà
aquest càrrec amb la presidència de Barcelona Regi-
onal, amb la direcció de l’Acadèmia d’Arquitectura de
la universitat de Lugano, cosa que comportarà que
estigui gran part del seu temps fora d’Espanya, per la
qual cosa, i atès que el disseny i la direcció de l’urba-
nisme a la nostra ciutat requereix una plena dedicació
i una implicació diària, sol·licita que es deixi sense
efecte el nomenament el Sr. Acebillo com a Comissi-
onat de l’Alcaldia en assumptes d’urbanisme i
infraestructures.

El Sr. Cuervo comenta que la valoració professio-
nal que fa l’equip de govern és radicalment diferent
de la que manifesta el Sr. Cornet: que la l’assessora-
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ment que oferirà el Sr. Acebillo serà més qualitatiu
que quantitatiu, que valoren més les seves opinions i
els seus criteris i que no volen prescindir d’ell. Afirma
que Barcelona surt guanyant si no en prescindeix.

Es dóna per tractat.

b) Preguntes

Del Grup Municipal CIU:
11. Quan es pensa presentar un Pla de futur del

Parc d’atraccions del Tibidabo, donada l’actual situa-
ció de pèrdua econòmica.

El Sr. Puigdollers exposa que, atesa l’actual situa-
ció caòtica de l’empresa Parc d’atraccions Tibidabo,
SA, s’està produint una constant disminució de visi-
tants del parc i un increment de la pèrdua econòmica,
per la qual cosa pregunta quan es pensa presentar
un Pla de futur del Parc d’atraccions del Tibidabo.

El Sr. Cuervo contesta que aquest pla de futur es
presentarà el juny de 2004. I que la xifra de visitants
del parc ja ha remuntat, i que en aquest moment, a
30 de setembre, supera els dos exercicis anteriors i
els ingressos han pujat d’un 8%.

Es dóna per tractada.
12. ¿Quantes famílies nombroses barcelonines

s’han acollit durant l’any 2003 a la bonificació prevista
a les Ordenances Fiscals? ¿Quants serveis ha efec-
tuat la grua durant els últims 10 anys? ¿Quantes san-
cions s’han imposat i quin ingrés han representat per
l’Ajuntament de Barcelona, als anys 2002 i 2003, en
concepte de prestació de serveis de la Guàrdia Urba-
na amb motiu de comprovació d’alarmes sonores o
visuals sense causa justificada?

La Sra. Recasens pregunta quants serveis a efec-
tuat la grua durant els últims 10 anys i quantes sanci-
ons s’han imposat i quin ingrés han representat per
l’Ajuntament de Barcelona, els anys 2002 i 2003, en
concepte de prestació de serveis de la Guàrdia Urba-
na amb motiu de comprovació d’alarmes sonores o
visuals sense causa justificada.

El Sr. Cuervo manifesta que a la finalització
d’aquesta Comissió lliurarà aquestes dades per es-
crit.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:
13. Quin és el cost del servei de grua i de l’estacio-

nament de vehicles dels darrers tres anys, especifi-
cant els costos directes i els indirectes.

La Sra. Balseiro manifesta que l’equip de govern
ha manifestat públicament que augmentarà la taxa
pels serveis de grua i que també incrementarà les ta-
rifes de les zones blaves, per la qual cosa pregunta
quin és el cost dels servei de grua i de l’estaciona-
ment de vehicles dels darrers tres anys.

El Sr. Cuervo manifesta que el cost, l’any 2000, del
servei de grua va ser de 13.437.157 euros, i el servei
d’àrea de 4.844.205 euros; l’any 2001 va ser de
18.000.000 euros per al servei de grua, i 6.000.000
euros, per al servei d’àrea; i el 2002 de 19.000.000
euros i 7.950.000 euros, respectivament.

Es dóna per tractada.

c) Declaracions de Grup

COMISSIÓ DE SEGUIMENT I CONTROL DE BTV

Del Grup Municipal CIU:
14. ¿Quan es té previst subtitular la programació

de BTV per a persones amb dificultats auditives, con-
forme a les previsions establertes al Pla d’Actuació
Municipal?

El Sr. Ciurana explica que, en data 13 de juny de
2002, el seu Grup va presentar una proposició a fi
que es subtitulés la programació de BTV per a per-
sones amb disminució auditiva, i que, aquesta, no va
ser la primera ocasió en què es presentava una pro-
posició en aquest sentit. Com a resposta a la propo-
sició, el director de BTV li va contestar que aquest
aspecte es posaria en marxa pel setembre o l’octu-
bre de 2003, per la qual cosa pregunta com està
aquesta qüestió ja que estem al mes d’octubre de
2003 i encara no ha tingut cap notícia sobre l’aplica-
ció d’aquesta mesura a la programació de BTV.

El Sr. Tàpia reconeix que existeix un cert retràs en
la posada en marxa d’aquesta programació subtitula-
da, però s’han fet estudis amb un tècnic reconegut i
també s’han mantingut converses amb l’ONCE per tal
de no retardar en excés aquesta subtitulació. Mani-
festa, doncs, que es preveu per als primers mesos de
l’any vinent l’inici d’aquesta subtitulació en alguns
programes i especialment al bloc informatiu que
s’emet de nou a deu de la nit.

El Sr. Ciurana recalca que aquest assumpte afecta
la sensibilitat de tothom i que si bé els beneficis se
circumscriurien a un petit sector de la població, no
per això s’ha d’endarrerir, sinó que s’ha de resoldre
amb la major rapidesa possible, independentment
que hi hagi o no finançament extern.

El Sr. Cuervo tanca el debat dient que s’ha de fer
una avaluació dels aspectes econòmics, tanmateix,
considera prioritari solucionar aquest aspecte.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:
15. 1r. Instar al Govern municipal a impulsar dins

de l’àmbit de la Unió Europea les mesures necessàri-
es per tal que la normativa europea sobre televisió
sense fronteres, inclogui les produccions per tal de
promoure el sector de l’animació catalana i espanyo-
la. 2n. Tanmateix, que promogui l’emissió per BTV
d’una producció infantil catalana i espanyola. 3r. Fi-
nalment, que augmenti la franja de programació des-
tinada al públic infantil.

La Sra. Esteller explica que la presència de l’ani-
mació espanyola, amb un pes molt important d’em-
preses catalanes, en el conjunt de la programació in-
fantil és escassa, per la qual cosa es troba en una
situació difícil respecte al gènere d’animació d’impor-
tació, cosa que comporta una pèrdua d’identitat i des-
envolupament de la indústria audiovisual, i més con-
cretament del creixement de la indústria d’animació.
Entén que per millorar la situació del sector, s’ha
d’equiparar l’animació amb la resta dels sectors
audiovisuals; que la normativa europea sobre Televi-
sió sense Fronteres no inclou les produccions de di-
buixos animats, el que comporta que l’animació espa-
nyola tingui una posició de segon ordre davant de les
produccions no comunitàries.

El Sr. Tàpia manifesta que està bastant d’acord
amb tot el que ha dit la Sra. Esteller, que ja s’han fet
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algunes coses amb dues empreses d’aquí respecte a
animació i que intentaran fer més, però, tanmateix,
addueix que hi ha alguna dada estructural que ho difi-
culta, i comenta, a més, que la seva capacitat de
compra és relativament limitada.

Respecte a la programació infantil, afirma que a fi-
nals de la primavera de l’any passat ja van augmen-
tar aquesta franja, i que, per tant, estan fent una pro-
gramació infantil molt superior al que era fa un any,
però que, igualment, li agradaria augmentar la pro-
gramació infantil.

La Sra. Esteller reconeix l’esforç fet per BTV per tal
d’augmentar la programació infantil, però considera
que hauria de plantejar-se la fixació de continguts a
través d’aquesta programació i que tingui presència
en el sector audiovisual mitjançant producció pròpia,
per tal de possibilitar que el públic infantil pugui gau-
dir d’un ampli ventall de possibilitats a l’hora d’accedir
als programes d’entreteniment.

El Sr. Cuervo tanca el debat i manifesta que no
dubta en cap moment que aquest tema serà prioritari
a l’agenda de treball del Consell d’Administració de
BTV.

Es dóna per tractada.

16. Que el Consell d’Administració de BTV elabori
un document en el que reculli els criteris d’actuació
de BTV per al cobriment de la campanya per a les
properes eleccions autonòmiques.

La Sra. Esteller explica que, arran de la convocatò-
ria, el 22 de setembre, de les eleccions al Parlament
de Catalunya, BTV, com a servei públic de televisió,
hauria de garantir la pluralitat de les ofertes electo-
rals, a l’hora que la representativitat de les forces po-
lítiques representades. Considera que s’haurien de
definir uns criteris clars i precisos, per la qual cosa

sol·licita al Consell d’Administració de BTV que elabo-
ri un document on reculli els criteris d’actuació
d’aquesta televisió per a la cobertura de la campanya
per a les properes eleccions autonòmiques.

El Sr. Tàpia li respon que a la sessió celebrada el 3
d’octubre pel Consell d’Administració d’aquesta tele-
visió es van aprovar per unanimitat els criteris d’actu-
ació de BTV per a la cobertura de la campanya i ex-
plica que es farà una entrevista de trenta minuts a
cada candidat abans d’iniciar la campanya electoral,
entrevista que s’emetrà a les deu de la nit els dies
previs a l’inici de la campanya, i que l’ordre d’emissió
serà proporcional, de major a menor; que s’ha desig-
nat el periodista Joan Barril per fer aquest entrevis-
tes, i que a l’informatiu del migdia i a l’Infonit es dedi-
caran 7 minuts i 50 segons a la informació general de
la campanya, espai que es distribuirà de manera pro-
porcional. Finalment, afegeix informació respecte als
debats i altres extrems.

La Sra. Esteller considera que per al seu Grup no
només és important el minutatge que es dedicarà a
les diferents forces polítiques, sinó que també és molt
important el tractament qualitatiu que es faci de les
notícies.

El Sr. Cuervo no dubta, en cap moment, que els
periodistes i personal de BTV compliran amb la
seva feina d’una manera professional -com ja fan,
d’altra banda- i que per les característiques
d’aquest assumpte faran un esforç especial per tal
d’aconseguir equilibri i equanimitat en el tractament
informatiu.

Es dóna per tractada.

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les tretze hores i trenta-nou
minuts.
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Comissió de Seguretat i Mobilitat

Acta de la sessió celebrada el dia 9 d’octubre de
2003 i aprovada el dia 20 de novembre de 2003

A la sala President Lluís Companys de la casa de
la ciutat, el 9 d’octubre de 2003, s’hi reuneix la Co-
missió de Seguretat i Mobilitat, sota la presidència de
l’Im. Sr. Jordi Hereu i Boher. Hi assisteixen les Imes.
Sres. i els Ims. Srs.: Carles Martí i Jufresa, Núria Car-
rera i Comes, Ricard Martínez i Monteagudo, Xavier
Florensa i Cantons, Elsa Blasco i Riera, Magda
Oranich i Solagran, Jaume Ciurana i Llevadot, Alberto
Villagrasa i Gil, Xavier Basso i Roviralta i M. Caridad
Mejías i Sánchez, assistits pel Sr. Manel Armengol i
Jornet, qui actua per delegació expressa del secretari
general de la Corporació i certifica.

S’obre la sessió a les dotze hores i quinze minuts.
La Sra. Oranich demana l’ús de la paraula per fer

avinent a la presidència d’aquesta Comissió que hi ha
altres regidors absents que formen part tant de la Co-
missió de Presidència com d’aquesta de Seguretat i
Mobilitat. Atès que, en aquests mateixos moments,
encara s’està celebrant l’esmentada Comissió de
Presidència a la sala del costat i que, per tant, altres
regidors del seu Grup es troben en la impossibili-
tat d’assistir a dues sessions a l’hora, expressa la
seva queixa pel fet que els seus companys no podran
–previsiblement– fer la defensa de les iniciatives que
han presentat en aquesta Comissió de Seguretat i
Mobilitat i, al mateix temps, demana algun canvi per
tal que, finalment, els regidors de Convergència i
Unió puguin fer de manera personal la defensa de les
preguntes avui presentades.

El Sr. Hereu proposa als assistents que les pregun-
tes presentades pel Grup Municipal de CiU siguin
canviades d’ordre i tractades al final.

Tots els regidors i regidores assistents ho ac-
cepten.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. Sector de Prevenció i Seguretat

Del gerent municipal, de data 19 de setembre de
2003, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de manteniment, re-
paració i modificació d’equips i sistemes de regulació,
control i informació del trànsit a les rondes de Dalt i
del Litoral, per als exercicis 2004-2005, i per un im-
port de 2.750.734,72 euros.

2. Districte de l’Eixample

De la regidora del Districte de l’Eixample, de data 1
d’octubre de 2002, que imposa a Vivangelo, SL una
sanció de tancament provisional de l’activitat del local
ubicat al carrer de Balmes, núm. 88, per un període
d’un mes i una multa de 6.010 euros, per la comissió
d’una infracció administrativa.

3. Districte de l’Eixample

De la regidora del Districte de l’Eixample, de data
18 de novembre de 2002, que imposa a Vivangelo,
SL una sanció de tancament provisional de l’activitat
del local ubicat al carrer de Balmes, núm. 88, per un
període de tres mesos i una multa de 12.020 euros,
per la comissió d’una infracció administrativa.

4. Districte de l’Eixample

De la regidora del Districte de l’Eixample, de data 7
de maig de 2003, que imposa a la societat Bar Lido,
SCP una sanció de tancament provisional de l’establi-
ment ubicat a la Gran Via de les Corts Catalanes,
núm. 560, per un període d’un mes i una multa de
6.010,12 euros, per la comissió d’una infracció admi-
nistrativa.

5. Districte de l’Eixample

De la regidora del Districte de l’Eixample, de data
11 de juny de 2003, que imposa al senyor Francisco
Granados Muñoz una sanció de tancament provisio-
nal de l’activitat del local ubicat al passatge Lluís
Pellicer, núm. 10, per un període d’un mes i una mul-
ta de 6.010,12 euros, per la comissió d’una infracció
administrativa.

6. Districte de l’Eixample

De la regidora del Districte de l’Eixample, de data
11 de juny de 2003, que imposa a la senyora Carmen
Palomares Dorado una sanció de tancament del local
ubicat a l’avinguda Mistral, núm. 44 per un període de
dos mesos i dues multes de 6.010,12 euros, per la
comissió de dues infraccions administratives.

7. Districte de l’Eixample

De la regidora del Districte de l’Eixample, de data
22 de juliol de 2003, que imposa a la societat Pases,
SA una sanció de tancament provisional de l’activitat
del local ubicat al carrer Roger de Llúria, núm. 40 per
un període d’un mes i una multa de 6.010,12 euros,
per la comissió d’una infracció administrativa.

b) Mesures de govern
c) Informes
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III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions

Al Plenari del Consell Municipal:
1. Ratificar el decret de l’Alcaldia que atorga a les

persones i entitats alienes al Cos de la Guàrdia Urba-
na, que figuren en la relació adjunta, la Medalla d’Ho-
nor al Mèrit en la categoria d’Argent, a títol honorífic,
segons preveu la disposició addicional del Reglament
d’Honors i Recompenses dels membres de la Policia
Municipal i del Servei de Prevenció d’Incendis i Sal-
vaments en reconeixement a les seves actuacions de
dedicació i col·laboració envers la Guàrdia Urbana
d’aquest municipi.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

2. Ratificar el decret de l’Alcaldia que atorga la Me-
dalla d’Honor al Mèrit als membres de la Guàrdia Ur-
bana que figuren en les relacions adjuntes; per raó de
la seva antiguitat ininterrompuda (35 anys en la cate-
goria d’argent o 25 anys en la categoria de bronze)
en la prestació de serveis sense cap nota desfavora-
ble en els seus expedients personals; produint la ca-
tegoria d’argent els beneficis que s’estableixen a
l’apartat 1 de l’article 5è del Reglament d’Honors i
Recompenses dels membres de la Guàrdia Urbana.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

3. Ratificar el decret de l’Alcaldia que atorga la Me-
dalla d’Honor al Mèrit als membres de la Guàrdia Ur-
bana que figuren en les relacions adjuntes, en la seva
categoria d’argent i bronze, per la realització d’actes
per sobre dels seus deures professionals, produint la
categoria d’argent els beneficis que s’estableixen a
l’apartat 1 de l’article 5è del Reglament d’Honors i
Recompenses dels membres de la Guàrdia Urbana.

Es dictamina amb el posicionament favorable de
tots els Grups.

b) Propostes d’acord

IV) Part decisòria

a) Propostes d’acord
b) Proposicions

Del Grup Municipal CIU:
4. Que en compliment de la sentència del Tribunal

Constitucional de 16 de juny de 2003, l’Ajuntament
adopti les mesures necessàries perquè es reconegui
als caporals del Servei d’Extinció d’Incendis i
Salvament, senyors F. Álvarez i M. García, la
categoria de sergents.

La Sra. Oranich explica que el seu Grup demana,
amb aquesta proposició, el compliment de la sentèn-
cia del Tribunal Constitucional de 16 de juny de 2003
i que, per tant, l’Ajuntament adopti les mesures ne-
cessàries perquè es reconegui als caporals del Ser-
vei d’Extinció d’Incendis i Salvament, senyors F.
Álvarez i M. García, la categoria de sergents. Segui-
dament, comenta que aquesta sentència declara que
es va vulnerar el dret sindical i a la crítica a les dos
persones esmentades i que, per tant, se’ls va exclou-
re incorrectament d’un procés de promoció professio-

nal. Com sia que les mesures preses fins ara per
l’Ajuntament són considerades insuficients a judici del
Grup Municipal de Convergència i Unió, presenten
avui aquesta proposició.

El Sr. Hereu afirma que el Tribunal Constitucional
no aprecia en cap moment que, per part de l’Ajunta-
ment, s’hagi vulnerat el dret de llibertat sindical, i diu
que el que sí va fer va ser anul·lar una sentència del
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya en la qual
es desestimava la petició dels dos membres esmen-
tats del Cos de Bombers de l’Ajuntament de Barcelo-
na. En aquest mateix sentit, la sentència referida no
anul·la el decret d’Alcaldia pel qual es nomenaven els
nous sergents, motiu pel qual cal ressaltar que, en
cap cas, l’Ajuntament hagi tingut una actuació contrà-
ria a la llibertat sindical. I, finalment, el que sí fa la
sentència tants cops esmentada és demanar a l’Ajun-
tament que articuli els mecanismes que donin la pos-
sibilitat a aquests bombers a fi de poder accedir al
càrrec de sergent, tot llegint en castellà la part de la
sentència que estableix aquesta circumstància. Per
tant, reitera que el dret que tenen les dues persones
afectades és accedir a un concurs de promoció -en
les degudes condicions- per tal de poder assolir a la
categoria de sergent. No obstant això, el mateix Tri-
bunal Constitucional s’absté d’establir quins han de
ser aquells “mecanismes” per restablir el dret vulne-
rat, la concreció dels quals són indubtablement com-
petència de l’Ajuntament de Barcelona. Seguidament,
informa que l’Ajuntament va reaccionar, el juny d’en-
guany, i en un primer moment va establir que l’Ajun-
tament incrementés en dues places la previsió de
promoció interna prevista per enguany en la categoria
de sergent. També informa que, en aquestes dues úl-
times setmanes, l’Ajuntament ha decidit –cosa que ha
comunicat als afectats- no barrejar una promoció que
ja estava en marxa i ha volgut singularitzar en un
nova convocatòria de promoció interna a través d’un
concurs de dues places per tal d’assolir el grau de
sergent, que properament s’establiran. A més, també
s’ha decidit introduir mesures complementàries i
flexibilitzadores més favorables a aquesta caporals.
Davant d’aquesta notificació les dues persones inte-
ressades han decidit prendre una posició que és ab-
solutament legítima, però que l’Ajuntament no com-
parteix. En conclusió, l’Ajuntament considera que
proveint i organitzant aquest concurs en les condici-
ons esmentades s’acompleix perfectament allò que
estableix el Tribunal Constitucional i que, fins i tot, es
va més enllà. En conseqüència, expressa el seu vot
en contra per tal de procedir a la petició que s’inclou a
la proposició presentada.

La Sra. Oranich admet que la solució és certament
difícil, ja que quan s’han fet les coses tan malament
des del principi, és difícil arreglar-ho ara, al final.
També fa veure que el Tribunal Constitucional reco-
neix efectivament el dret fonamental a la llibertat sin-
dical i, per tant, és més que evident que està dient
que l’Ajuntament va vulnerar un dret constitucional de
dos afiliats a Comissions Obreres. Igualment, recorda
que aquesta sentència és fruit d’un recurs acceptat
d’emparament per violació de drets fonamentals, mo-
tiu que emfatitza, encara més, la violació de drets
constitucionals abans esmentada. També posa de
manifest que es tracta d’una sentència relativa a un
concurs convocat i resolt fa 9 anys, la qual cosa re-
presenta que anul·lar el decret d’Alcaldia que ha de-
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fensat el Sr. Hereu hagués estat certament complicat
pels drets consolidats que ha representat per a les al-
tres persones beneficiades, la qual cosa no evita po-
der dir de manera indubtable que l’esperit de la sen-
tència és clarament contrari a la posició defensada
per l’Ajuntament.

El Sr. Basso diu que, per tal que el seu Grup es
pugui posicionar, voldrien saber abans com s’ha fet i
solucionat aquest procés amb anterioritat i que ha
provocat arribar a la situació que avui tenim, així com
també quina és exactament la posició actual de les
dues persones afectades respecte a la solució que
proposa l’Ajuntament.

El Sr. Hereu expressa molt breument els termes
abans comentats, que es donen per reproduïts, motiu
pel qual creu que és pública i notòria la posició de les
dues persones afectades.

El Sr. Basso pregunta si no hi ha cap possibilitat
d’arribar a un acord.

El Sr. Hereu demana el posicionament del Grup
Municipal del Partit Popular, tot reiterant la seva con-
vicció respecte a què han complert sobradament allò
que ha sentenciat el Tribunal Constitucional.

La Sra. Oranich demana la confirmació expressa
que tots els Grups Municipals que integren l’equip de
Govern voten contràriament a la proposició que ella
ha presentat.

El Sr. Hereu expressa el vot contrari del PSC, el Sr.
Martínez expressa el vot contrari d’ERC, la Sra.
Blasco expressa el vot contrari del ICV-EU i A, la Sra.
Oranich expressa el vot favorable de CIU i el Sr.
Basso expressa el vot favorable del PP. Es rebutja.

Del Grup Municipal PP:
5. Expressar el rebuig a la proposta de la Generali-

tat d’enllaçar les línies de tramvia del Baix Llobregat i
del Besòs, a través de l’avinguda Diagonal, mitjan-
çant una línia de tramvia en superfície i de reduir els
actuals carrils de l’avinguda Diagonal.

El Sr. Villagrasa fa referència a unes recents decla-
racions del conseller d’Obres Públiques i Política ter-
ritorial de la Generalitat de Catalunya, Sr. Felip Puig,
segons les quals es pretenia proposar l’enllaç entre
les línies de tramvia del Baix Llobregat i del Besòs a
través de l’avinguda Diagonal, mitjançant una línia de
tramvia en superfície i de reduir els actuals carrils de
l’avinguda Diagonal. Com sia que el seu Grup no tro-
ba gens adequada aquesta proposta, pels greus per-
judicis que podria arribar a causar, proposen que
l’Ajuntament expressi el seu rebuig a les esmentades
declaracions.

El Sr. Hereu explica en primer lloc que l’equip de
govern no comparteix la posició del Partit Popular,
que qualifica de coherent i permanent, segons la qual
l’esmentat partit sempre ha estat en contra del tram-
via com a mitjà de transport públic, tant a la part del
Besòs com a la del Baix Llobregat, tot reiterant la
seva opinió segons la qual el tramvia és un mitjà idoni
per a entorns urbans, la qual cosa no és obstacle per
reconèixer que els Serveis de Vialitat de l’Ajuntament
sempre han expressat els seus dubtes sobre que el
tramvia hagi de circular “en superfície”. En conse-
qüència, i atès que el tema de fons de les declaraci-
ons esmentades és un element que es troba actual-
ment en fase d’estudi i sobre la qual hi ha diferents
propostes, explica que l’equip de govern votarà en
contra d’aquesta proposició. Finalment, recorda que
fa dos o tres dies l’Ajuntament de Barcelona ha ex-

pressat públicament, un cop més, la tesi segons la
qual per la Diagonal hauria de passar transport col·-
lectiu i transport públic soterrat, tot recordant diversos
aspectes -relacionats amb la mobilitat- pel que fa al
gran intercanviador que es preveu construir a l’actual
plaça de les Glòries.

El Sr. Villagrasa observa que en altres grans ciu-
tats com Londres o París el tramvia circula per la pe-
rifèria de la ciutat, la qual cosa referma que si es fes
passar un tramvia pel carrer Aragó o pel carrer Bal-
mes seria certament un element que entorpiria la fluï-
desa de la circulació dels vehicles que circulen per
aquests carrers. Per això, diu que li sorprèn que es
digui que s’està a favor del raonament exposat i que,
al mateix temps, es voti en contra.

El Sr. Hereu insisteix en el seu posicionament ja
expressat en el sentit que aquesta és una qüestió
que s’està estudiant en el si del corresponent projecte
i que, per tant, no té sentit pronunciar-se en contra
d’una alternativa que ni tan sols se sap quina serà fi-
nalment, tot reiterant quina és la posició de l’Ajunta-
ment en aquest sentit i a l’espera de saber quina serà
la solució final.

El Sr. Martínez demana la paraula per tal de fer
una exposició del vot del seu Grup, i diu que, amb
caràcter previ a la definició final de traçat del tramvia,
ERC considera que cal veure quina és realment l’ac-
ceptació ciutadana d’aquest mitjà, ja que fer-ho d’una
altra manera significa fer un gran debat sobre
infraestructures sense saber si la gent s’adapta al seu
ús. Finalment, fa una sèrie de reflexions sobre les
remodelacions urbanístiques que significaria el traçat
comentat a l’enunciat de la proposició, així com tam-
bé afirma que, si es fa una comparació amb Londres
respecte el caràcter perifèric del seu tramvia, també
s’esmentin altres accions acordades per tal de res-
tringir l’ús de la ciutat als vehicles privats.

El Sr. Villagrasa insisteix que tothom sap que els
tramvies són una bona solució per a la mobilitat si es
posen en circulació per les perifèries de les ciutats i
no pel seus respectius centres, com sí fan París i
Londres.

La Sra. Oranich expressa el vot contrari del seu
Grup ja que, com s’ha dit, aquesta és una qüestió
que es troba en fase d’anàlisi i estudi i que, per tant,
és molt prematur pronunciar-se en contra de cap pos-
sibilitat.

El Sr. Hereu expressa el vot contrari del PSC, el Sr.
Martínez expressa el vot contrari d’ERC, la Sra.
Blasco expressa el vot contrari del ICV-EU i A, la Sra.
Oranich expressa el vot contrari de CIU i el Sr.
Villagrasa expressa el vot favorable del PP. Es re-
butja.

c) Mocions

V) Part de control

a) Precs

Del Grup Municipal PP:
6. Instar a l’Autoritat del Transport Metropolità per-

què, la posada en marxa del Tramvia del Baix
Llobregat no suposi una reducció de les línies d’auto-
bús existents, ni un retall en el recorregut o freqüèn-
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cia de pas, per a configurar el TramBaix com a reforç
del transport col·lectiu entre Barcelona i el Baix
Llobregat.

El Sr. Villagrasa diu que, atès que, segons ha in-
format algun mitjà de comunicació, l’ATM té prevista
la supressió de tres línies d’autobusos que connec-
ten Barcelona amb el Baix Llobregat, el seu Grup vol
instar l’Autoritat del Transport Metropolità perquè la
posada en marxa del Tramvia del Baix Llobregat no
suposi una reducció de les línies d’autobús exis-
tents, ni tampoc un retall en el recorregut o freqüèn-
cia de pas, per a configurar el TramBaix com a re-
forç del transport col·lectiu entre Barcelona i el Baix
Llobregat.

El Sr. Hereu afirma que l’Ajuntament treballarà en
diàleg permanent amb l’ETM i conjuntament amb
l’ATM per tal que la reordenació que finalment s’acor-
di en relació al tema comentat representi una millora
del servei i un increment de l’oferta del transport pú-
blic. També informa que, en aquests moments, s’està
analitzant la situació descrita en la defensa del prec, i
diu que s’intentarà aplicar certs principis, per exem-
ple, que no es produeixi en cap cas un doble trans-
bordament a usuaris que avui fan un sol trajecte i que
no suposi un empitjorament de la qualitat del servei
de la línia remodelada. Per tant, en aquestes condici-
ons de mantenir els paràmetres comentats, diu que
es recolliria l’esperit d’aquest prec, la qual cosa no vol
dir que potser en algun cas d’alguna línia que sí té un
trajecte comú amb altres es pugui desdoblar per tal
de donar un nou servei a d’altres zones que es troben
més desateses.

Es dóna per tractat.

b) Preguntes

El Sr. Hereu informa als assistents que, d’acord
amb el que s’ha pactat inicialment, a continuació es
procedeix a tractar en primer lloc la pregunta formula-
da pel Partit Popular, modificant així l’ordre de tracta-
ment en el qual consten les preguntes incloses dins
de l’ordre del dia de la sessió d’avui.

La Sra. Oranich s’absenta uns breus moments de
la sala per tal de saber si el regidor del seu Grup, res-
ponsable de la presentació de les dues preguntes
que avui han formulat, pot finalment incorporar-se a
aquesta Comissió de Seguretat per tal de poder fer la
seva defensa.

Del Grup Municipal PP:
9. ¿Quines actuacions a dut a terme l’Ajuntament

de Barcelona per tal de garantir el civisme i el compli-
ment de la legalitat davant els actes convocats pel
moviment okupa?

El Sr. Villagrasa fa la presentació de la pregunta
reproduint els seus termes.

El Sr. Hereu diu que, per tal de garantir el civisme i
el compliment de la legalitat, l’Ajuntament de Barcelo-
na ha fet tot allò que li pertocava i, fins i tot, ha fet
quelcom més del que li tocava. A tall d’exemple, ex-
plica que, pel que fa a manifestacions, i segons la llei
orgànica que regula aquest dret, el seu control cor-
respon al Cos Nacional de Policia, i que les policies
locals tenen només la funció de col·laborar quan si-
guin requerides. En aquest sentit, recorda que en
aquest escenari no es van produir en les manifestaci-
ons del 4 d’octubre passat, ja que qui va actuar en el

control i repressió dels aldarulls que es varen produir
va ser la Guàrdia Urbana de Barcelona, fent tres de-
tencions en el carrer Nou de la Rambla. No obstant
això, el que sí pertoca a la Guàrdia Urbana és la re-
gulació del trànsit, per tal que la manifestació de torn
minimitzi l’impacte en la circulació de vehicles a la
ciutat, i això és el que s’ha fet en totes i cadascuna de
les manifestacions que durant aquesta última quinze-
na s’han produït. També recorda que la vigilància del
patrimoni municipal és una activitat més de la Guàr-
dia Urbana, i així també es va fer, posant com a
exemple el cas de més de vint pisos al Turó de la
Peira (carrer Sant Iscle), pisos propietat de Regesa i
de l’Ajuntament que es troben en procés d’expropia-
ció i que la nit del 22 de setembre va provocar una in-
tervenció de desallotjament de la Guàrdia Urbana,
molt semblant a la que hagi pogut fer el Cos de Mos-
sos d’Esquadra aquests últims dies respecte al patri-
moni de la Generalitat de Catalunya. Per tant, afirma
que s’han fet totes aquestes intervencions amb el
respecte màxim a la legalitat vigent i en exercici de
les competències que té assignada la Guàrdia Urba-
na de la nostra ciutat.

El Sr. Martínez intervé per informar que, a més del
que ja s’ha dit, aquest últim dissabte una brigada de
neteja i manteniment anava just al darrera de la mani-
festació que s’ha comentat per si de cas alguna pinta-
da o algun altre tipus d’acció requeria alguna actuació
de reparació de l’espai públic (com ara una pintada o
fins i tot alguna destrossa) per tal que es pogués fer
amb la màxima celeritat i immediatesa. Dit això, infor-
ma que la intervenció d’aquesta brigada finalment va
pràcticament innecessària.

El Sr. Villagrasa comenta que té la sensació que,
en algunes ocasions, col·lectius com el que s’ha co-
mentat gaudeix d’una certa permisivitat per part de
l’Ajuntament, i posa alguns exemples d’esdeveni-
ments al carrer Banyoles o al carrer Congost.

El Sr. Martínez pregunta si el Sr. Villagrasa és
conscient del procés judicial que cal seguir en situaci-
ons de cases particulars ocupades per terceres per-
sones, i també afirma que exigir que l’Ajuntament en-
tri en una casa de propietat particular ocupada
irregularment és demanar que l’autoritat municipal ig-
nori la llei i la seva aplicació pels tribunals. Finalment,
reconeix que hi ha hagut algunes activitats molestes
per als veïns que es desenvolupen en alguns immo-
bles de la vila de Gràcia, com també reconeix que
s’està en converses amb aquests col·lectius perquè
no molestin i que, quan aquestes persones ocupen la
via pública, s’intenta actuar amb la màxima d’evitar
incidents que generin més problemes encara per a la
resta de ciutadans.

El Sr. Villagrasa es pregunta que, si és cert que la
Guàrdia Urbana no pot entrar en les condicions expli-
cades pel Sr. Martínez, com es pot aleshores garantir
el dret de la resta de veïns al descans i a no ser mo-
lestats en les seves llars. I també insisteix en què,
determinats concerts que es realitzen en alguns lo-
cals, siguin bars o no, haurien de requerir la llicència
prèvia corresponent.

El Sr. Martínez diu que aquests exemples que ha
comentat amb anterioritat no tenen cap tipus de lli-
cència perquè la seva situació en els immobles que
ocupen és irregular i, per tant, fins que no es disposa
de les corresponents autoritzacions judicials, no es
pot entrar.
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En aquests moments s’incorpora el Sr. Ciurana a la
sessió d’aquesta Comissió.

El Sr. Hereu diu que el motiu de presentar aquesta
pregunta era saber quines eren les actuacions que ha
fet l’Ajuntament en les manifestacions esmentades i
que la pregunta ha quedat a bastament contestada,
tot reiterant que s’ha actuat en el lloc i en la forma
que la legalitat i les competències atorguen i
permeten actuar als serveis municipals, rebutjant
qualsevol afirmació o comentari que hagi pogut fer el
representat del Partit Popular en el sentit que
l’Ajuntament de Barcelona –en general- o la Guàrdia
Urbana –en particular- pugui haver mostrat cap
permesivitat en l’ocupació d’immobles per part de
l’anomenat “moviment okupa”.

La Sra. Mejías intervé per tal de recordar que,
quan hi ha hagut un problema ciutadà greu relacionat
amb l’ocupació d’immobles de propietat privada a la
ciutat de Barcelona, els acords i convenis signats
amb la Delegació del Govern s’han dut a terme fil per
randa, i que cada cop que se li ha demanat a
l’esmentada Delegació un increment de les dotacions
policials quan hi ha hagut algun problema, ho ha fet. I
afegeix que el problema és que Barcelona s’ha
convertit en un referent “okupa” precisament per la
permisivitat a que abans han fet referència, motiu pel
qual demana que aquestes ocupacions s’evitin d’una
manera definitiva. També diu que no es pot acceptar
que el Sr. Martínez afirmi que l’Ajuntament no pot ac-
tuar, ja que el poder municipal ha d’actuar per tal de
preservar els drets dels ciutadans que tenen dret al
descans i a la normal convivència en el seus
respectius barris.

El Sr. Hereu es reafirma en que, en alguns temes
en els quals la Delegació del Govern -i per extensió
l’Administració de l’Estat- és la competent, hi ha
certament una manca d’iniciativa i una manca de
mitjans i de dotacions policials suficients per tal fer
efectius segons quins desallotjaments. Motiu pel qual
reitera, un cop més, la no acceptació de l’acusació de
passivitat per part de la Guàrdia Urbana ni de cap
altra instància de l’Ajuntament de Barcelona.

Es dóna per tractada.
Del Grup Municipal CIU:
7. ¿Com explica el govern municipal les

declaracions de l’alcalde on manifestava que utilitzar
el transport de superfície implica arribar tard als
llocs?

El Sr. Ciurana lamenta molt que, en aquests preci-
sos moments, s’estiguin celebrant dues Comissions
de Plenari al mateix temps, i recorda que ell és
membre d’aquesta Comissió de Seguretat però
també de la de Presidència, i per això afirma que és
una falta de respecte cap als Grups Municipals de
l’oposició i cap als professionals de la premsa i
mitjans de comunicació –i, per extensió, a la
ciutadania sencera- que s’hagi produït aquesta
circumstància, motius pels quals denuncia que és el
primer cop que aquest solapament es produeix i
demana que l’equip de Govern s’organitzi de millor
manera i que s’impedeixi en un futur que es
repeteixin situacions com l’actual.

El Sr. Hereu diu que s’ha iniciat aquesta Comissió
amb un quart d’hora de retard i que, preveient que la
Comissió de Presidència s’allargarà en molt, s’ha
procedit a consultar amb Secretaria General que ha
dictaminat que no hi ha cap raó que impedeixi l’inici

d’aquesta Comissió ni tampoc cap raó que obligui a
esperar que finalitzi la de Presidència.

El Sr. Ciurana reitera què hi ha un problema
d’organització greu de l’equip de Govern, i per això li
demana al Sr. Hereu que parli amb el Sr. Cuervo i
que coordinin les seves respectives comissions per
tal d’evitar situacions insòlites com la d’avui.
Seguidament, realitza la defensa de la pregunta pre-
sentada, relativa a la celebració del “Dia sense
cotxes” i a unes manifestacions del Sr. Alcalde
segons les quals ell no va agafar el transport públic
perquè hauria arribat tard a una entrevista que li feien
en una cadena de ràdio. Tenint en compte la
perplexitat que varen crear aquestes manifestacions
en el conjunt de la ciutadania i vist el fracàs evident
d’aquesta celebració, pregunta com explica el govern
municipal les declaracions de l’alcalde on manifes-
tava que utilitzar el transport de superfície implica
arribar tard als llocs i quin exemple es pot donar a la
ciutadania amb aquest tipus de declaracions.

El Sr. Hereu recorda que el dia sense cotxes és
una iniciativa europea i que l’Ajuntament de Barcelo-
na s’hi va adherir activament des d’un principi. També
recorda que hi ha dos objectius clars que són, en pri-
mer lloc, l’anomenat “efecte visual”, és a dir, que es
pugui visualitzar en algunes parts de la ciutat, a tra-
vés del tall de la circulació del cotxe privat, que és
possible reduir l’ús del vehicle privat a la ciutat en un
dia laborable i, segon, veure quin és el grau de
reducció de l’ús d’aquests vehicles privats. En aquest
sentit, afirma que, sense l’acord unànime de totes les
institucions i administracions, és difícil aconseguir-ho.
No obstant això, diu que el primer dels objectius ha
estat aconseguit amb èxit i que, en relació al descens
del transport privat, cal tenir present que el 45% del
vehicles que circulen per Barcelona provenen de fora
de la ciutat, cosa que requereix, al seu parer, una
campanya nacional a escala de tot Catalunya que si-
gui liderada pel Govern català el qual destaca, en
aquest cas concret del “Dia sense cotxes” perquè no
fa res absolutament ni va invertir ni un euro en la
seva divulgació. Finalment i pel que fa a les
declaracions del Sr. Alcalde, informa que tenia una
afectació de ronyó i que no es trobava gens bé, i que
malgrat això va decidir fer l’esforç d’assistir a
l’entrevista que feia temps que estava concertada.
Per tot això, diu que adjudicar a l’alcalde de Barcelo-
na una frase potser desafortunada dita en uns
moments de feblesa pels motius de salut abans
esmentats no té res a veure amb què és sens dubte
un alcalde que ha apostat decididament i des de fa
molts anys pel transport públic i que ha pressionat,
quan ha calgut, tots els àmbits i institucions per tal de
promoure l’ús i extensió del transport col·lectiu, motiu
pel qual diu que el Sr. Alcalde és, sens dubte, un
autèntic líder en l’extensió i ús del transport públic en
tota l’àrea metropolitana.

El Sr. Ciurana diu que el Sr. Hereu ha contestat la
seva pregunta fent esment en primer lloc del balanç
del “Dia sense cotxes”, i es referma en què aquesta
celebració ha estat un autèntic fracàs. Seguidament,
afirma que de les paraules del Sr. Hereu es desprèn
que unes “declaracions desafortunades”, tal i com les
ha qualificat el president de la comissió, són “culpa”
del Govern de la Generalitat, motiu pel qual demana
que cadascú assumeixi les seves responsabilitats, i
recorda que l’afectació de ronyó que ha estat explica-
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da, que lamenta, i de la qual desitja que ja s’hagi re-
cuperat, no va ser cap impediment per anar desprès
–el mateix dia- a fer campanya porta a porta amb el
Sr. Maragall. Pel que fa a la qualificació del Sr. Alcal-
de com a “líder en l’extensió i ús del transport públic
en tota l’àrea metropolitana” pregunta al Sr. Hereu si
realment s’ho creu, ja que recorda, a tall d’exemple,
que han tardat tretze anys en integrar el bitllet del
metro i de l’autobús en unes companyies que eren
cent per cent municipals. Finalment, considera que
l’alcalde de Barcelona hagués hagut de mostrar un
esforç de pedagogia molt superior i donar molt més
exemple en una jornada com el “Dia sense cotxes”, ja
que, al seu parer, tots els recursos i diners emprats
en aquesta jornada varen quedar en no res per unes
declaracions com les que va fer. Per acabar, demana
si la contestació a la propera pregunta que el seu
Grup ha formulat li pot fer arribar per escrit a la Sra.
Magda Oranich, ja que ha de tornar a marxar
d’aquesta Comissió per assistir al Consell convocat
per BTV.

El Sr. Hereu insisteix en què és una equivocació
confondre un fet molt puntual amb un element subs-
tancial i, per tant, es referma en el lideratge de l’alcal-
de i de l’Ajuntament de Barcelona en la promoció, en-
fortiment i implantació de l’ús del transport públic en
la ciutat i la seva àrea metropolitana, tot recordant
que la qualitat del transport públic de la ciutat és quel-
com molt apreciat pel conjunt de la ciutadania segons
demostren totes les enquestes.

El Sr. Ciurana insisteix també que durant tretze
anys l’Ajuntament de Barcelona ha estat incapaç,
sota el lideratge del Sr. Maragall i del Sr. Clos, d’inte-
grar dues companyies cent per cent públiques, primer
municipals i desprès de l’EMT, i que la Generalitat de
Catalunya, en un any i mig, i dins del Consorci de
l’ATM, del qual té el 51 per 100, ha integrat quaranta-
tres companyies públiques, privades i de tot tipus.
Seguidament, diu que el Sr. Hereu ha dit que no es
pot compensar amb una foto la política que no es fa

la resta de l’any, suposadament referint-se al presi-
dent Pujol o al conseller en cap, i pregunta, en aquest
sentit, qui pren les decisions d’ampliar l’actual xarxa
de metro i de fer la línia 9, fent el comentari que no és
precisament el Sr. Clos qui ha liderat aquest procés i
afirmant que qui està fent més pel transport metropo-
lità és claríssimament el Govern de la Generalitat de
Catalunya.

El Sr. Hereu diu que cal tenir present i recordar que
algú que puja un sol dia al metro és el mateix que va
desprogramar, fa més de quinze anys, altres línies de
metro, motiu pel qual reitera un cop més el paper de
lideratge del Sr. Alcalde en el tema del transport pú-
blic i en l’afirmació que el model territorial de l’Ajunta-
ment de Barcelona no ha estat mai correspost pel
model de mobilitat territorial que ha dissenyat, de ma-
nera errònia al seu parer, el Govern de la Generalitat
de Catalunya.

El Sr. Ciurana es presta a parlar del model territori-
al quan el president vulgui i així tots plegats sabran
per què Barcelona ha expulsat molts ciutadans i per
què Barcelona ha expulsat tot el sector industrial, ja
que no es pot parlar, al seu parer, de les responsabili-
tats en mobilitat sense parlar de les responsabilitats
que es tenen de sòl industrial, per posar només un
exemple.

El Sr. Hereu diu que no hi tindrà inconvenient.
Es dóna per tractada.
8. Diferents qüestions relacionades amb el servei

de grua municipal i amb el servei d’aparcament de
superfície (AREA).

S’acorda que serà contestada per escrit i es dóna
per tractada.

c) Declaracions de Grup

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presi-
dència aixeca la sessió a les tretze hores i quinze mi-
nuts.

Acords

Acords de les sessions celebrades els dies 18 i 19
de novembre de 2003

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, HISENDA I
COORDINACIÓ TERRITORIAL

Sessió de 19 de novembre de 2003

1. 1r. Aprovar inicialment els Pressupostos Gene-
rals de l’Ajuntament de Barcelona per a l’any 2004 i
les seves Bases d’execució, en els que es troben in-

tegrats: a) Els de la mateixa Entitat; b) Els Pressu-
postos dels organismes autònoms municipals de ca-
ràcter administratiu: 1. Fundació Mies van de Rohe.
2. Institut Municipal de Persones amb Disminució. 3.
Institut Municipal d’Educació. 4. Institut Municipal
d’Informàtica. 5. Institut Municipal d’Hisenda. 6. Insti-
tut Municipal d’Urbanisme; c) Els Pressupostos i les
previsions d’ingressos i despeses dels organismes
autònoms municipals de caràcter comercial, industri-
al, financer o anàleg: 1. Institut Municipal de Parcs i
Jardins. 2. Institut Municipal de Mercats de Barcelo-
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na. 3. Institut Municipal de Paisatge Urbà i Qualitat de
Vida. 4. Patronat Municipal de l’Habitatge; d) Els Es-
tats de previsions d’ingressos i despeses de l’entitat
de dret públic subjecte a dret privat: 1. Institut de Cul-
tura de Barcelona; e) Els Estats de previsions d’in-
gressos i despeses de les societats mercantils se-
güents: 1. Informació i Comunicació de Barcelona,
SA. 2. Barcelona Activa, SA. 3. ProNoubarris, SA. 4.
Infrastructures del Llevant de Barcelona, SA. 5. Bar-
celona Gestió Urbanística, SA. 6. 22 Arroba BCN,
SA. 7. Barcelona de Serveis Municipals, SA. 2n. Sot-
metre aquest acord a exposició pública durant el ter-
mini de quinze dies, d’acord amb l’article 150.1 de la
Llei reguladora de les hisendes locals.

COMISSIÓ D’URBANISME, INFRAESTRUCTURES
I HABITATGE

Sessió de 19 de novembre de 2003

1. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifica-
ció del Pla General Metropolità per a la regulació del
desenvolupament dels sòls d’equipament en la zona
d’influència del Parc de Collserola, d’iniciativa munici-
pal; exposar-la al públic pel termini d’un mes; prorro-
gar, de conformitat amb l’article 72 de la Llei d’urba-
nisme, la suspensió de la tramitació dels instruments
de planejament, dels projectes de gestió urbanística i
d’urbanització complementaris i de l’atorgament de lli-
cències de parcel·lació de terrenys, d’edificació, de
reforma, de rehabilitació de construccions, d’instal·la-
ció o ampliació d’activitats o usos i d’altres autoritza-
cions municipals connexes establertes per la legisla-
ció sectorial, amb excepció d’aquells que no s’oposin
o contradiguin la present Modificació de Pla General,
suspensió que fou acordada per la Comissió
d’Infraestructures i Urbanisme en sessió celebrada el
12 de desembre de 2002 (Modificació Planejament
Estudi Estratègic Vessant Barceloní del Parc de
Collserola), fins al dia 17 de desembre de 2004, en
els àmbits assenyalats en el plànol de suspensió nú-
mero 1, que figura a l’expedient, elaborat de confor-
mitat amb el punt 2 de l’article 70 de l’esmentada Llei;
suspendre, de conformitat amb l’article 70.1 del ma-
teix text legal, la tramitació dels instruments de plane-
jament, dels projectes de gestió urbanística i d’urba-
nització complementaris i l’atorgament de llicències
de parcel·lació de terrenys, d’edificació, de reforma,
de rehabilitació de construccions, d’instal·lació o am-
pliació d’activitats o usos i d’altres autoritzacions mu-
nicipals connexes establertes per la legislació sectori-
al, amb excepció d’aquells que no s’oposin o
contradiguin a la present Modificació de Pla General,
pel termini d’un any, que començarà a comptar a par-
tir de la publicació al Butlletí Oficial de la Província de

Barcelona del present acord, en els àmbits delimitats
i grafiats en el plànol número 2, que figura a l’expedi-
ent; tot això d’acord amb les determinacions de l’in-
forme del Departament de Planejament de Transfor-
mació de 29 d’octubre de 2003, que consta a
l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorpora a
aquest acord; i publicar el present acord en el Butlletí
Oficial de la Província de Barcelona.

2. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifica-
ció del Pla General Metropolità per a la definició de la
subzona 22AL a l’entorn de Mercabarna, promoguda
per Mercabarna i Ajuntament de Barcelona; i expo-
sar-la al públic pel termini d’un mes.

COMISSIÓ DE SOSTENIBILITAT, SERVEIS
URBANS I MEDI AMBIENT

Sessió de 18 de novembre de 2003

1. El Consell Plenari de desembre de 2001 va
aprovar una Mesura de Govern de creació del progra-
ma Oficina Verda per ambientalitzar els serveis muni-
cipals i d’introducció progressiva de criteris ambien-
tals en els plecs de condicions que actualment es duu
a terme. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Ur-
bans i Medi Ambient acorda impulsar la seva genera-
lització i insta a la revisió, dintre de l’any 2004, dels
plecs de condicions tipus per a l’adquisició de béns i
la contractació de serveis per tal d’incloure-hi parà-
metres de qualitat ambiental, producció neta i mini-
mització de residus.

Correcció d'errada

En la Gaseta Municipal núm. 30, de data 10 de no-
vembre de 2003, es publiquen els acords de la Co-
missió d'Urbanisme, Infraestructures i Habitatge
adoptats en sessió de 8 d'octubre de 2003.

Tal com es recull a l'acta de la sessió, l'acord núm.
1 es va aprovar amb el redactat següent:

"1. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifica-
ció del Pla General Metropolità per a la creació de
noves dotacions d’habitatges per a joves als carrers
de la Química, 18LU, de la Mare de Déu de Port,
núm. 179, del Bronze, núm. 5, de Teodor Llorente 8B,
de Can Travi 30B, La Selva, núm. 57, a la Via
Favència, núm. 348, Ferran Junoy, núm. 56, Camí
antic de València, núm. 96, i de Pujades, núm. 292,
del municipi de Barcelona, i per a la determinació
dels emplaçaments on aquesta dotació es compatible
amb habitatges tutelats per a gent gran i d’altres equi-
paments, d’iniciativa municipal i exposar-la al públic
pel termini d’un mes."
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BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA
CONVOCATÒRIA DE 2 CONCURSOS PER A LA
PROVISIÓ DE 3 LLOCS DE TREBALL
(Aprovades per decret de l’Alcaldia de data 18
de desembre de 2003)

BASES GENERALS

De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel
Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es convo-
quen per a la seva provisió pel personal de plantilla
d’aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a
l’annex, d’acord amb les condicions específiques que
s’indiquen en aquest mateix annex per a cadascun
d’ells i amb els requisits comuns que es fixen a conti-
nuació:

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

A part dels requisits addicionals de cada concurs,
per a optar a qualsevol convocatòria és necessari:
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció
d’Incendis i Salvament (SPEIS).

– Tractar-se de personal funcionari o contractat la-
boral fix de l’Ajuntament de Barcelona. El perso-
nal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament
posteriorment subrogat a un Institut podrà partici-
par igualment en els concursos. També hi podran
participar els contractats laborals fixos d’Instituts
Municipals que hagin efectuat la corresponent ad-
hesió a l’Acord Marc de Condicions de Treball,
d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de
l’esmentat Acord.

– Haver prestat un mínim d’un any de serveis com a
funcionari de carrera o amb contracte laboral in-
definit a l’Ajuntament o Institut Municipal.

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de
l’última destinació obtinguda per concurs.

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de ser-
veis, inclosos els serveis anteriors en altres Adminis-
tracions Públiques que hagin estat formalment reco-
neguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d’1
punt.

2. Grau personal consolidat. S’avaluarà fins a un
màxim d’1 punt segons el barem següent:

– Per posseir com a grau un nivell superior al del
lloc de treball convocat: 1 punt.

– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de
treball convocat: 0,75 punts.

– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al
del lloc de treball convocat: 0,50 punts.

– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre
al del lloc de treball convocat: 0,25 punts.

3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si
és el cas, l’últim ocupat, fins a un màxim d’1 punt se-
gons el barem següent:
– Pel desenvolupament d’un lloc d’igual nivell al del

lloc de treball convocat: 1 punt.
– Pel desenvolupament d’un lloc de treball inferior

en dos nivells al del lloc de treball convocat: 0,50
punts.

– Pel desenvolupament d’un lloc de treball de nivell
superior al nivell del lloc de treball base de la ca-
tegoria del concursant: 0,25 punts.

A aquests efectes, s’ha d’entendre per nivell del
lloc de treball desenvolupat, el nivell de comple-
ment de destinació efectivament acreditat en la
nòmina corresponent, quan es tracti d’un nivell su-
perior al del grau personal consolidat de cada as-
pirant, i el nivell del lloc de treball ocupat per ads-
cripció o trasllat quan aquest sigui inferior al grau
personal que hagi pogut consolidar a la carrera
administrativa.

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valo-
raran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació direc-
ta amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si
s’escau, en funció de les matèries, la durada i l’ava-
luació.

JUNTA DE VALORACIÓ

Estarà formada pels membres següents:

Presidència:

El director de Recursos Humans, com a titular.

Vocalies:

El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada
concurs s’indiqui expressament a l’annex, que en cas
d’absència del president titular, exercirà la presidèn-
cia de la Junta.

Un cap de Personal de sector d’actuació o districte.
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del

concurs.
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans,

qui també tindrà la condició de secretari/ària de la
Junta de Valoració.

PERSONAL

Concursos
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A més, a tots els concursos hi podran assistir, en
els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d’Empresa.

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS

Les persones que compleixin les condicions exigi-
des hauran de presentar la sol·licitud, a la qual adjun-
taran la relació de mèrits al·legats classificats segons
l’ordre d’aquesta convocatòria, i els documents acre-
ditatius corresponents, al Registre General o a qual-
sevol dels registres municipals, en el termini de quin-
ze dies hàbils a comptar de l’endemà de la publicació
d’aquesta convocatòria en la Gaseta Municipal.

Els requisits i mèrits al·legats s’han d’entendre
sempre referits a la data d’acabament de l’esmentat
termini.

Per a cada concurs s’ha de presentar una instància
i la documentació separada, per a la qual cosa, es
podrà utilitzar l’imprès normalitzat de què es disposa
a l’Oficina d’Informació de Personal i a les seus dels
districtes.

En cas d’empat en la puntuació, per dirimir-lo
s’atendrà a l’antiguitat de serveis prestats a la Corpo-
ració des de la data d’incorporació en la plantilla, amb
caràcter indefinit.

En els casos en què entre els mèrits complementa-
ris s’estableixi la redacció d’un informe o memòria,
aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en
aquells casos en què les bases específiques del con-
curs determinin un nombre superior de pàgines, do-
nades les característiques del lloc de treball a cobrir.
L’informe s’haurà de presentar conjuntament amb la
sol·licitud i el curriculum vitae.

Els llocs de treball objecte de la present convocatò-
ria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 mi-
nuts setmanals.

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dispo-
sar dels sistemes d’acreditació i de comprovació que
consideri més escaients en cada cas i per a cada ti-
pus de mèrits, i podrà convocar les persones que op-
tin a les places per precisar o ampliar aspectes con-
crets en relació als mèrits al·legats.

Les destinacions adjudicades són irrenunciables
un cop s’ha pres possessió del lloc. Malgrat això,
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d’optar per una
d’elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents
al de l’exposició en el tauler d’anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de Valo-
ració de l’últim concurs en què hagi obtingut la plaça.

Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta
convocatòria, s’estarà a allò que disposen les Bases
Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol
de 1988 i la normativa legal i reglamentària correspo-
nent.

Annex
Concurs 996. Gestió d’infraestructures de Districte/

Sector (nivell 18)
Concurs 997. 2 llocs de director/a de Centre de

Serveis Socials (nivell 20)

Gestió d’infraestructures de Districte/Sector
Concurs 996

Lloc de treball adscrit al Departament d’Administra-
ció de Districte/Sector.

Nivell 18 i específic de responsabilitat mensual de
178,63 euros, segons catàleg vigent (1863X).

El lloc de treball objecte de la present convocatòria
té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts.

Funcions principals
– Realització, actualització i gestió de l’inventari del

Districte/Sector, tant referent a béns mobles com
immobles.

– Gestió dels programes de centres de cost i obten-
ció d’informació a partir del tractament de dades.

– Revisió i control de les despeses de subministra-
ments energètics i d’altres.

– Seguiment de contractes de neteja.
– Seguiment de contractes de lloguer i manteniment

de fotocopiadores.
– Gestió de compres (material oficina, material fun-

gible informàtic, transports...).
– Subscripcions.
– Seguiment i propostes de millora en la gestió

d’infraestructures.

Requisits addicionals
Personal dels grups B o C.

Mèrits complementaris
1. Experiència professional, fins a 6 punts, segons

el barem següent:
– Gestió de compres, fins a 1,50 punts.
– Tramitació d’expedients, organització de docu-

mentació i/o arxiu i/o inventaris, fins a 1,50 punts.
– Control de despeses de subministraments en ge-

neral, fins a 0,50 punts.
– Procediments administratius que impliquin la utilit-

zació de sistemes informàtics , fins a 1 punt.
– Experiència en explotació i tractament de dades

de les aplicacions informàtiques en funcionament
(HOST i diverses aplicacions IMI), fins a 1,50
punts.

2. Altres mèrits, que tinguin relació amb el lloc de
treball, fins a 1 punt.

3. Exercici de simulació o supòsit pràctic: la Junta
de Valoració podrà convocar els/les candidats/tes per
a la realització d’aquest exercici, i el valorarà fins a un
màxim de 3 punts.

4. Característiques personals requerides per a l’òp-
tim desenvolupament de les funcions del lloc de tre-
ball.

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l’avaluació de les seves característi-
ques personals.

En el cas de realitzar-se aquesta convocatòria la
Junta de Valoració utilitzarà els sistemes d’apreciació
que consideri més adequats i valorarà fins a un mà-
xim de 4 punts.

Puntuació mínima
Si s’avaluen tots els apartats opcionals: 10 punts.
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà en tots els casos la meitat de la
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puntuació total (mèrits comuns més mèrits comple-
mentaris) que poden obtenir els/les candidats/tes.

Junta de Valoració
Vocals:
Sr. Victor Gimeno i Sanjuan, gerent del Districte de

Sant Martí, o persona en qui delegui.
Sr. Xavier Martínez i Corberó, cap del Departament

d’Administració del Districte de Sant Martí, o persona
en qui delegui.

Assessor/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Hu-
mans, o persona en qui delegui.

Representants de la Junta de Personal o del Comi-
tè d’Empresa.

Director/a de Centre de Serveis Socials
Concurs 997

2 llocs de treball de director/a de Centre de Serveis
Socials.

Nivell 20 i específic de responsabilitat mensual de
294,04 euros, segons catàleg vigent (2071X).

El lloc de treball objecte de la present convocatòria
té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts.

Funcions principals
– Programació i gestió d’un Centre de Serveis

Socials.
– Gestió i comandament dels RRHH assignats.
– Gestió dels recursos econòmics assignats.
– Control de gestió.
– Avaluació de resultats.

Requisits addicionals
Personal dels grups A o B.

Mèrits complementaris
1. Experiència professional fins a 6 punts, segons

el barem següent:
– Treball Social d’Atenció Primària, fins a 3 punts.
– Gestió de Centres de Serveis Personals, fins a

1,50 punts.
– En comandament de personal, fins a 1,50 punts.

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de
treball, fins a 1 punt.

3. Informe sobre “Proposta d’actuació per a la ges-
tió i direcció d’un Centre de Serveis Socials” (extensió
màxima de 3 pàgines), avaluat fins a 3 punts, en fun-
ció de la naturalesa, coherència i aportacions perso-
nals del candidat.

4. Prova: La Junta podrà convocar els aspirants a
la realització d’una prova tècnica en base a Criteris i
Propostes d’actuació per a la gestió i direcció d’un
Centre de Serveis Socials, fins a 2 punts.

5. Característiques personals requerides per a l’òp-
tim desenvolupament de les funcions del lloc de tre-
ball.

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l’avaluació de les seves característi-
ques personals.

En el cas de realitzar-se aquesta convocatòria la
Junta de Valoració utilitzarà els sistemes d’apreciació
que consideri més adequats i valorarà fins a un mà-
xim de 3 punts.

Puntuació mínima
10 punts.
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la

puntuació mínima serà en tots els casos la meitat
de la puntuació total (mèrits comuns més mèrits
complementaris) que poden obtenir els/les candi-
dats/tes.

Junta de Valoració
Vocals:
Sr. Jordi Parayre i Soguera, gerent del Districte de

Ciutat Vella, o persona en qui delegui.
Sr. Josep Cambray i Tena , cap de la Divisió de

Serveis Personals del Districte de Ciutat Vella, o per-
sona en qui delegui.

Sr. Xavier Suñol i Ferrer, cap de la Divisió de Ser-
veis Personals del Districte de Nou Barris, o persona
en qui delegui.

Sra. Dolors Font i Bardia, cap del Departament
d´Administració del Districte de Ciutat Vella, o perso-
na en qui delegui.

Assessor/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Hu-
mans, o persona en qui delegui.

Representants de la Junta de Personal o del Comi-
tè d’Empresa.
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